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یادداشت 

جمال رزاقی
عــدم قطعیت حاکم بر حاکم بــر فضای اقتصادی و 
سیاسی کشور باعث شده که نتوان چشم انداز روشنی 
از بازارهای داخلی ترســیم نمود. قیمت سکه و دلار 
که هفته های قبل کاملا نزولــی بودند در روزهای 

اخیر رشد قابل توجهی را به ثبت رساندند.
بازار سهام نیز به صورت نوسانی تغغیر کرده و با افت 
و خیز مواجه می باشد. به نظر می رسد تا اعلام نتایج 
قطعی مذاکرات هســته ای وین و انتخابات ریاست 

جمهوری این نااطمینانی ها ادامه داشته باشد.
قیمت دلار که در هفته منتهی به ۱۷ اردیبهشت افت 
کم ســابقه ۱۱ درصدی را به ثبت رسانده بود، هفته 
گذشته با رشــد قابل توجه ۷.۲ درصدی به ۲۲ هزار 
۵۷۰ تومان رســید. این در حالی اســت که در اولین 
روز معاملاتی هفته گذشــته بهــای این ارز به دلیل 
افت حواله درهم  به زیر مرز ۶ هزار تومان و ریزش 
تقاضا کاهش یافت اما تا انتهای هفته ســیر صعودی 
خود را ادامه داد. سکه نیز در کل هفته روند افزایشی 
داشت و با ثبت رشــد ۸.۶ درصدی به ۱۰ میلیون و 
۶۰ هزار تومان رســید. پیش بینی می شــد با انتشار 
اخبار غیراقتصــادی مانند اعلام رئیس جمهور مبنی 
بر برطرف شــدن همه تحریم  هــا در مذاکرات وین 
و ادامــه مذاکره بین ایران و عربســتان، و همچنین 
صحبــت  های رئیس بانک مرکــزی در مورد پایین 
 تر بودن قیمت واقعی دلار، نرخ ارز و ســکه کاهشی 
باشــد اما این دو دارایی بر خلاف انتظار رشد قیمتی 
را به ثبت رســاندند. با توجه به این که دلار در هفته 
گذشته ریزش ســنگین را تجربه کرده است، معامله 
گــران با این احتمال کــه در روزهای آتی قیمت ها 
افزایش می یابد، به منظور جبران زیان هفته منتهی 
به ۱۷ اردیبهشــت در موقعیت خریــد قرار گرفته تا 
قیمت ها را بالا ببرند. پیش بینی می شــود با توجه 
بــه صحبت های رئیس کل بانک مرکزی و افزایش 
عرضه از ســوی بازارساز، مجددا دلار وارد فاز نزولی 
شــود. البته نتایج مذاکرات وین بر نوسان قیمت ها 

بسیار تاثیرگذار است.
بازار ســهام که در دو روز ابتدایــی هفته منتهی به 
۲۴ اردیبهشــت بیش از ۲۰ هــزار واحد ریزش کرد 
در ســه روز پایانی با رشــد ۲.۸ درصدی به کانال ۱ 
میلیون و ۱۸۴ هزار واحدی رسید. اعلام خبر برگشت 
دوباره دامنه  نوسان به بازه مثبت و منفی ۵ درصدی، 
کاهش حجم مبنای سهام شرکت  ها، افزایش قیمت 
دلار به کانــال ۲۲ هزار تومان و تمایل معامله گران 
به خرید سهام صادرات محور، ورود نقدینگی توسط 
صندوق توسعه و رشــد قیمت کالاهای جهانی و از 
جمله فلــزات پایه از عوامل رشــد ارزش معاملات 
در هفته گذشــته بوده اســت. با توجه به نامشخص 
بودن نتایج مذاکرات وین و تاثیرگذاری آن بر اقتصاد 
کشــور و همچنین انتخابات ریاست جمهوری پیش 
رو و تصمیمات مقامات بورســی و پولی کشور، پیش 
بینی آینده بازار ســهام دشوار بوده و همچنان خروج 

نقدینگی از بازار ادامه دارد.
*رئیس اتاق بازرگانی شیراز

بازارها معطل مذاکرات وین!

80 درصد قطعات مورد نیاز 
صنعت خودروسازی ساخت 

داخل است

 ضرورت همکاری
 اعضای اوپک برای تأمین 

عرضه پایدار انرژی

 مالیات بر ارزش افزوده
 اقتصاد مملکت را زمین گیر 

کرده است

دستورالعمل انتشار احکام 
دادگاه ها و برگزاری دادگاه علنی 

ابلاغ شد
 مدیرعامل شــرکت ایران خــودرو گفت: بیش از 
۸۰ درصد قطعات مورد نیاز کشور در حوزه صنعت 
خودرو با اســتفاده از ظرفیت هــای داخلی تولید 

می شود.

رئیس هیئت عامل اوپک بر ضرورت همکاری 
اعضای اوپــک برای تأمین عرضــه پایدار و 
باثبــات انرژی تأکید کــرد و گفت: در فضای 

نگران کننده ناشی از...

یک فعــال بخش حقوق حمل ونقل بین المللی 
مالیات بر ارزش افزوده را از پدیده هایی دانست 
که اقتصاد مملکت و صنعت حمل و نقل را زمین 

گیر کرده است.

رئیــس قوه قضاییــه در جهت اجــرای مقررات 
آیین دادرســی کیفری و قانون مجازات اسلامی 
»دســتورالعمل نحوه انتشــار احکام دادگاه  ها و 

برگزاری دادگاه علنی« را ابلاغ کرد.
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 حمایت
  بانک صادرات ایران

 از ایجاد ۲70 هزار شغل
امضای تفاهم نامه بانک صادرات ایران در آغاز 
عملیات اجرایی ایجاد ۲۷۰ هزار شــغل در سال 
»تولیــد، پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها« با بنیاد 

برکت به ...

5

اگر برجام نجس بود چرا همه الان دنبال آن هستند؟
طوفان ۴ساعته لاریجانی در کلاب هاوس؛ از حصر تا انتخابات۸۸

پیش بینی صرافان از بازار ارز و نتایج مذاکرات 

2قیمت دلار در هفته اول خرداد کاهشی است

457

به نظر می رسد که بخش مهمی از اختلافات در وین 
پشــت سر گذاشته شــده، اما کماکان نمی توان زمان 
رســیدن به یک توافق بر سر بازگشت به توافق هسته 

ای را حدس زد.
مذاکره کنندگان از وین به کشورهایشــان برگشته اند 
تا برای دور دیگری از گفتگوها، دوباره راهی این شهر 
شوند. روند مذاکرات هر چد امیدوار کننده اما همچنان 
کند اســت و از خلال گفته های پراکنده حاضران در 
جلسات، مشخص است که هنوز برخی گیر و گرفت ها 

به قوت خود باقی هستند.
روز چهارشنبه نشســت کمیســیون مشــترک برجام 
درحالی برگزار شــد که اتحادیه اروپــا طی بیانیه ای، 

بازگشــت احتمالی آمریکا به توافق و بررسی چگونگی 
تضمین اجرای کامل و مؤثر آن را محور اصلی گفتگوها 
عنوان کرد. ریاست نشســت را »انریکه مورا« معاون 
دبیرکل ســرویس اقدام خارجی اتحادیه اروپا برعهده 
داشــت و ریاســت هیأت مذاکره کننده ایــران نیز بر 
عهده »ســید عباس عراقچی« معاون سیاسی وزارت 
خارجه ایران بود. هر چند که پیش از این نشســت اما 
و اگر های زیادی وجود داشت و یک گفتگوی منتشر 
شــده از اولیانوف)که البته تکذیب شد( نشان می داد 
که خبرهای مهمی ممکن اســت در راه باشــد، اما در 
نهایت بیانیه ای که منتشر شــد، چندان چیز تازه ای 

برای ارائه نداشت.

عبور برجام از مسیر سخت مذاکرات

تهران و واشنگتن به یک توافق 
راهگشا نزدیک شده اند

اسماعیل هنیه:

 ایران از هیچ تلاشی برای حمایت
  از مقاومت در غزه دریغ نکرد

رئیــس دفتــر سیاســی حمــاس از پیــروزی 
در نبــرد »شمشــیر قــدس« به عنــوان یک 
پیروزی اســتراتژیک یاد کــرد و گفت: قدس و 

مسجدالاقصی خط قرمز ما فلسطینیان هستند.
به گــزارش خبرگزاری مهر به نقل از فلســطین 
الیوم، »اســماعیل هنیه« رئیس دفتر سیاســی 
جنبــش مقاومت اســلامی حمــاس از پیروزی 
مقاومت فلسطین در نبرد شمشیر قدس به عنوان 

یک پیروزی استراتژیک یاد کرد.
بر اساس این گزارش، وی در این خصوص گفت: 
قدس و مســجدالاقصی برای ما فلسطینیان خط 
قرمز هســتند. به دنبال تحقق پیروزی بزرگ بر 
صهیونیســت ها بر فرماندهــان مقاومت و محمد 
ضیــف، فرمانده شــاخه نظامی حمــاس درود 

می فرستم.
اســماعیل هنیه در ادامه تأکید کرد: شکســتی 
که مقاومت به رژیم صهیونیســتی تحمیل کرد، 
پیامدهــای وخیمی را در عرصه هــای نظامی و 
امنیتی بــرای آینده این رژیم بــه دنبال خواهد 
داشت. صهیونیســت ها نمی توانند از این پیامدها 

فرار کنند.
رئیس دفتر سیاســی حماس گفــت: پیروزی در 
برابر رژیم صهیونیســتی در نبرد شمشــیر قدس 
تنهــا متعلق به یــک گروه نیســت بلکه تمامی 
گروه هــای مقاومــت که در یک اتــاق عملیات 
مشــترک فعالیت کردند در تحقــق این پیروزی 

سهیم هستند.
وی اظهــار داشــت: مقاومــت بهتریــن گزینه 
با دشــمن صهیونیســتی است.  برای رویارویی 
بــا این گزینه می توان اراضی اشــغالی را از لوث 
صهیونیســت ها آزاد کرد. درحــال حاضر ما خود 
را برای مرحله پس از پیروزی در نبرد شمشــیر 
قدس آمــاده می کنیم؛ مرحله ای کــه با مراحل 

پیش از آن به کلی تفاوت دارد.
رئیس دفتر سیاســی حماس افزود: لازم اســت 
از جمهوری اســلامی ایران نیــز قدردانی کنم. 
ایران از هیچ تلاشــی بــرای حمایت های مالی، 
تسلیحاتی و استراتژیک از مقاومت در غزه دریغ 
نکرد. همچنین از مصر و قطر و سازمان ملل نیز 

قدردانی می کنم.

سردار حاجی زاده:

پهپاد پهن پیکر »غزه« تراز پهپادی کشور را ارتقا داد
فرمانده هوافضای سپاه با بیان اینکه با 
رونمایی از پهپاد استراتژیک غزه سطح 
و تراز حوزه پهپادی ایران اسلامی ارتقا 
یافت، گفت: این پهپاد با ۳۵ ســاعت 
مداومت پروازی قادر است تا ۳۵ هزار 

پا پرواز کند.
به گــزارش خبرگزاری مهر، ســردار 
نیروی  فرمانده  حاجــی زاده  امیرعلی 
هوافضای سپاه در حاشیه آئین رونمایی 
از دستاوردهای پهپادی و پدافندی سپاه 
اظهــار کرد: امروز بــه توفیق الهی و 
همت دانشمندان و متخصصین کشور 
شاهد رونمایی از سه دستاورد راهبردی 
و مهم که در شــرایط تحریم و فشار 
حداکثری دشمن متولد و ایجاد شده اند، 

هستیم.
وی با بیــان اینکه با رونمایی از پهپاد 
اســتراتژیک غزه ســطح و تراز حوزه 
پهپادی ایران اسلامی ارتقا یافت، گفت: 
این پهپاد با ۳۵ ساعت مداومت پروازی 
قادر اســت تا ۳۵ هزار پا پرواز کند؛ در 
حمل  توانایی  عملیاتی  مأموریت های 

۱۳ بمب را داشــته و در مأموریت های 
شناســایی و پایش اطلاعاتی تا شعاع 
۵۰۰ کیلومتر را پوشــش می دهد و تا 
پایان سال جاری آزمایش های عملیاتی 
و فنی آن به پایان رسیده و سال ۱۴۰۱ 

رسماً وارد چرخه عملیاتی خواهد شد.
فرمانده نیروی هوافضای سپاه در ادامه 
با اشــاره به قابلیت هــا و ویژگی های 
سامانه راداری قدس اظهار کرد: ما در 
این سامانه از تجربه ساخت رادارهای 
قبلی استفاده کردیم؛ برجستگی رادار 
قدس این است که هواپیماهای پنهان 
کار را تا شــعاع ۵۰۰ کیلومتر کشــف 

می کند و استقرار و جابجایی سریع از 
ویژگی های متمایز کننده این سامانه به 

شمار می رود.
وی در خصوص سامانه پدافندی ۹ دی 
نیز اظهار داشت: این سامانه با ارتقای 
سامانه سوم خرداد که در گذشته توانایی 
شلیک موشک های تا برد ۱۰۰ کیلومتر 
را داشــت و با شــکار پهپاد جاسوسی 
و متجــاوز گلوبال هــاوک آمریکایی 
قابلیت های خود را به نمایش گذاشت؛ 
امروز قادر به شــلیک موشــک های 
پیشرفته کوتاه برد و مقابله با تهدیدات 
نزدیک از قبیل کروز، پهپادها، بالگردها 

و بمب های رها شده از هواپیما است.
ســردار حاجی زاده با تاکیــد بر اینکه 
دســتاوردهای امروز در لبه تکنولوژی 
روز دنیا قــرار دارد، گفت: ما امروز در 
حوزه ســامانه های پدافندی در زمره 
۱۰ کشور اول دنیا قرار داریم در تولید 
رادارهای هشــدار اولیــه نیز جزو ۲۰ 
کشــور اول جهان قرار داریم و تمامی 
این اتفاقات فرخنده در شرایط تحریم 
و با همت متخصصان توانمند داخلی 

حاصل شده است.
فرمانــده نیروی هوافضای ســپاه در 
پایان با اشاره به اذعان فرمانده سنتکام 
مبنی بر اینکه ایران با پهپادها برتری 
هوایــی را از آمریکا گرفت، گفت: این 
اعتراف دشمنان به توانمندی ما است و 
همانگونه که نشان دادیم در حوزه های 
دفاعی که پیچیدگی های صدها برابری 
نسبت به بخش های غیر نظامی دارد 
می توانیم؛ در حوزه هایی مانند خودرو، 
پتروشــیمی و ...بســیار بهتر خواهیم 

توانست.



ایران و جهان2

شنبه 1 خرداد 1400
  سال چهارم  شماره 778 

علــی لاریجانــی در گفتگویی کلاب 
هاوسی به سوالاتی ســخت و چالشی 
 FATF ،پاسخ داد؛ از نگاهش به برجام
و حصر تا عملکــرد برادرانش و دوران 
رهبری پرونــده هســته ای در دوران 

احمدی نژاد.
»برای ســوالات سخت، شنونده هستم 
و پاســخگو« ایــن وعــده ای بود که 
علــی لاریجانی امروز در قالب پســتی 
اینســتاگرامی داد و از ســاعت ۲۱:۰۰ 
نیز پای وعده خود آمد و در نشستی که  
۴ ســاعت به طول انجامید پاسخگوی 
ســوالات مختلف فعالان رســانه ای، 
سیاسی و دیگر کاربرانی بود که در چند 

روم گفتگوی او را دنبال می کردند.
لاریجانی گفتگویــش را در روم جدال 
داغ در کلاب هــاوس آغــاز کــرد اما 
ظرفیت این روم به ســرعت پر شــد و 
این  مخاطبان ســخنان  بالای  شــمار 
کاندیدای ریاست جمهوری سبب شد تا 
چند روم دیگر نیز ســخنان لاریجانی را 
پوشش دهند و بیش از ۲۵ هزار نفر پای 

صحبت های لاریجانی آمدند.
لاریجانی صحبت هایش را با بیان علت 
کاندیداتوری اش آغاز کرد و با کنایه به 
کســانی که موج تخریب ها را علیه او 
انــد گفت کاندیداتوری اش  آغاز کرده 
گنــاه کبیره نبوده و قصــد کناره گیری 

ندارد.
لاریجانــی در این نشســت مجازی در 
کلاب هــاوس نگاهــش بــه برجام را 
شــفاف ســازی کرد و به صراحت به 

ادعای تصویب برجام در ۲۰ دقیقه پاسخ 
داد. او بــرای اولین بار از افرادی روایت 
کرد که در پشــت پرده موافق تصویب 
بودند اما در صحن مجلس بازی را بهم 
زدند اما منافع ملی را نمی شــد معطل 
این رفتارها می گذاشت. او صریحا گفت 
اگر برجام نجس اســت چرا همین افراد 
اصرار به اجرای آن دارند، چرا رهبری از 
مصوبه مجلس تشکر کردند و چرا اصلا 
شورای نگهبان این مصوبه را تایید کرد.

رئیس ســابق مجلس فحاشــی ها به 
ظریــف را نقــد کــرد و او را چهره ای 

تاثیرگذار و خدوم دانست.
لاریجانی بارها مورد نقد بر ســر پخش 
برنامه »هویت« در دوران حضورش در 
صداوســیما قرار گرفت. او گرچه تاکید 
داشــت که در جریان پخش این برنامه 

نبوده است اما اشتباهش را پذیرفت.
لاریجانــی چندین بار بــه مدیر کلاب 

بیــن طرح  رعایت مســاوات  دربــاره 
سوالات از سوی خانم ها و آقایان تاکید 
کرد و وقتی در پاســخ به سوالی درباره 
سهمیه زنان در کابینه اش قرار گرفت بر 

تخصص و کارآمدی نیروها تاکید کرد.
لاریجانــی شــفاف و روشــن نگاهش 
بــه FATF را بیــان کــرد و گفت:» 
می گویند بدون FATF کشور را مثلا 
با تهاتر اداره کنیم، مگر ممکن اســت 
کشــوری با ۸۲ میلیــون نفر جمعیت را 
با تهاتر اداره کرد؟  پوست بره بفرستیم، 

واکسن بگیریم؟ «
از چالشی ترین بخش های این گفتگو 
ماجرای ســال ۸۸ بــود. لاریجانی به 
به  گفتنــش  درباره تبریــک  ســوالی 
میرحســین که رسید ماجرای جلسه ای 
با میرحسین را روایت کرد که زمینه ساز 
دیدار موسوی با رهبری را فرهم کرد. او 
تبریک گفتن به میرحســین را رد کرد و 

درباره آراء احمــدی نژاد هم تاکید کرد 
باید آنچه وزارت کشور اعلام کرده است 

را پذیرفت.
لاریجانی بارها و بارها با ســوالی درباره 
عملکرد برادرانش روبرو شــد اما تاکید 
کرد داشت که تفاوت نگاهش به برجام 
و بازداشت ها در مواضعش روشن بوده 
است و نباید تاوان عملکرد برادرانش را 

بدهد.
لاریجانــی در این گفتگوی ســخت و 
چالشــی خط مرزش بــا آنها که خود را 
انقلابــی می دانند روشــن کرد و گفت 
عضــو جبهــه انقلابی هســتم اما من 
جــزو آن جبهه انقلابی واقعی هســتم. 
جبهــه انقلاب واقعی یعنی همه مردم و 
شهید مطهری و شــهید بهشتی ها که 

علمدارش بودند.
او تلویحا به ماجــرای پرتاب مُهر به او 
در قم هم اشــاره ای کــرد و گفت: » 
جبهه انقلاب همه مردم هســتند نه آن 
افرادی که با کفــش پراکنی و تندروی 

می خواهند مشکلات را حل کنند.«
بازخوانــی دوران حضــور لاریجانی در 
شورایعالی امنیت ملی و رهبری پرونده 
مذاکرات هسته ای بخش مهمی از این 
نشست مجازی بود که لاریجانی هم از 
اختلافاتش با احمدی نژاد روایت کرد و 
هم از قطعنامه هــای بدی که در دوره 
دبیری ســعید جلیلی بر کشور تحمیل 
شــد. او نگاه افراطی به برجام و بحث 
غنی ســازی را هم نقد کرد و گفت قرار 
نیســت از تهران تا قم را ســانتریفیوژ 

بسازیم.
۱۴۰۰ نگاهش  انتخابــات  کاندیــدای 
نســبت به حصر را شفاف سازی کرد و 
با تاکیــد براینکه قرار نبــود که حصر 
انقدر طولانی شــود به روحانی پیشنهاد 
کرد ســریعتر جلسه ای بگذارد و به این 

موضوع پایان دهد.
محل تولد لاریجانــی نیز محل چالش 
بود که لاریجانی به این سوال هم پاسخ 
داد، از پول هایی که از محل بیت المال 
برای حمله به او استفاده می شود روایت 
کــرد و این را هم تاکیــد کرد که نباید 

کابینه فروشی باشد.
جمهوری  ریاســت  انتخابات  کاندیدای 
وقتی با احتمال ائتلاف با اصلاح طلبان 
روبرو شــد گرچه حضــور وزیر اصلاح 
طلب را رد نکرد اما این را گفت که نمی 

تواند تضمینی به اصلاح طلبان بدهد. 
»آمریکا ســتیزی« ســوال دیگری بود 
که لاریجانــی در مقابل آن قرار گرفت 
و اینگونه پاسخ داد»آمریکا ستیزی یک 
مقدار آن طرفش هم هست یعنی آن ها 
هم ســتیز می کنند.من بــه خاطر دارم 
رهبــری انقلاب در مشــهد گفتند اگر 
آن ها درست عمل کنند گام های بعدی 
هم هست که آن ترامپ با آن رفتارهای 
عجیب و غریب آمد.بایــد بین ایران و 
آمریکا یک فهم مشــترک به وجود آید.

باید دو طرف در موردش حرف بزنند تا 
این فهم مشترک به وجود آید.«

لاریجانی در پایان ابراهیم رئیسی را به 
مناظره در حضور مردم دعوت کرد.

واعظی: مذاکرات وین برای 
احیای برجام پیشرفت های 

مناسبی داشته است
 رییس دفتر ریاست جمهوری با بیان اینکه مذاکرات وین 
برای احیای برجام پیشرفت های مناسبی داشته است، تاکید 
کرد: تلاش های دشمنان خارجی و برخی خبرسازی های 
منفی مخالفان داخلی برجام بر اراده و تلاش مسئولان و 
دولــت در وادار کردن طرف مقابــل به اجرای تعهدات و 

برداشتن تحریم ها تاثیری ندارد.
به گزارش خبرنگار سیاســی ایرنــا، »محمود واعظی« 
عصر روز جمعه در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: 
مذاکرات وین برای احیای برجام پیشــرفت های مناسبی 
داشــته است. تلاش تیم مذاکره کننده با نگاه معطوف به 
منافع ملی تا حصــول نتیجه و احقاق حقوق ملت بزرگ 
ایران ادامه خواهد داشــت.وی ادامه داد: در این مســیر 
تلاش های دشمنان خارجی و برخی خبرسازی های منفی 
مخالفان داخلی برجام بر اراده و تلاش مسئولان و دولت 
در وادار کردن طرف مقابل به اجرای تعهدات و برداشتن 
تحریم ها تاثیری ندارد.به گزارش ایرنا، دور چهارم نشست 
کمیسیون مشــترک  برجام روز چهارشنبه )۳۰ خرداد( در 
محل گراند هتل وین پایان یافت. در این دور از نشســت 
ها با حضور هیأت های ایران و کشــورهای عضو برجام، 
روسای هیات ها با مروری بر پیشرفت های حاصله در دور 
چهارم و آخرین وضعیت متن ها،  به تبادل نظر در خصوص 
مسیر پیشرو پرداختند.هیات ها با اشاره به متن های تهیه 
شده که در نتیجه نشست های متعدد دوجانبه و چندجانبه 
در سطوح مختلف حاصل شده اند، از وضعیت کلی مذاکرات 
و مسیر طی شده اظهار رضایت کردند و بر ضرورت حفظ 

شتاباهنگ کنونی در ادامه گفت وگوها تاکید کردند.
در نتیجه ایــن رایزنی ها و نیز تــلاش های هیات های 
کارشناسی طرف های درگیر در گفت وگوها، پیش نویس 
متــون تا حد زیادی تدوین و تنقیح شــده و به مرحله ای 
رســیده که جز برخی موارد اختلافی پیچیده که نیازمند 
تصمیم های سیاسی در پایتخت های کشورها است، بقیه 
بخش های متن تقریبا آماده است. هیات ها در پایان این 
دور از گفت وگوها عازم پایتخت های خود شدند. قرار است 

دور دیگر گفت وگوها هفته آینده از سر گرفته شود.

استراتژی ایران توسعه  قلمرو 
دفاعی در اعماق وسیع در ارتفاع 

بالاست
 فرمانده کل ســپاه با بیان اینکه اســتراتژی و سیاست 
عملیاتی ما توســعه  قلمرو دفاعی در اعماق وســیع و در 
ارتفاع بالاست، تاکید کرد: نیازمند به دست آوردن قابلیت 
جنگ از راه دور هستیم که به فضل الهی به این قابلیت 

دست یافته ایم.
به گزارش ایرنا به نقل از سپاه نیوز، سردار سرلشکر پاسدار 
»حســین سلامی« فرمانده کل ســپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در حاشــیه آیین رونمایی از دستاوردهای حوزه 
پهپادی و پدافندی سپاه با اشاره به قابلیت ها و ویژگی های 
این دســتاوردهای دفاعی از ساخت پهپاد سنگین غزه به 
عنوان دستاوردی پیشــرفته و راهبردی نام برد و گفت: 
پهپاد سنگین و پهن پیکر »غزه« که امروز توسط نیروی 
هوافضای سپاه توســعه یافته و ما را در قلمرو نبردهای 
هوایــی به تراز جدیــدی از قدرت و قابلیت می رســاند، 
جایگزین پرنده هــای با سرنشــین در نبردهای هوایی 
می شود و قادر است در ارتفاع بیش از ۳۵ هزار پا از سطح 
زمین پرواز کرده و با سرعتی حدود ۳۵۰ کیلومتر بر ساعت 
و مداومت پروازی ۲۰ ســاعت اهداف هوایی را در اعماق 

طولانی هدف قرار دهد.
وی با بیان اینکه پهپاد غزه پیشرفته توانایی حمل ۱۳ بمب 
همزمان را داشته و می تواند علیه اهداف زمینی به اجرای 
عملیات بپردازد، اظهار داشــت: این پهپاد قادر اســت در 
پروازهای شناسایی و جمع آوری های الکترونیک مشارکت 
داشته باشد و سال آینده به توان عملیاتی سپاه وارد خواهد 
شــد و توانمندی ما را در نبردهــای هوایی بهبود خواهد 
بخشید.سلامی با اشاره به رونمایی از سامانه پدافندی ۹ 
دی تصریح کرد: برای اینکه بتوانیم با اهدافی در ســطح 
پایین و با سرعت بالا اعم از موشک های کروز، پهپادها، 
بالگردها و هواپیماهای با سرنشین که در ارتفاعات نزدیک 
به سطح زمین حرکت می کنند، مقابله کنیم؛ به سیستم 
دفاعی اطمینان بخشی از موشک های پدافند هوایی نیاز 
داشــتیم و امروز این موشک ها در مرحله تولید قرار دارد. 
این موشــک ها قادرند اهداف با ارتفاع کم در شعاع حدود 
۲۰ کیلومتر در طول و ۱۰ کیلومتر در ارتفاع با هر سرعتی 
را مــورد هدف قرار دهند.وی ادامــه داد: علاوه بر این ما 
برای اینکه به سیستم های جستجوی راداری برای اهداف 
هوایی دست پیدا کنیم و نقشه جامع راداری خود را تکمیل 
کنیــم به یک رادار جدید بانــد وی اچ اف vhf با قدرت 
عملیاتی زیاد و چابکی و جابجایی سریع نیاز داشتیم که این 
دســتاورد مهم نیز در مرحله تولید قرار دارد و به توان رزم 
سپاه اضافه شد.فرمانده کل سپاه با تاکید بر اینکه استراتژی 
و سیاست عملیاتی ما توسعه  قلمرو دفاعی در اعماق وسیع 
و در ارتفاع بالا اســت، خاطرنشان کرد: سامانه هایی که 
امــروز از آنها بازدید کردیم بخشــی از این نیازهای ما را 
پاسخ می دهند؛ نیازمند به دست آوردن قابلیت جنگ از راه 
دور هستیم که به فضل الهی به این قابلیت دست یافته ایم 
و سامانه هایی که توسعه پیدا می کنند در تکمیل این هدف 
راهبردی یاریگر ما هستند و به امید خدا در آینده نزدیک 
از دستاوردهای بزرگتری برای مردم صحبت خواهیم کرد.
سلامی با تاکید بر بلندتر شدن دست برتر ایران در اشراف 
اطلاعاتی و ظرفیت های مقابله با تهدیدات ابراز داشــت: 
توانمندی های امروز مــا در عرصه های مختلف از جمله 
آنچه دیده شد، شــعاع بازدارندگی، اقتدار و آمادگی های 
بــرای صیانت از امنیت کشــور و آرامش مــردم عزیز و 
مقابله با تهدیدات محتمل و متصور را توسعه و به مرحله 

اطمینان بخش تری رسانده است. 

دو گفتگو و یک برداشت
 سلمان حسینی صفا 

 سی ام اردیبهشت، شنونده بخش هایی از دو گفتگوی 
متفاوت بودم. در گفتگــوی اول، در برنامه رو در رو 
که از شبکه چهارم سیما پخش می شود، دکتر مهدی 
غضنفری )وزیر صمــت در دولت دهم( درخصوص 

بایسته های دولت سیزدهم، سخن می گفت. 
در خــلال گفتگو، دکتر غضنفری با اشــاره به اینکه 
دولت هــا پس از روی کار آمدن، نســبت به عملکرد 
دولت هــای قبلی گزاره هــای بســیار منفی مطرح 
می کنند اما عملکرد خودشان را بسیار موفق گزارش 
می کنند، پیشــنهاد داد بستری فراهم شود تا عملکرد 
دولت ها توسط نهادی غیر از خود دولت مورد ارزیابی 

قرار گیرد.
صرف نظــر از این که این پیشــنهاد تا چه حد عملی 
اســت و چطور می توان چنین ســازوکار ارزیابی را 
ســامان و اعتبار داد،  دغدغه ایشــان برای رعایت 
انصاف در دیدن نقاط قوت وضعف، یا دســتاوردها و 

ناکامی های دولت ها را ارزشمند یافتم. 
در گفتگــوی دوم، دکتــر علی لاریجانــی داوطلب 
انتخابات ریاســت جمهوری، برای پاسخ به سوالات 
شــنوندگان، در اتاق ویژه ای در کلاب هاوس حضور 
یافت. یکی از محورهای کلی سوالات، موضع و نقش 
وی درخصوص اقدامات دولت کنونی بود. در بسیاری 
از نقدهــا و تمجیدها از وی، تــداوم برخی اقدامات 
دولت فعلی در دولت آینده در صورت پیروزی فرضی 
دکتــر لاریجانی در انتخابات،  نفیاً و اثباتاً مورد بحث 

قرار گرفت.
در عصر حاضر، بخصوص در ســال های دهه هشتاد 
شمسی به بعد، بطور متناوب، با دو قطبی شدن شدید 
فضــا در ایــام انتخابات و پس از آن، شــاهد جدال 
طرفین و تلاش برای انهدام و تخریب کامل مواضع 

و آثار دولت های گذشته توسط رقبا بوده ایم.
در هیاهوی این مشاجرات، فراموش کردیم از خودمان 
بپرسیم آیا در میان این همه اقدامات دولت ها، اقدام، 
روش و منــش نیکویی از گذشــته بجای نمانده که 

شایسته ادامه دادن باشد؟
چه کارهای نیمه تمامی وجود دارد که شایسته اهتمام 

و پیگیری تا اتمام است؟
کدام رویه هــا نیازمند تداوم یا اصلاح و کدام نیازمند 

مهندسی مجدد یا توقف است؟
آیا پس از هر انتخابات و در هر دولت جدید، باید تمام 
آنچه در گذشته بنا شــده یا نیمه کاره یا تقریبا دست 
نخورده گذاشته شــده، کنار برود و معامله یکسانی با 

خدمات با کیفیت های متفاوت صورت گیرد؟
آیا این حجم از تغییر نگرش ها، روندها و تصمیمات، 
ریســک ها را افزایش و صرفــه اقتصادی را کاهش 

نخواهد داد؟
پاســخ دادن به این سوالات، نیازمند آگاهی دقیق از 

عملکرد دولت ها است.
ســاز و کار گزارش دهی دولت ها به مردم، گذشته از 
ضعف هــای ســاختاری و در برخی مــوارد رویکرد 
ســوگیرانه آن، در رقابت های سیاسی نیز با حملات 
رقیب، بی اعتبار می شــود. در دعوای حیدری-نعمتی 
جریان های سیاســی، اعتماد عمومی به گزارشــات 
رســمی کاهش می یابد و ظن بــه ناکارآمدی کلی 
ســاختار و به دنبال آن نا امیدی، تقویت می شود. چرا 
که گاه در چنین شــرایطی مخاطــب غیر متعصب، 
شــاهد اتهامات و نقدهای تند و تیز طرف های رقیب 
بــوده و قادر به تشــخیص فوری حقیقــت از دروغ 
نخواهد بود و علامت ســوال روی همه طرف ها در 
ذهن او شــکل خواهد گرفت. بالتبــع، این وضعیت 
باعث غلبه هیجانــات بر تصمیمات انتخاباتی خواهد 
شــد. یا اینکه با افزایش نا امیدی از بهبود شــرایط، 
تمایل به حضور در صحنه های مشارکت اجتماعی و 

سیاسی کاهش می یابد.
اگر چه برخی سیاســتمداران، تغییرات در مشــارکت 
مردم را بصورت مقطعی به ســود یا زیان خود یا رقبا 
تعبیر می کنند، اما تداوم روند کاهشــی در مشارکت 
سیاســی، می تواند در آینده، کشــور را با مشکلاتی 

مواجه نماید.
بر همین اساس، پیشــنهاد مطرح شده برای ارزیابی 
عملکرد دولت ها توســط نهادی غیر از خودشــان، 
می تواند ســرآغاز خوبی برای شکل گیری یک دوی 

امدادی بین دولت های قبلی و بعدی باشد.
دوی امدادی که در آن اقدامات درست و دستاوردهای 
برجسته قبلی ها توســط بعدی ها تقدیر شود و ادامه 
یابد و ضعف ها و شکست ها در مسیر اصلاح و جبران 

قرار گیرند.
البتــه تغییر نگرش و رفتــار اجتماعی ما برای دیدن 
نقاط قوت و ضعف بطــور جامع و قضاوت های فنی 
تر، نیازمند گذشــت زمان و کنش سیاسی، رسانه ای 
و فرهنگی درخور توجه می باشــد.در مطالعات آینده، 
 ،)weak signals( ضعیــف  ســیگنال های 
می تواننــد نشــان دهنده تغییــرات عمیــق یا حتی 

شگفت آور در آینده باشند. 
مطرح شدن اینگونه پیشــنهادات توسط دولتمردان 
ســابق، می تواند یکی از همین سیگنال های ضعیف 
باشد که نوید بخش حرکت جامعه به سمت همکاری 
بیشــتر در عین رقابت تنگاتنگ و هم افزایی بیشــتر 

نیروهای سیاسی و اجتماعی در آینده است. 
امید اســت با متانــت، تقوا و تجربه ای کــه از اکثر 
داوطلبان برجســته ایــن دوره از انتخابات ریاســت 
جمهــوری ســراغ داریــم، شــاهد صحنه هایی از 
برجسته سازی خدمات همه دولت های پس از انقلاب، 
تاکید بر نقاط قوت آن ها، تبیین منطقی نقدها و ارائه 
برنامه دقیق برای ادامه حرکت قطار انقلاب اسلامی 

به سمت قله های بالاتر پیشرفت و افتخار باشیم.
 آینده پژوه و کارشناس مسائل اقتصادی

یادداشتاخبار

اگر برجام نجس بود چرا همه الان دنبال آن هستند؟
طوفان ۴ساعته لاریجانی در کلاب هاوس؛ از حصر تا انتخابات۸۸

مقاومت مردم 
فلسطین متجاوز را 
وادار به عقب نشینی 
کرد

رأی دادگاه کانادایی 
درباره هواپیمای 
اوکراینی اعتبار 
حقوقی ندارد

ســخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه پیــروزی تاریخی خواهران 
و برادران فلســطینی  در عقب راندن متجــاوز را تبریک می گویم، گفت: 

فلسطین آزاد خواهد شد.
به گزارش خبرگزاری مهر، سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه 
در صفحه شــخصی خود در توئیتر نوشــت: این پیــروزی تاریخی را به 
خواهران و برادران فلســطینی مان تبریک می گوییم. مقاومت شما متجاوز 

را وادار به عقب نشینی کرد.

سخنگوی شورای نگهبان گفت: رأی دادگاه داخلی کانادا در رسیدگی به حادثه 
هواپیمای اوکراینی به دلیل عدول از صلاحیت سرزمینی فاقد اعتبار حقوقی 
است.به گزارش خبرگزاری مهر، عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان 
در واکنش بــه رأی دادگاه داخلی کانادا درباره هواپیمای اوکراینی در صفحه 
شخصی خود در توئیتر نوشت: ضمن تاکید بر صلاحیت دادگاه های ایران در 
رســیدگی به حادثه تلخ هواپیمای اوکراینی، رأی دادگاه داخلی کانادا به دلیل 

عدول از صلاحیت سرزمینی فاقد اعتبار حقوقی است.

ایزدخواه:

دوران هوچی گری و دوقطبی سازی گذشته است

عبور برجام از مسیر سخت مذاکرات

تهران و واشنگتن به یک توافق راهگشا نزدیک شده اند

نماینده مردم تهــران در مجلس گفت: 
انداختن مشکلات  دوران هوچی گری و 
به گــردن دیگــران و دولت های قبلی 
گذشته است و نامزدهای انتخابات باید 
وعده های ۱۰۰ روزه و سرخرمن ندهند.

روح الله ایزدخــواه در گفتگو با خبرنگار 
مهر در واکنش به سوالی مبنی بر اینکه 
آیا بانیان وضع موجود شــاخص مدیر و 
مدبر بودن برای رفع مشــکلات را دارا 
برای مشخص  داشــت:  اظهار  هستند، 
شــدن شــاخص مدیر و مدبــر بودن 
داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری به 
هیچ وجه نباید به عناوین و ســمت های 
آنان توجه کرد و پست های فعلی و قبلی 
آنــان دلیلی قطعی بــرای مدیر و مدبر 

بودن آنان نیست.
وی بیان کــرد: برای ارزیابــی مدیر و 
مدبر بودن داوطلبان انتخابات ریاســت 
جمهــوری باید دید که آنــان در دوران 
مدیریتشــان وضعیت اقتصادی کشور را 
به کجا رســاندند. کسانی که با عملکرد 

ضعیــف خود باعث شــدند تــورم ۱۰ 
درصــدی به ۴۰ درصــد و دلار ۳ هزار 
تومانی به ۳۰ هزار تومان برسد و با عدم 
نظارت بر تخصیــص ارز ۴۲۰۰ تومانی 
منجر به ایجاد بحران های زیادی برای 

کشور شدند، قطعاً مدیر و مدبر نیستند.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اســلامی تصریح کــرد: بــرای تعیین 
شــاخص مدیر و مدبر بــودن داوطلبان 
حتماً  باید  ریاســت جمهوری  انتخابات 
عملکرد آنان در ســمت های قبلی شان 
ارزیابی و مشــخص شــود که آیا آنان 
توانســته اند با تدابیر خویش کشور را از 
شرایط ســخت و مشکلات نجات دهند 

یا خیر.
ایزدخواه تاکید کرد: ســمت های قبلی و 
بعضاً مهم داوطلبان انتخابات ریاســت 
جمهــوری نباید ملاک مدیــر و مدبر 
بودن آنان تلقی شود و اگر عملکرد قبلی 
آنان به دقت بررسی شــود، قطعاً دایره 
کاندیداهــای انتخابات محدود به همان 

مدیران سابق نخواهد بود.
وی در واکنش به سوالی مبنی بر اینکه 
آیا متولیان وضعیــت فعلی می توانند در 
تغییر این وضعیت موثر باشــند، گفت: 
متاســفانه برخــی از کســانی که الان 
داوطلــب انتخابات ریاســت جمهوری 
هستند، طی ســال های اخیر با عملکرد 
ضعیــف خود باعث گرفتاری کشــور و 
ملت شدند و بیشتر مشکلاتی که داریم، 

محصول مدیریت همین آقایان است.
داوطلبان انتخابات باید 

پاسخگوی عملکردشان باشند
نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اســلامی با تاکید بر اینکــه داوطلبان 
انتخابــات ریاســت جمهــوری بایــد 
پاســخگوی عملکرد خود در سمت های 
قبلی شــان باشــند، ادامه داد: این افراد 
قبل از اینکه بخواهنــد در انتخابات به 
مردم وعده سرخرمن دهند و یا اینکه به 
آنان در باغ سبز نشان دهند، باید درباره 

عملکرد خود توضیح دهند.

داوطلبان  داشــت:  اظهــار  ایزدخــواه 
انتخابــات ریاســت جمهــوری باید به 
این مســئله واقف باشــند کــه دوران 
هوچی گــری و انداختن مشــکلات به 
گــردن دیگــران و دولت هــای قبلی 
گذشته اســت. با توجه به تجربه تلخی 
که به دلیل مدیریــت ضعیف دولت در 
ســال های اخیر متحمل شــدیم، مردم 
باید افــرادی را که هوچی گری می کنند 
و صرفاً دوقطبی های کاذب و دعواهای 
ســاختگی راه می اندازند، پس بزنند و از 
آنان بخواهنــد که اگر هنر دارند، درباره 
و  باشند  پاســخگو  عملکرد خودشــان 

برنامه هایشان را ارائه دهند.
وی با بیان اینکه بهتر اســت داوطلبان 
انتخابات ریاســت جمهوری وعده های 
پوچ ۱۰۰ روزه و یــا ۲۰۰ روزه ندهند، 
گفت: افــکار عمومی به هیچ وجه نباید 
در بازی برخی از داوطلبان که به دنبال 
ایجاد فضای تصنعی و دوقطبی هستند، 
گرفتار شــوند و باید دست برتر را داشته 

باشــند و از آنــان بخواهند کــه درباره 
مدیریت خودشان توضیح دهند.

نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اســلامی بــا بیــان اینکــه داوطلبان 
انتخابات ریاســت جمهوری باید درباره 
مطالبات  تحقق  جهت  خود  برنامه های 
مردم و رفع مشــکلات کشور توضیح 
دهنــد، گفت: بــه هیچ وجــه نباید به 
جمهوری  ریاســت  انتخابات  داوطلبان 
اجــازه داد که خودشــان در انتخابات 
و  بســازند  صحنه آرایی کنند، دوقطبی 
نامزدهای دیگر انتخابات را هم مجبور 

کنند که در زمین آنان بازی کنند.
ایزدخواه بــا تاکید بر اینکــه داوطلبان 
انتخابــات ریاســت جمهــوری باید از 
سیاســی کاری و دوقطبی سازی اجتناب 
کننــد، تصریح کــرد: جریــان اصیل 
مطالبه گــر باید چارچوب هــای ارزیابی 
نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری را 
تعریف کنند تا مردم در این فضا بتوانند 

انتخابی درست داشته باشند.

به نظر می رسد که بخش مهمی از اختلافات 
در وین پشت سر گذاشته شده، اما کماکان 
نمی توان زمان رسیدن به یک توافق بر سر 

بازگشت به توافق هسته ای را حدس زد.

مذاکره کنندگان از وین به کشورهایشــان 
برگشته اند تا برای دور دیگری از گفتگوها، 
دوباره راهی این شــهر شوند. روند مذاکرات 
هر چد امیدوار کننده اما همچنان کند است 
و از خلال گفته هــای پراکنده حاضران در 
جلسات، مشخص است که هنوز برخی گیر و 

گرفت ها به قوت خود باقی هستند.
روز چهارشنبه نشســت کمیسیون مشترک 
برجام درحالی برگزار شــد که اتحادیه اروپا 
طی بیانیه ای، بازگشــت احتمالی آمریکا به 
توافق و بررســی چگونگی تضمین اجرای 
کامل و مؤثــر آن را محور اصلی گفتگوها 
عنوان کرد. ریاســت نشســت را »انریکه 
مورا« معاون دبیرکل سرویس اقدام خارجی 
اتحادیه اروپا برعهده داشت و ریاست هیأت 
مذاکره کننده ایران نیز بر عهده »سید عباس 
عراقچی« معاون سیاسی وزارت خارجه ایران 
بود. هر چند که پیش از این نشســت اما و 
اگر های زیادی وجود داشت و یک گفتگوی 
منتشر شده از اولیانوف)که البته تکذیب شد( 
نشــان می داد که خبرهای مهمی ممکن 
اســت در راه باشــد، اما در نهایت بیانیه ای 
که منتشر شد، چندان چیز تازه ای برای ارائه 

نداشت.
درحالی که بحث و جدل ها برسر این است 

که ایا امریکا باید برای بازگشــت به برجام 
در فرصت باقی مانــده از دولت روحانی به 
خود بجنبد یا فرصت کافی دارد تا مســائل 
را به دقت بررســی کند، شواهد نشان می 
دهد کــه اتفاقات مهمی در وین رخ داده اما 
همچنان اختلافات پا بر جا هستند. برخی از 
کارشناسان معتقدند که دولت بایدن می تواند 
تا زمان انتخابات ایران بالاخره به نتیجه ای 
برسد اما برخی دیگر از تحلیل گران معتقدند 
که رسیدن به نقطه ای که مورد نظر تهران 

و واشنگتن است، زمان بیشتری خواهد برد.
اختلافات بر سر چیست؟

هرچنــد عراقچی به عنوان نماینده ایران در 
مذاکرات، از پیشرفت هایی در گفتگوها سخن 
گفته، اما به »چند موضوع کلیدی« اشاره می 
کند که هنوز لاینحل باقی مانده اند. جزییات 
اینکــه این موضوعات مرتبط با چه مواردی 
هستند گفته نمی شود. اما طبق گمانه زنی 
های رســانه ای،  آنها اغلــب مربوط به لغو 
تحریم های ایران به ویژه در زمینه تحریم 
اشــخاص حقیقی و برخی شــرکت های 
حقوقی هســتند که ایالات متحده مایل به 
این کار نیســت. مذاکره کننــدگان حالا به 
کشورهایشان برگشته اند تا این موضوعات 
را با رهبران کشورها در میان بگذارند تا دور 

بعدی گفتگوها، بیش از این راهگشا باشد.
سرگئی ریابکوف، معاون وزارت امور خارجه 
روســیه از اقدامات گام به گام ایران و آمریکا 
بر ســر احیای توافق هسته ای سخن گفته. 
ریابکوف تاکید کرده است: »از نقطه نظر ما، 

بازگشت آمریکا به توافق هسته ای موضوعی 
کلیدی است که باید حل شود. از سوی دیگر، 
گفت وگوهای وین همه آن مسائلی را شامل 
می شود که ناظر بر بازگشت ایران به تعهدات 
پیش بینی شده در توافق هسته ای است. ما 
بر همزمانی و تطابق این گام ها اصرار داریم، 
گرچه می دانیم که ایران معتقد است، آمریکا 

باید بی درنگ همه تحریم ها را لغو کند.«
اولیانف نماینده روسیه در وین از »پیشرفت 
خوبی« در ایــن دور از مذاکرات خبر داده و 
گفته اســت که کســب توافق با ایران »در 
دسترس« است. نماینده سیاسی روسیه در 
یک پســت توییتری ابراز امیــدواری کرده 
است که توافق با ایران بر سر احیای برجام 
در دور پنجم گفت وگوها حاصل می شود. وی 
همچنین اظهار داشت که قسمت سخت و 
پر زحمت مسیر مذاکرات برجامی در نشست 

های وین طی شده است.
عراقچی در پاسخ به این پرسش که آیا امکان 
کسب توافق در هفته آینده با طرفین ذیربط 
در برجام وجــود دارد، گفت: »چنین امیدی 
وجود دارد، بســیاری از هیات هــا امروز در 
نشست کمیسیون مشترک ابراز کردند که از 
نظر آنها دور آینده می تواند دور پایانی باشد.«
انریکه مــورا، معاون جوزپ بــورل در این 
نشست ها اتحادیه اروپا را نمایندگی می کند. 
مورا روز چهارشنبه ۱۹ ماه مه درباره احتمال 
کسب توافق با ایران بر سر مناقشه هسته ای 
این کشور گفت: »کاملا مطمئنم!« او گفت: 
»من کاملا یقین دارم که توافق نهایی قابل 

کسب است...به باور من ما برای کسب این 
توافق در مسیر درستی حرکت می کنیم.« 

مورا در پاســخ به پرســش خبرنگاری که 
پرســیده بود آیا هفته آینــده توافق حاصل 
می شود یا نه، گفته اســت: »من نمی توانم 
چنین پیشــگویی بکنم. اما آنچه می توانم 
بگویم این است که در کسب توافق تردیدی 
مقابل دیپلمات های سه کشــور  در  ندارم.« 
اروپایــی حاضر در برجــام، بریتانیا، آلمان و 
فرانســه در بیانیه ای درباره مذاکره در وین 
اعلام کردنــد٬ درمذاکره دربــاره برجام به 
پیشرفت های محسوسی وجود داشته است 
اما برای رسیدن به موفقیت، تضمینی وجود 

ندارد.
نگرانی های آژانس برای یک توافق

همزمان با آنچه که در وین بین ایران و ۱+۴ 
و آمریکا به طور جداگانه می افتد، آژانس بین 
المللی انرژی اتمی هم نگرانی های خود را 
دارد. این آژانس به دنبال آن است تا توافقی 
که با ایران سه ماه قبل انجام داده را دوباره 
تمدید کند. چرا که در غیر این صورت دیگر 
نمی تواند به بازرسی های خود از کشورمان 
ادامه دهد. گفته می شود که آلمان، فرانسه 
و بریتانیا به عنوان سه کشور اروپایی حاضر 
در برجامِ ،  از ایران درخواست کرده اند مهلت 
مربوط به همکاری با بازرســان آژانس را بار 
دیگر تمدید کند.عباس عراقچی در پاسخ به 
این پرسش که آیا درباره تمدید مهلت تصمیم 
گرفته شده و آیا قرار است که رافائل گروسی 
بار دیگر به تهران ســفر کند، گفته اســت: 

»برنامه ای برای آقای گروسی برای سفر به 
تهران برای ایشان تنظیم نشده و قراری هم 
نبوده است. ولی درباره تفاهم ایران و آژانس 
و تمدید احتمالی آن تصمیمی اســت که در 
تهران گرفته می شــود و در حد مذاکرات در 
وین نیست. در تهران تصمیمات مقتضی در 
این خصوص حتما گرفته خواهد شد و به ما 
ابلاغ می شود.«به نظر می رسد که دو هفته 
گفتگوی بی وقفه مذاکره کنندگان در وین، 
در دور چهــارم از گفتگوها که به تازگی به 
پایان رسیده اســت، کشورها را کمی بیش 
از گذشــته به یکدیگر نزدیک کرده است. 
اما همچنان طرفین نتوانسته اند مشکلات 
اساســی خود را رفع کنند. بخشــی از این 
موضوع می تواند به علت آن باشد که مذاکره 
کنندگان باید برای هماهنگی های بیشتر با 
رهبران کشورهایشان، برای رسیدن به نتیجه 
نهایی بازگردند تا اخرین دســتورالعمل ها را 
دریافت کنند. اگر این گفتگوها در پایتخت 
های این کشــورها مثمرثمر باشد،  می تواند 
قطــار مذاکــرات را روی ریل بیندازد. تیم 
مذاکره کننده ایرانی مواضعی روشن و شفاف 
دارد و از همان ابتدا خواســته هایش را بیان 
کرده که مهم ترین آن برداشته شدن کامل 
تحریم های ضد ایرانی اســت. با این حال 
واشنگتن برای اینکه به خواسته های تهران 
جواب مثبت بدهد،  نیاز دارد تا هم در داخل 
ایالات متحده با مخالفان رو در رو شود و هم 
در در خارج از آن با متحدان منطقه ای خود از 

جمله اسراییل و عربستان، کنار بیایند.
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وزیر صمت از ابلاغ بســته موانع پیش 
روی تولیــد و راهکارهــای رفع موانع 
توسط این وزارتخانه در هفته آینده خبر 

داد.
به گــزارش خبرگزاری مهــر به نقل از 
صدا و ســیما، علیرضا رزم حســینی در 
نشست ســتاد تسهیل و رفع موانع تولید 
اظهار داشت: ابلاغ بســته موانع تولید، 
کار جســورانه و شــجاعانه ای است و 
می خواهیم در همین دو ماه باقیمانده از 
کار دولت، گام های مثبتی برای حمایت 

از تولید و صنعت برداشته شود.
وی با تأکید بر اینکه باید از ظرفیت های 
ستاد تســهیل و رفع موانع تولید استفاده 
بهینه شود، تاکید کرد: بخش خصوصی 
باید مطالبه گر باشــد و با مطالبه گری 
در راســتای رفع موانع تولید و شناسایی 

گلوگاه ها گام بردارد.
وزیر صمــت با بیان اینکــه از ظرفیت 
ســتادها، شوراها و اسناد بالادستی برای 
حمایت از بخش تولید باید استفاده شود، 
گفت: ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت 
ظرفیت بسیار مناسبی است که بسیاری 
از کارها را بــا تعامل و هماهنگی با این 

ستاد جلو برده ایم.
رئیس  گفــت:  رزم حســینی همچنین 
جمهور نیز به شدت از برنامه های وزارت 
صمــت در راســتای حمایــت از تولید، 
پشــتیبانی می کند و در ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولــت در خصوص مصوبات 
پیشــنهادی ایــن وزارتخانه بیشــترین 

هماهنگی و حمایت را داشته است.
وی از بخش خصوصی و دســتگاه های 
مرتبط با حوزه تولید خواست که قوانین 
مزاحم را به صورت مداوم و مستمر احصا 

و به مجلس و دولت ارائه دهند.

وزیر صمت در این خصوص اضافه کرد: 
تاکنون دو بســته در خصــوص قوانین 
مخــل و مزاحم تولید بــه مجلس ارائه 
داده ایم که یکــی در روز رأی اعتماد و 
دیگری نیز در هفته گذشته با جمع بندی 

نظرات بخش خصوصی بوده است.
رزم حسینی احصاء قوانین مخل و مزاحم 
تولید را یک ریل گذاری مناســب برای 
تولید دانســت و افــزود: وزارتخانه ها و 
قوانین  تسهیل،  دستگاه های عضو ستاد 
مرتبط با خود را احصا و مشوق های لازم 
را برای ســرمایه گذاران و تولیدکنندگان 

بررسی و ابلاغ کنند.
وی با اشاره به ابلاغ مصوبات صادراتی 
ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت، اضافه 
کــرد: آثار ایــن مصوبــات در صادرات 
بســیار مشهود است و ورود ماشین آلات 
تجهیزات، اجزا و قطعات تولید به خوبی 

و به صورت روان انجام می شود.
رزم حســینی ورود به موقــع قطعات و 
ماشــین آلات خط تولید را در پیشــبرد 
اهداف حوزه تولید تأثیرگذار دانســت و 
گفت: در صنعت لــوازم خانگی با وجود 
خروج شــرکت های خارجــی، اما عمق 
ســاخت داخل ۷۰ درصد شــده و این 
صنعت اکنون صادرات محور و به سمت 

خودکفایی رفته است.
همچنین ســعید زرندی معاون طرح و 
برنامه وزارت صمت نیز در نشست ستاد 
تســهیل و رفع موانع تولید با بیان اینکه 
۱۰ مصوبه رفع موانــع تولید به صورت 
جمعی در هفته آینده در راســتای بهبود 
فضای کســب و کار از ســوی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ابلاغ می شــود 
گفــت: کارگروه بهبود فضای کســب و 
کار در وزارت صنعت، معدن و تجارت با 

هدف رفع مشکلات و گلوگاه های اداری 
ایجاد شــده تشــکیل شــده که در این 
کارگروه از بیش از ۹۰۰ فعال اقتصادی 

نظر سنجی به عمل آمده است.
وی افزود: پس از نظرســنجی از فعالان 
داخلی  گلوگاه هــای  بســته  اقتصادی، 
وزارت صمــت تدویــن و پــس از کار 
کارشناســی و طرح در جلســات نهایی 
بهبود فضای کســب و کار توسط وزیر 

صمت ابلاغ شد.
معاون طــرح و برنامــه وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت تصریح کرد: همچنین 
بســته مانع زدایی و پشــتیبانی از تولید 
در دو ســطح دولت و مجلس )خارج از 

وزارتخانه( تدوین و ارسال شده است.
زرنــدی اضافه کــرد: بســته رویه ها و 
مقررات مخل صــدور مجوزها )بیرونی( 
نیز در ۱۹ محور نهایــی و برای وزارت 
اقتصاد ارســال شد که آمادگی طرح این 

بسته را در هیئت مقررات زدایی داریم.
وی گفت: ۱۹ محــور در حوزه صنعت، 
پنج محور در حــوزه معدن و پنج محور 
مربــوط به حــوزه بازرگانــی )داخلی و 

خارجی( است.

واردکنندگان همچنان بلاتکلیف!
در حالــی که اخیــرا وزارت صمت اعــلام کرده فعلًا 
حقوق ورودی در همه بخش ها مشــابه سال ۱۳۹۹ و 
بــا نرخ ارز ۴۲۰۰ تومان اخذ می شــود و این وزارتخانه 
به دنبال کاهش سود بازرگانی برای جبران گرانی ناشی 
از این مصوبه اســت، دبیر انجمن واردکنندگان موبایل، 
تبلــت و لوازم جانبی می گوید قانون گمرکی اجازه داده 
اگر تا شــش ماه تغییر ویژه ای در قانون انجام شــود و 
تعرفه ها کاهش یا افزایش یابد، بتواند مابه التفاوت آن را 
از واردکنندگان دریافت کنند که این مسئله نگرانی هایی 

در بین آن ها ایجاد کرده است.
به گزارش ایسنا، دو مصوبه در سال جاری قیمت و بازار 
موبایل را تحت تاثیر قرار داده اســت. در اولی با مصوبه 
مجلس شورای اسلامی مقرر شد سود بازرگانی واردات 
تجــاری موبایل بالای ۶۰۰ دلاری از یک به هشــت 
درصد افزایش یافته و با احتســاب چهار درصد حقوق و 
عوارض گمرکی، تعرفه واردات از ۵ به ۱۲ درصد افزایش 
خواهد یافت. همچنین بنــد )و( تبصره ۷ قانون بودجه 
امســال محل افزایش درآمد دولــت از محل عوارض 
گمرکی است.طبق این مصوبه، نرخ ارز محاسبه ارزش 
گمرکی کالاهای وارداتی به استثنای کالاهای اساسی، 
دارو و تجهیزات مصرفی پزشکی در سال ۱۴۰۰ در همه 
موارد از جمله محاسبه حقوق ورودی، براساس برابری 
نرخ ســامانه ای. تی. اس بانــک مرکزی در روز اظهار 
بوده که نرخی نزدیک به بازار اســت.مصوبه دوم طیف 
وســیعی از تولیدکنندگان و وارد کنندگان را تحت تاثیر 
قرار می دهد و اعتراضات زیادی به دنبال داشت. تا اینکه 
در نهایت، مدیرکل دفترخدمات بازرگانی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( به ایسنا گفت که دولت به دنبال 
اضافه کردن اصلاحیه یا متممی به قانون بودجه کشور 
در رابطه با حقوق ورودی است تابتواند سود بازرگانی را 
طوری کاهش دهد که افزایش قیمت ناشی از بالا رفتن 
حقوق ورودی در پی اجرای مصوبه مجلس کمتر شود. 
هر چند گفت وگو با فعالان صنفی مختلف نشان می دهد 
این مصوبه همچنان انتظــارات تورمی را در بین آن ها 

ایجاد کرده و آن ها امید چندانی به تغییر آن دارند.
در این رابطه امیر اســحاقی در گفت وگو با ایسنا، اظهار 
کرد: پیشنهاد شده بود که برای موبایل های بالای ۶۰۰ 
دلار تعرفه مجزا اعمال شود و در حال حاضر بر اساس 
نرخ ارز ۴۲۰۰ تومانی با تعرفه ۱۲ درصد وارد می شوند. 
این تعرفه برای ســایر موبایل ها پنج درصد است. این 
تعرفه شــامل حقوق، عوارض، ســود بازرگانی و تعرفه 
گمرکی است. وی با بیان اینکه تغییر ارز مبنای حقوق 
گمرکــی در قانون بودجه آمده و به احتمال زیاد اجرایی 
خواهد شــد، گفت: دولت فعلًا این مصوبه را برای هیچ 
گروه کالایی اجرا نکرده اســت. بنابراین در حال حاضر 
مبنای دریافت حقوق ورودی برای همه کالاها ارز ۴۲۰۰ 
تومانی است. نرخ ارز نیمایی در حال حاضر بیش از ۲۱ 
هزار تومان اســت که نسبت به ماه قبل کاهش داشته 
است. بنابراین به نظر می رسد دولت می خواهد نرخ ارز 
به ثبات برسد یا حتی به نرخ پیش بینی شده در قانون 
بودجه نزدیک شود و بعد این قانون را اجرا کند. به گفته 
دبیر انجمن واردکنندگان موبایــل، اعمال این مصوبه 
قطعا موجب افزایش قیمت خواهد شد، مگر اینکه دولت 
تخفیف خیلی ویژه ای در سود بازرگانی کالاهای مختلف 
در نظر گیرد تا بخشی از افزایش قیمت را پوشش دهد. 
وی در پاسخ به سوالی درباره مصوبه اخیر که بر اساس 
آن دریافــت تعهدنامه از واردکننــدگان برای دریافت 
مابه التفاوت در صورت اجرای قانون یاد شــده لغو شد، 
تصریــح کرد: ماده ۱۳۵ قانون گمرکی اجازه داده اگر تا 
شــش ماه تغییر ویژه ای در قانون انجام شود و تعرفه ها 
کاهــش یا افزایش یابد بتواند مابه التفاوت آن را از وارد 
کنندگان دریافت کنند. بنابراین هر چند دریافت تعهدنامه 
مبنای درستی نداشت، دریافت  نکردن آن هم مشکل را 
حل نمی کند. ضمن این که در گذشته هم تجربه دریافت 
مابه تفاوت از واردکنندگان وجود داشته است. بنابراین به 
گفته دبیر انجمن واردکنندگان موبایل این شرایط و مبهم 
بودن آینده این احتمال را فراهم می کند که واردکنندگان 
برای مدتی اســت دست نگه دارند. هر چند با توجه به 
تعطیلی یک ماهه بازار، تعدد شرکت های وارد کننده و 
بالا بودن سطح رقابت بین آنها با کمبود موبایل مواجه 

نخواهیم شد.

صادرات مازاد پاکت کاغذی 
سیمان، بلا مانع شد

براساس اعلام و ابلاغ مدیرکل دفتر مقررات صادرات و 
واردات وزارت صمت، صادرات مازاد نیاز مصرف داخلی 

پاکت کاغذی سیمان بلا مانع خواهد بود.
به گزارش ایسنا، سعید عباسپور- مدیرکل دفتر مقررات 
صــادرات و واردات وزارت صنعــت، معــدن و تجارت 
)صمــت( در نامــه ای خطاب به علی اکبر شــامانی- 
مدیرکل دفتر صادرات گمرک جمهوری اسلامی- مجوز 

صادرات پاکت سیمان را صادر کرده است.  
در متن این نامه آمده است که:

ضمن ارســال تصویر نامه شــماره ۴۵۳۴/۱۰۰/۱۴۰۰ 
مورخ ۱۹/۰۲/۱۴۰۰ معــاون وزیر صمت و رئیس کل 
سازمان توسعه و تجارت ایران )حمید زادبوم(، نامه شماره 
۲۹۱۳۷۰/۶۰ مورخ ۲۹/۱۱/۱۳۹۹ معاون بازرگانی داخلی 
وزارت صمت )عباس قبادی( و هامش نویسی )توصیه یا 
دســتوری که یک مقام مســئول برای گیرنده نامه در 
حاشــیه آن نوشته و آن را امضاء می کند(  محمدصادق 
مفتح-قائــم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی- با نامه 
شماره ۳۳۹۷/۱۰۰/۱۴۰۰ مورخ ۰۷/۰۲/۱۴۰۰ مبنی بر 
اجرای تصمیمات کارگروه تظیم بازار در رابطه با مازاد نیاز 
مصرف داخلی پاکت کاغذی سیمان به اطلاع می رساند: 
صادرات پاکت کاغذی سیمان تحت ردیف تعرفه های 
مشخص و با رعایت ســایر ضوابط و مقررات مربوطه، 

بلامانع است.

80 درصد قطعات مورد نیاز 
صنعت خودروسازی ساخت 

داخل است
 مدیرعامل شــرکت ایران خــودرو گفت: بیش از ۸۰ 
درصد قطعات مورد نیاز کشور در حوزه صنعت خودرو با 

استفاده از ظرفیت های داخلی تولید می شود.
فرشــاد مقیمی روز جمعه در حاشیه بازدید از کارخانه 
تولید کابل خودرو در سبزوار طی گفتگو با خبرنگاران 
افــزود: با تعریف طرح های خودکفایی هم اینک ۱۰۰ 
قطعه مورد نیاز خودروهای کشور که از طریق واردات 

تامین می شد به تولید داخلی رسیده است.
وی با اشــاره به ارتباط شــرکت ایران خودرو با ۶۵۰ 
سازنده مرتبط با صنعت خودروسازی در سراسر کشور 
ادامه داد: به منظور جهش تولید، نهضت ساخت و تولید 
که از سیاست های اصلی کشور است در این شرکت نیز 
با حمایت سازمان ایدرو در دستور کار قرار گرفته است.

مدیرعامل شــرکت ایران خودرو با اشاره به ظرفیت  
کارخانه تولید کابل خودرو در سبزوار گفت: بخشی از 
سیم های رشته ای خودرو که در گذشته از خارج کشور 
وارد می شد امروز در شبکه این واحد صنعتی به مرحله 

داخلی سازی رسیده است.
وی افزود: مواد اولیه ســیم های رشته ای خودرو مورد 
نیاز کارخانه کابل خودرو سبزوار از واحدهای صنعتی 
استان زنجان تامین و این ســیم ها درکابل هایی که 
»ایران خودرو« نیاز دارد اســتفاده می شــود که این 
فرایند  ۹۵ میلیون یوان صرفه جویی ارزی و جلوگیری 

از خروج ارز را در پی داشته است.
مقیمی با اشــاره به داخلی سازی »دی.سی.موتورها« 
در کارخانه تولید کابل خودرو ســبزوار ادامه داد: یکی 
از اساسی ترین  قطعات که در شبکه برق و الکترونیک 
خودروها مورد نیاز است موتورهای دی.سی است که 
بخش عمده آن در گذشته از خارج کشور وارد می شد.

وی گفت: امروز خط روتر و مونتاز دی.سی موتورها در 
کارخانه تولید کابل خودرو سبزوار شکل گرفته که طبق 

برنامه تعریف شده باید به آن عمق داده شود.
مدیرعامل شرکت ایران خودرو افزود: سیاست صنعت 
خودروسازی به سوی برقی سازی است لذا باید برقی 

سازی خودرو افزایش یابد.
کارخانه تولید کابل خودرو ســبزوار با وسعت ۹۸ هزار 

مترمربع در پنج کیلومتری شرق این شهر واقع است.
این واحد صنعتی در زمینه تولید کابل خودرو، شیشــه 
بالابر و برف پاک کن فعالیت می کند و بیش از ۳۰۰ 

نفر در این واحد تولیدی مشغول کار هستند.
سبزوار در ۲۳۰ کیلومتری غرب مشهد قرار دارد.

 خاک مرده روی
 دستگاه های تولید!

یــک تولیدکننده پلاســتیک با بیــان اینکه در 
شــهرک های صنعتی ۵۰ تا ۵۵ درصد کارخانه ها 
راکد هستند و خاک مرده برروی دستگاه نشسته، 
از افزایــش قیمت مــواد اولیه خبــر داد و گفت: 
تولیدکنندگان مــواد اولیه در بخش پتروشــیمی 
اجناس خــود را به افغانســتان ارزانتــر از ایران 
می فروشــند و در مواردی این مواد از افغانســتان 

دوباره وارد ایران می شود. 
سیدرحیم مقیمی اصل در گفت وگو با ایسنا، با بیان 
اینکه مواد اولیه داخلی گران تر از خارجی است، از 
افزایش بیش از ۴۰ درصدی قیمت مواد اولیه خبر 
داد و اظهار کرد: واردات مواد اولیه ممنوع است، اما 
در حال حاضر در داخل با وجود اینکه خوراک آنها 
نیز در کشور تامین می شود گران تر از خارجی ها به 

تولید کننده عرضه می شود. 
اتحادیه ســازندگان و فروشندگان  رییس پیشین 
پلاســتیک، نایلون و ملامین تهران با بیان اینکه 
ســامانه بهین یاب در حال حاضر به یک مشکل 
تبدیل شــده، تصریح کرد: سامانه بهین یاب مواد 
اولیه را جیره بندی کرده در حالی که در بســیاری 
از موارد کمتر یا بیشتر از ظرفیت واقعی کارخانه ها 
در آن تعیین شده است. همین موضوع باعث شده 
در مواردی دســتگاه هایی که بیش از یک میلیارد 

قیمت دارند بلااستفاده بمانند. 
به گفته این تولیدکننده، نگاهی گذرا به شهرک های 
صنعتی نشــان می دهد ۵۰ تا ۵۵ درصد کارخانه ها 
راکد هســتند و خاک مرده به دستگاه نشسته، چرا 
که موانــع و قوانین مانع از فعالیت درســت آنها 
می شود. در این شــرایط فقط واحدهایی که پول 
دارند می توانند فعالیت کنند. علاوه بر هزینه های 
تولید، هزینه های حامل های انرژی، حمل و نقل و 
کارگران هم افزایش چشــمگیری داشته و باید در 

حوزه مالیات بررسی کارشناسی انجام شود. 
وی با بیــان اینکه در حال حاضر بهتر اســت به 
جای افتتاح واحدهای جدیــد واحدهای راکد احیا 
شــوند، اظهار کرد: برای مثــال کارخانه خود من 
از ۱۵ اسفند تعطیل شــده و قیمت مواد اولیه نیز 
در هــر روز تغییر می کند. تولیدکنندگان مواد اولیه 
در بخش پتروشــیمی اجناس خود را به افغانستان 
ارزانتر از ایران می فروشند و در مواردی این مواد از 

افغانستان دوباره وارد ایران می شود. 
خام فروشی نکنید

مقیمــی اصل با بیان اینکه در چنین شــرایطی از 
صادرات پتروشــیمی تقدیر می شود، تصریح کرد: 
صنایع پتروشــیمی برای خام فروشی مشوق های 
تولید هــم دریافت می کنند و عــوارض و مالیات 
نمی دهند، اما بارها از آنها خواستیم که خام فروشی 
نکند. این در حالی است که برخی از خریداران به 
صنایع پتروشیمی به جای دلار، ریال می دهند که 

مشکلاتی در سامانه نیما ایجاد کرده است. 

یادداشتاخبار

بسته رفع موانع پیش روی تولید هفته آینده ابلاغ می شود
وزیر صمت:

سازمان غذا و دارو، 
مهمان نشست نخست 
دوشنبه های نظارتی 

شرکت تولید قند در 
دزفول به بهره برداری 
رسید

نخستین نشست از سلسله نشستهای دوشنبه های مشورتی با حضور مسئولان ارشد 
ســازمان غذا و دارو برگزار خواهد شد.به گزارش دبیرخانه فراکسیون فضای تولید و 
کســب و کار مجلس، در جلسه هیئت رئیسه فراکســیون مقرر شد بمنظور نظارت 
میدانی دقیق تر، نشست هایی با عنوان دوشنبه های نظارتی طراحی و اجرا شود.در این 
نشست ها، نهادها، سازمانها و یا وزارتخانه های درگیر با فضای کسب و کار به جلسه با 
این فراکسیون دعوت خواهند شد و گزارش های دریافتی از گروه کارشناسی دبیرخانه 
و فعالان کسب و کار و ذینفعان موضوع طرح شده و فرایندها و روندها بمنظور تسهیل 

امور و مانع زدایی مورد بررسی قرار خواهند گرفت.

 با حضور وزیر دادگســتری و جمعی از مسئولان استانی و محلی، یک کارخانه تولید 
قند در شهرک صنعتی شماره ۳ دزفول به بهره برداری رسید.فرماندار ویژه دزفولاظهار 
کرد: عملیات اجرایی احداث این کارخانه قند در سال ۹۷ آغاز شده است و امروز این 
طرح در زمینی به وسعت ۶ هکتار به بهره برداری رسید.علی فرهمند پور افزود: در فاز 
نخســت این کارخانه که امروز افتتاح شد، شکر به قند کله تبدیل می شود و قند کله 
نیز به صورت شکسته و بسته بندی روانه بازار می شود؛ همچنین فاز دوم کارخانه نیز 
که در شــهریور سال جاری به بهره برداری خواهد رسید، به تولید نبات و شاخه نبات 

اختصاص دارد.

درصورت لغو تحریم ها

کالاهای ایرانی به کدام کشورها می رسد؟

با امضای تفاهم نامه سرمایه گذاری

۲۲۹ معدن نیمه فعال خراسان جنوبی راه اندازی می شود

در  ایــران  ابتدایی  سیاســت  هرچنــد 
بازار  تجارت خارجی حضور قدرتمند در 
کشورهای همسایه و منطقه بوده اما در 
صورت بهبود اوضاع سیاســی، می توان 
ایران  مقاصد جدیدی را برای کالاهای 

در نظر گرفت.
به گزارش ایسنا، پس از آغاز دور جدید 
تحریم هــای آمریــکا در دولت ترامپ، 
ایــران باید برای جبــران درآمدهای از 
دســت رفته نفتی، صــادرات غیرنفتی 
خود را گسترش می داد اما در عین حال 
با توجه به دشــواری هایی که در مسیر 
تبادلات بانکی وجود داشــت، حضور در 

بازارهای متنوع، چالشی جدی به شمار 
می رود.با توجه به این شــرایط، اولویت 
نخست تجارت ایران در میان کشورهای 
همسایه و منطقه تعریف شد و تا حدی 
نیز دست یابی به این هدف ممکن شد. 
اگر چین را به عنوان اصلی ترین شریک 
صادراتی و وارداتی ایران کنار بگذاریم، 
دیگر شــرکای اصلــی تنهــا در میان 

کشورهای همسایه تعریف می شوند.
آمارها نشــان مــی دهند کــه عراق، 
متحده  امــارات  ترکیــه،  افغانســتان، 
عربی و کشــورهای اوراسیا اصلی ترین 
واردکننــدگان کالا از ایران در ماه های 

گذشــته بوده اند و در مقابل نیز امارات 
متحــده عربــی و ترکیــه در میــان 
اصلی ترین صادرکنندگان کالا به کشور 

قرار دارند.
هرچند از نظر سهم کشورهای همسایه 
در تجــارت ایران می تــوان از موفقیت 
ســخن گفت اما با توجه به اینکه بازار 
کشورهای همسایه ایران، بیش از ۱۰۰۰ 
میلیارد دلار واردات ســالانه را تشکیل 
می دهد، صادرات زیر ۳۰ میلیارد دلاری 

ایران به آنها عددی بسیار ناچیز است.
با ایــن وجــود، در صورتی که فشــار 
تحریم هــا کاهــش یابد، امــکان آنکه 
ایران به بازارهای جدید فکر کند، وجود 
خواهد داشــت. حمید زادبوم – رییس 
سازمان توسعه تجارت – از صادرات به 
بازارهای جدیــد و صادرات کالاهای با 
ارزش افزوده بالا به عنوان دغدغه های 
سازمان توســعه تجارت ایران نام برد و 
گفته که ســازمان در راستای انجام این 

اهداف برنامه ریزی کرده است.

مجیدرضــا حریــری – رییــس اتاق 
بازرگانــی ایران و چین – در گفت و گو 
با ایسنا با اشاره به اهمیت تغییر در این 
رویکــرد می گوید: اینکه ما تلاش کنیم 
در بازار کشــورهای همسایه نفوذ داشته 
باشــیم قطعا نگاه مهم و کلیدی خواهد 
بود اما اینکه ما تمام تمرکز تجاری خود 
را بر روی چند کشور بگذاریم موضوعی 

خطرناک است.
به گفتــه وی، وقتــی بــازار صادراتی 
یک کشــور تنها به چند گزینه محدود 
می شــود، خطر از دســت رفتــن بازار 
افزایش می یابد. فــرض کنید که یکی 
از این کشــورها ناگهان تصمیم بگیرد 
که کالای ایرانی وارد نکند، این شــوک 
جــدی به بــازار صادراتی کشــور وارد 
می کند و برای عبــور از این چالش ها، 
حضــور در بازارهــای مختلف و تلاش 
برای تنوع در اقــلام صادرات و مقاصد 

صادرات اهمیت فراوانی دارد.
بررســی ها نشــان می دهد که پس از 

تحریم هــای آمریــکا، میــزان تجارت 
مشترک ایران با اتحادیه اروپا، به شکل 
قابــل توجهی کاهش یافته اســت. در 
طول این ســال ها تنها آلمان به عنوان 
پنجمیــن صادرکننــده کالا بــه ایران 
شناخته می شــد که این جایگاه نیز در 
آمارهای اخیر از دســت رفته اســت. از 
این رو به نظر می رســد در صورت کنار 
رفتن تحریم ها، افزایش مراودات تجاری 
با اروپا و اســتفاده از ظرفیت کلان بازار 
ایــن کشــورها بــرای ایــران اهمیت 
فراوانی داشــته باشد.از سوی دیگر بازار 
سال های  در  نیز  آفریقایی  کشــورهای 
گذشــته از ســوی ایران مورد ارزیابی 
قرار گرفته اما با توجه به دشــواری های 
تحریم و حمــل و نقل هیچگاه به طور 
جدی محک نخورده است. از این رو در 
صورت کاهش فشار تحریم ها، بازگشت 
به بازار کشورهای اروپایی و محک زدن 
جدی تر بازار آفریقــا احتمالا دو اولویت 

مهم ایران خواهند بود.

اســتاندار خراســان جنوبــی گفت: با 
ســرمایه گذاری  تفاهم نامه  امضــای 
»هلدینگ معدنی خاوران« در ۲ دوره 
کوتاه مــدت و بلندمدت، ۲۲۹ معدن 
نیمه فعال اســتان به چرخــه فعالیت 

کامل بر می گردد.
»حمیــد ملانــوری« روز پنجشــنبه 
در هفتمین نشســت ســتاد توســعه 
خــاوران که با امضــای ۲ تفاهم نامه 
ســرمایه گذاری همــراه بــود، افزود: 
فروســیلیس  کارخانه  اجرایی  عملیات 
بــا اعتبــار ۵۵۰ میلیــارد تومــان از 
خرداد ســال جاری آغاز می شود و با 
اشــتغالزایی برای ۲۲۰ نفر در مدت ۲ 

سال به بهره برداری خواهد رسید.
معدنی  هلدینــگ  پــروژه  گفت:  وی 
معادن  راه اندازی  قالب  در  نیز  خاوران 
نیمــه فعــال در ۲ دوره کوتاه مدت 
۳۰ ماهــه و بلندمدت ۶۰ ماهه، ۲۲۹ 
معدن استان را به چرخه فعالیت کامل 

می گرداند. بر 
وی تصریح کــرد: در دوره اول ۶۰۰ 
میلیــارد تومــان و در دوره دوم هزار 
و ۲۰۰ میلیارد تومان ســرمایه گذاری 
نفر  پنــج هــزار  بــرای  می شــود و 

به همراه دارد. اشتغالزایی 
شناسایی  جنوبی  اســتاندار خراســان 
ســرمایه گذار دارای اهلیت را بســیار 
مهــم دانســت و گفت: وجــود ۲۲۹ 
معــدن نیمه فعال و غیرفعال اســتان 
نشــان می دهد که بایــد در واگذاری 
طرح ها به سرمایه گذاران، افراد دارای 
ســابقه خوب و بــا صلاحیت در صدر 
اشاره  با  گیرد.وی  قرار  ما  فعالیت های 
از ظرفیت مطلوب  به لزوم بهره گیری 
استان  آستان قدس رضوی در توسعه 
افزود: در دیداری که بتازگی با تولیت 
آســتان قدس رضوی صورت گرفت، 
مقرر شــد ســتاد توســعه خاوران در 

کارشناســان  با حضور  آتی  هفته های 
و معاونان آستان قدس برگزار شود.

ســرمایه گذاری های  بــه  ملانــوری 
ایمیدرو در خراسان جنوبی اشاره کرد 
و گفت: به منظور بررسی پروژه بسیار 
مهم و بزرگ انتقال آب از خلیج فارس 
به استان و سرمایه گذاری هایی که در 
قبل  ســال های  تفاهم نامه های  قالب 
در حوزه راه هــا، برق، معدن و صنعت 
معطل مانده، هفته آینده ســتاد توسعه 
آب  انتقال  با حضور مجــری  خاوران 
ایمیدرو به صورت ویدئو  و مدیرعامل 
موارد  تا  می شــود  برگزار  کنفرانــس 
از  قطعی شــود.وی  ایمیدرو  گانه   ۱۴
مدیرعامل شرکت  با  نشست  برگزاری 
هواپیمایــی ماهــان بــرای ورود به 
سرمایه گذاری در خراسان جنوبی خبر 
داد و افزود: هواپیمایی ماهان شرکتی 
و یکی  بزرگ در حوزه سرمایه گذاری 
لذا  است  بزرگ کشور  ایرلاین های  از 
با رایزنی صورت گرفته مقرر شــد این 
شــرکت در حوزه ســرمایه گذاری در 
اســتان ورود پیدا کند تا هم اســتان 
بهره مند  این شــرکت  از سرمایه های 
به  ماهــان  پروازهای  و هــم  شــود 
خراســان جنوبی تقویت شود.استاندار 
خراســان جنوبی نامگذاری سال ها از 
ســوی رهبر معظم انقلاب را عالمانه 
براساس  این شــعارها  و گفت:  خواند 
نیازهای کشــور و با نگاه عالمانه مقام 
معظم رهبری تعیین می شــود و از آن 
جایی که نیاز امروز کشور تولید است، 
مانع زدایــی و پشــتیبانی از آن نقش 

مهم و تعیین کننده ای دارد.
وی اضافــه کــرد: قــرارگاه تولیــد، 
بــا  مانع زدایی هــا  و  پشــتیبانی ها 
امور  هماهنگی  معاونــت  محوریــت 
راه اندازی می شود. استانداری  عمرانی 
ملانوری بــا بیان اینکه شــهروندان 

بایــد ســفیران خوبی بــرای معرفی 
ظرفیت ها و محصولات اســتان باشند 
گفت: ستاد توســعه خاوران به منظور 
تســهیل در انجام امور اداری در رده 
بالای مدیریتی اســتان و با همراهی 
همــکاران شهرســتانی و در فضایی 

هم افزا شکل گرفته است.
وی بــا تقدیر از کمیته اطلاع رســانی 
توســعه  ســتاد  فرهنگ ســازی  و 
خــاوران افزود: کمیته اطلاع رســانی 
صدا  محوریت  بــا  فرهنگ ســازی  و 
و ســیمای مرکز اســتان، ورود بسیار 
خــوب و مطلوبی بــه موضوع معرفی 
ستاد توســعه خاوران در سطح منطقه 
و کشور داشته و حضور بنده در برنامه 
صبح بخیر ایران در این راستا صورت 

گرفت.
اســتاندار خراســان جنوبی، ناشناخته 
اســتان و ظرفیت های بی بدیل  بودن 
آن را از مهمترین موانع تولید نام برد 
و گفت: به عنوان نماینده عالی دولت 
در اســتان اعلام می کنم هیچ مانعی 
استان  در  در مســیر ســرمایه گذاری 

وجود ندارد.
وی تصریــح کــرد: بزرگتریــن ایراد 
بودن ظرفیت های  ناشــناخته  موجود، 

عظیم اســتان اســت که در این راه 
کمیته اطلاع رســانی و فرهنگ سازی 
ســتاد توســعه خاوران، وظیفه بسیار 

به عهده دارد. سنگینی 
اینکــه  بــر  تاکیــد  بــا  ملانــوری 
ظرفیت هــای گمنــام اســتان بایــد 
معرفی شــوند گفت: سنگ  به درستی 
استفاده شــده در جایگاه هیات رئیسه 
مجلس شــورای اســلامی و سازمان 
ملل از ســنگ های گرانیــت نهبندان 
اســت که در کمتر جایی به آن اشاره 
توسعه  اینکه  بیان  با  اســت.وی  شده 
پایدار و  باید همــه جانبــه،  اســتان 
افزود: تلاش ما  متوازن رقم بخــورد 
بر این اســت که بر محور شعار سال 
مانع زدایی ها«،  پشــتیبانی ها،  »تولید؛ 
همــه بحث هــای پیرامــون تولید را 
پشــتیبانی و مانع زدایی کنیم که این 
مهــم با شناســایی، اطلاع رســانی و 
جذب ســرمایه گذار محقق می شــود.

اســتاندار خراســان جنوبی بــر لزوم 
بهره گیــری از ایده هــای نوجوانــان 
و جوانــان تاکیــد کرد و گفــت: باید 
بســیار  که  دانش آموزان  از ظرفیــت 
به درستی  هســتند،  پرانرژی  و  خلاق 
بهره بــرداری شــود و تــلاش کنیم 

ایده های ایــن گروه مؤثر در مســیر 
گیرد. قرار  سرمایه گذاری 

وی اظهار داشــت: در همین راســتا 
اختراعات جوانان  نوآوری ها و  ایده ها، 
آینده ســاز اســتان در قالب ۲ جلد به 
شده  تقدیم  توســعه  ســتاد  دبیرخانه 

است.
فروســیلیس«  »تولید  تفاهم نامــه   ۲
برای  خــاوران«  معدنی  »هلدینگ  و 
راه انــدازی معادن نیمــه فعال امروز 
و  اســتاندار خراسان جنوبی  با حضور 
ستاد  در  طرح ها  این  ســرمایه گذاران 

توسعه خاوران به امضا رسید.
این تفاهم نامه ها در هفتمین نشســت 
استاندار  بین  خاوران  توســعه  ســتاد 
اصلی  ســرمایه گذار  جنوبی،  خراسان 
هلدینــگ معدنی خاوران و مدیرعامل 
شرکت فروسیلیس امضا و مبادله شد.
همچنین سه تفاهم نامه سرمایه گذاری 
در بخش های تولید لاســتیک، روغن 
با ارزش ۸۴۰  لانولین و صنایع چوب 
میلیــارد تومــان به عنوان نخســتین 
ثمرات ستاد توســعه خاوران هجدهم 
اســتاندار  بین  امســال  اردیبهشــت 
خراســان جنوبــی و ســرمایه گذاران 
طرح هــا در محل اســتانداری امضا و 

شد. مبادله 
این طرح ها که در جلسات قبلی ستاد 
رسیده  جمع بندی  به  خاوران  توســعه 
بود در قالــب تفاهم نامه بــا مجموع 
ســرمایه گذاری ۸۴۰ میلیــارد تومان 
به زودی  امضا رســید و قرار است  به 

آنها آغاز شود. عملیات اجرایی 
ستاد توسعه خاوران به ابتکار استاندار 
خراســان جنوبی سال گذشته با هدف 
ایجــاد ســهولت و ســرعت در روند 
فعالیت ســرمایه گذاران راه اندازی شد 
و متعاقب آن در شهرستان های استان 

هم آغاز به کار کرد.
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بر ضرورت  اوپک  رئیس هیئت عامــل 
تأمین  برای  اوپــک  اعضای  همکاری 
عرضه پایدار و باثبات انرژی تأکید کرد 
و گفت: در فضای نگران کننده ناشی از 
شیوع کرونا، اقدام های مهمی از سوی 
کشــورهای عضو اوپک بــا همکاری 
تولیدکننــدگان غیراوپــک برای ایجاد 
انجام شــده  بازار نفت  امیــدواری در 

است.
به گزارش شــانا به نقــل از مدیریت 
امــور اوپک و روابط بــا مجامع انرژی 
وزارت نفــت، امیرحســین زمانی نیا در 
افتتاحیــه یکصد و پنجاه و هشــتمین 
 OPEC( اوپک  هیئت عامل  نشست 
بــا   )Board of Governors
یادآوری شــرایط دشــوار صنعت نفت 
اظهــار کرد:  جهان در ســال ۲۰۲۰، 
اقدام های مهمی از ســوی کشورهای 
عضو اوپک بــا همکاری تولیدکنندگان 
غیراوپــک در ســال ۲۰۲۰ و در قالب 
بیانیه همکاری بــرای ایجاد امیدواری 
در فضای نگران کننده و دشــوار ناشی 
از پیامدهای شــیوع کرونا برای بازار و 

صنعت نفت انجام شده است.  
وی تأکیــد کرد: اتحــاد، تعهد و عزم 
راســخ کشــورهای عضو اوپک منجر 

بــه بروز ســطح جدیــدی از احترام و 
شخصیت برای این سازمان در سطوح 
عالی رتبــه سیاســت گذاری و در میان 
بازیگران صحنه  از  طیف گســترده ای 

انرژی جهان شده است.
نماینــده ایــران در هیئت عامل اوپک 
بــا بیــان اینکه با وجود پرســش های  
پیش روی ما، تقاضا بــرای انرژی در 
یافت  ادامــه خواهد  جهان همچنــان 
و برخورداری از ســبد متنــوع و پایدار 
انــرژی برای پاســخگویی به تقاضای 
جهــان مورد نیاز خواهــد بود، تصریح 
کرد: در نتیجه این امر، وظیفه سازمان 
ما مشــابه آن چیزی است که در زمان 

تاســیس اوپک در ســال ۱۹۶۰ با آن 
مواجه بودیم؛ همکاری با یکدیگر برای 
تأمیــن عرضه پایدار و باثبات انرژی به 
نفع تولیدکننــدگان، مصرف کنندگان و 

به طور کلی اقتصاد جهان.
زمانی نیــا از تلاش های ماگلویره مانیه 
آکــو، نماینــده گابــن در هیئت عامل 
اوپک در دوره ریاســت در سال ۲۰۲۰ 
زحمات خســتگی ناپذیر  از  و همچنین 
محمد سانوسی بارکیندو، دبیرکل و کار 
مثال زدنــی  کارکنان دبیرخانه در جهت 

موفقیت سازمان اوپک قدردانی کرد.
یکصــدو پنجاه و هشــتمین نشســت 
 OPEC( اوپــک  هیئت عامــل 

 )Board of Governors
دیروز )چهارشــنبه، ۲۹ اردیبهشت ماه( 
نمایندگان کشــورهای عضو  با حضور 
)پنجشــنبه،  امروز  آغاز شــد و  اوپک 
پایان  اردیبهشــت ماه( به کار خود   ۳۰
می دهــد. نشســت افتتاحیــه بیش از 
کشــید.  درازا  بــه  چهارســاعت ونیم 
امیرحســین زمانی نیا، نماینده ایران در 
هیئت عامل اوپک کــه برای مذاکرات 
برجام در وین به ســر می برد با حضور 
در مقر دبیرخانه سازمان اوپک ریاست 
ایــن نشســت ویدئوکنفرانســی را بر 
عهده داشــت.  این نخســتین نشست 
هیئت عامل اوپک در سال ۲۰۲۱ است.
ایــن نشســت موضوعاتــی مانند  در 
گذشته،  نشست  دســتور  متن  تصویب 
پیگیــری اجرای تصمیم های نشســت 
قبل هیئت عامل و تصمیم های اجلاس 
کنفرانــس اوپک، گزارش هــای مالی 
ســال ۲۰۲۰، برنامــه کاری و بودجه 
پیشــنهادی برای سال ۲۰۲۲، گزارش 
دبیرکل از آخرین اقدام ها و فعالیت های 
قبل  اجــلاس  فاصلــه  در  دبیرخانــه 
هیئت عامل )آذر ۱۳۹۹( تاکنون و دیگر 
موضوعات تحقیقاتی و اداری دبیرخانه 
هیئت عامل  کار مصــوب  دســتور  که 

اوپک اســت بــه ترتیب مطــرح و از 
گزارش های  شــد  خواســته  دبیرخانه 

مربوطه در هر بخش ارائه شود.
اعضای هیئت عامل اوپک در ادامه این 
نشســت به بیان نظرات، ملاحظات و 
مقرر  که  پرداختند  خود  پیشــنهادهای 
شــد دبیرخانه اوپــک اقدام های لازم 
متناســب با  نظرات و ملاحظات ارائه 
شــده از ســوی اعضای هیئت عامل را 
در دســتور کار قرار داده و هیئت عامل 

اوپک را از نتایج اقدام ها مطلع کند.
امیرحســین زمانی نیا، نماینده ایران در 
هیئت عامــل اوپک بر اســاس تصمیم 
ماه  )آذر  اوپک  کنفرانس  اجلاس ۱۷۹ 
۱۳۹۹( به عنــوان رئیــس هیئت عامل 
این سازمان در ســال ۲۰۲۱ میلادی 
برگزیده شــد. هیئت عامل رکن اجرایی 
اوپک است و هدایت اداره امور سازمان، 
بررسی و  اجرای تصمیم های نشست، 
اتخاذ تصمیم درباره گزارش های ارائه 
شده از ســوی دبیرکل، ارائه گزارش ها 
و توصیه ها به نشســت وزارتی، تنظیم 
بودجه ســازمان برای هر سال تقویمی 
و تقدیــم آن بــه نشســت وزیــران 
 بــرای تصویــب و ... از عمده وظایف

 آن است.

توسط وزیر نیرو؛

نرخ خرید تضمینی برق 
تجدیدپذیر ابلاغ شد

مصوبه جدید شــرایط و نرخ های خرید تضمینی برق 
نیروگاه های تجدیدپذیر توسط وزیر نیرو به شرکت های 

ذی ربط و تابعه وزارت نیرو ابلاغ شد.
به گــزارش خبرگزاری مهر به نقــل از وزارت نیرو، بر 
اســاس بند )۲( مصوبه جدید وزیر نیــرو، انعقاد قرارداد 
خرید تضمینی برق از ظرفیت های تولید برق تجدیدپذیر 
با ظرفیت منصوبه تا حداکثر ۱۰ مگاوات، با نرخ معادل 
۱.۴ نرخ های موضوع مصوبه مــورخ ۲۰/۰۷/۱۳۹۸ و 

رعایت شرایط بند )۲( بلامانع است.
مطابق آخرین مصوبــه ابلاغی وزیر نیرو، درصورتی که 
ظرفیت نیروگاه کمتر از ۱۰ مگاوات باشد، ساتبا بر اساس 
ارقام جــداول زیر مجاز به انعقاد قرارداد خرید تضمینی 

برق است.
نرخ خرید تضمینی برق تجدیدپذیر ابلاغ شد

بر اســاس تبصره )۲( بند ۲-۱ مصوبه وزیر نیرو مورخ 
۲۵/۰۲/۱۴۰۰، پله مربوط به مولدهای خورشــیدی با 
ظرفیت ۱۰۰ کیلووات و کمتر به ۲۰۰ کیلووات و کمتر 
تغییر می یابد. بعلاوه، مطابق همین بند، حداکثر پرداخت 
نقدی صورتحساب ها در هر دوره، متناسب با بودجه های 

تخصیصی ساتبا است.
بدیهی است تسویه مانده طلب فروشنده برق تجدیدپذیر 
توسط وزارت نیرو )ســاتبا( به صورت نقدی مشروط به 
دریافت مابه التفاوت قیمت تکلیفی و تمام شده از دولت 
و یا حصول منابع تخصیصی دیگر خواهد بود. در عین 
حال، مانند گذشته مانده پرداخت نشده مطالبات با ثبت 
در سامانه مدیریت اطلاعات بدهی ها و مطالبات دولت 
)سماد(، جزو مطالبات بخش خصوصی از دولت و قابل 
وصــول به روش های متــداول از جمله تهاتر بدهی با 
دولت، حواله سوخت صرفه جویی شده، اوراق مالی، اسناد 

خزانه و... است.
از دیگر موارد مهم این مصوبه بند ۲-۳ است که مطابق 
این بند، مبلــغ تعرفه برای تمامی نیروگاه های موضوع 
این مصوبــه بجز نیروگاه های بادی، مشــمول اعمال 
ضریب ســه پله کاهش نرخ خرید )پس از اعمال کلیه 
ضرایب( در ابتدای سال های هشتم، دوازدهم و شانزدهم 
می باشند. این ضریب برابر ۶۰ درصد است. در خصوص 
نیروگاه های بــادی مطابق مصوبات قبلی عمل خواهد 
شد.این گزارش می افزاید، ساتبا برای تشویق متقاضیان 
احداث نیروگاه با ظرفیت بالای ۱۰ مگاوات، مانند گذشته 
به صورت دوره ای نسبت به برگزاری مناقصه بر اساس 

سقف جدید اعلامی در مصوبه فوق الذکر اقدام می کند.
در صورت تصویب و اجرای آئین نامه تحویل ســوخت 
صرفه جویی شده، مکانیزم مناقصه یاد شده با روش مورد 

اشاره در بند یک مصوبه مذکور جایگزین می شود.

قیمت سبد نفتی اوپک؛ ۶۵ 
دلار و ۲۹ سنت

قیمت سبد نفتی ســازمان کشورهای صادرکننده نفت 
)اوپک(  )پنج شنبه، ۳۰ اردیبهشــت ماه( ۶۵ دلار و ۲۹ 

سنت ثبت شد.
به گزارش شــانا به نقل از دبیرخانه سازمان کشورهای 
صادرکننده نفت )اوپک(، قیمت سبد نفتی این سازمان 

چهارشنبه )۲۹ اردیبهشت ماه( ۶۵ دلار و ۹۵ سنت بود.
سبد نفتی اوپک شــامل ۱۳ نوع نفت خام اعضای این 
ســازمان از جمله مخلوط الجزایر، گیراســول آنگولا، 
سبک رابی گابن، میناس اندونزی، سنگین ایران، سبک 
بصره، صادراتی کویت، السدر لیبی، سبک بونی نیجریه، 
ســبک عربی عربستان، موربان امارات، مری ونزوئلا و 
جنو کنگوســت.قیمت نفت خام برنت و وست تگزاس 
اینترمدیت )WTI( نیز امروز )جمعه، ۳۱ اردیبهشت ماه( 
و تا لحظه انتشار این خبر به ترتیب ۶۴ دلار و ۷۳ سنت 

و ۶۱ دلار و ۹۳ سنت به ازای هر بشکه بوده است.

ساخت شیر چهارراهه 10 اینچ 
با حمایت پایانه های نفتی

مدیرعامل شــرکت پایانه های نفتی ایران از طراحی و 
ساخت شــیر چهارراهه ۱۰ اینچ کلاس ۳۰۰ از سوی 

متخصصان داخلی کشور خبر داد.
به گزارش شانا به نقل از شرکت پایانه های نفتی ایران، 
عباس اســدروز در این باره گفت: شــیر چهارراهه ۱۰ 
اینچ یکی از تجهیزات استراتژیکی است که در سیستم 
میترینگ و پرووینگ پایانه میعانات گازی پارس جنوبی 
کاربرد دارد و با توجه به تشدید تحریم ها و عدم امکان 
تامین این تجهیز از ســوی شــرکت های آمریکایی و 
اروپایی، تصمیم بر این شد تامین این تجهیز کاربردی از 

طریق شرکت های داخلی صورت پذیرد.
وی با بیان اینکه با حمایت و همکاری شرکت پایانه های 
نفتی ایران قرارداد طراحی و ســاخت این تجهیز با یک 
شــرکت تولیدکننده  دانش بنیان ایرانی بسته شد، ادامه 
داد: ســاخت داخل ایــن تجهیز علاوه بر خــروج ارز، 
صرفه جویی مالی قابل ملاحظه ای برای شرکت داشته 
است و می تواند صنعت نفت را از واردات این محصول در 
آینده بی نیاز کند.مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران 
با اشــاره به تلاش های متخصصان مدیریت عملیات و 
کارشناسان مدیریت تدارکات و امور کالای این شرکت، 
گفت: کلیه مراحل طراحی، شبیه سازی های کامپیوتری، 

ساخت و تست این تجهیز، یکسال به طول انجامید.
اسدروز افزود: تســت کارخانه ای این تجهیز با حضور 
نماینــدگان اداره کل نظارت بر صــادرات و مبادلات 
مــواد نفتــی وزارت نفت انجام و در مــاه آینده پس از 
حمل بر روی لوپ پروور میترینگ پایانه میعانات گازی 
پارس جنوبی برای صحت سنجی میترهای صادراتی این 

پایانه نصب می شود و به بهره برداری می رسد.

شرط بزرگترین پالایشگر 
هندی برای خرید نفت ایران

ایسنا نوشــت: شــرکت ایندین اویل که بزرگترین 
پالایشگر نفت هند است، اعلام کرد اگر تحریمهای 
واشنگتن علیه تهران رفع شود، خرید نفت ایران را از 

سر خواهد گرفت.
 اس کی گوپتا، مدیر فاینانس شرکت ایندین اویل در 
یک جلســه با تحلیلگران گفت: ما پیش از تحریمها 
نفت ایران را خریداری می کردیم و اگر تحریمها رفع 
شوند، درباره خرید نفت ایران در آینده تردیدی ندارم 
زیرا مناسب سیســتم پالایش هند است بنابراین ما 

قطعا نفت ایران را خریداری خواهیم کرد.
هند که ســومین مصرف کننــده و واردکننده نفت 
جهان اســت، خرید نفت ایران را در سال ۲۰۱۹ در 
پی عدم تمدید معافیتها از تحریمهای آمریکا متوقف 
کرد. دونالــد ترامپ، رییس جمهور ســابق آمریکا 
در ســال ۲۰۱۸ به صورت یکجانبه از توافق ۲۰۱۵ 
برجام خارج شــد و تحریمهای ضد ایرانی را دوباره 
وضــع کرد. اکنون دولت جــو بایدن، رییس جمهور 
دموکرات آمریکا و ایران سرگرم مذاکرات غیرمستقیم 
برای احیای برجام هستند که میتواند به برچیده شدن 

تحریمها علیه صادرات نفت ایران منتهی شود.
یک مقام اتحادیه اروپا که مذاکرات برای احیای برجام 
را هدایت می کند، روز چهارشنبه اظهار کرد: مطمئن 
است توافقی حاصل خواهد شد. هر چند دیپلماتهای 
اروپایی گفته اند موفقیت تضمین شــده نیست زیرا 

مسائل بسیار متفاوتی به قوت خود باقی مانده اند.
پالایشگاه های هندی با انتظار برای رفع تحریمهای 
آمریکا، قصد دارند خرید محموله های تکی نفت را در 
نیمه دوم سال کاهش دهند تا فضا برای ازسرگیری 

واردات نفت ایران فراهم شود.
ام کی ســورانا، رییس هیات مدیره شــرکت دولتی 
هندوستان پترولیوم اظهار کرد: عرضه نفت از سوی 
ایران توازن بیشتری در بازار ایجاد می کند که به نفع 
کشورهای مصرف کننده خواهد بود. وی گفت: اگر 
تحریمها رفع شوند، شرکت هندوستان پترولیوم خرید 
نفت از ایران را بررسی خواهد کرد و امیدوار است که 

ایران همچنان در فروش و حمل نفت تخفیف دهد.
ســورانا گفت: این امر همواره بــر مبنای مذاکرات دو 
جانبه میان دو طرف بوده است. صادرکنندگان ایرانی 
در گذشته شرایط پرداخت و شرایط حمل بار بهتری به 
ما عرضه می کردند و انتظار می رود که شرایط مذکور 
همچنان حفظ شــوند.گوپتا همچنین گفت: شرکت 
ایندین اویل ممکن است به کاهش تولید پالایشگاهی 
تا پایان ماه جاری ادامه دهد. این شرکت که با ظرفیت 
۹۶ درصــد در آوریل فعالیت کرد، تولیدش را به دلیل 
قرنطینه که فعالیتهای صنعتی و مصرف ســوخت را 
محدود کرده، به طور متوسط به ۸۴ درصد کاهش داده 
اســت. وی پیش بینی کرد حاشیه سود و تقاضا برای 
سوخت به دلیل پیشرفت برنامه های واکسیناسیون در 
سراسر جهان برای مقابله با شیوع ویروس کرونا بهبود 
پیدا خواهد کرد.بر اساس گزارش رویترز، دستکم یک 
پالایشگاه اروپایی هم مذاکراتی را با شرکت ملی نفت 
ایران برای ازســرگیری خرید داشته است. تا پیش از 
بازگشت مجدد تحریمها، اروپا و ترکیه حدود ۵۰۰ هزار 

بشکه در روز نفت ایران را مصرف می کردند.

شناسایی4 متهم اصلی بهم 
خوردن تراز تولید و مصرف برق

ایسنا نوشــت: مدیرعامل توانیر از بهم خوردن تراز 
تولید و مصرف برق در سال جاری خبر داد و گفت: 
در شــرایط کنونی شــاهد عدم تعادل حدود ۵۰۰۰ 

مگاواتی هستیم.
محمدحسن متولی زاده امروز در مراسم آغاز ششمین 
اقدام فراگیر توزیع برق با محور عبور از پیک ۱۴۰۰ 
در خصوص دلیل  بهم خوردن تراز تولید و مصرف 
برق اظهار کرد: خشکســالی و غیر ممکن شــدن 
استفاده از برخی نیروگاه های برق آبی، افزایش دما 
و بالا رفتن مصرف برق،   ورود زودهنگام چاه های 
کشاورزی و در نهایت پدیده جدیدی به نام رمزارزها 
چهار دلیل اصلی افزایش شدید مصرف برق و بهم 
خوردن  تراز تولید و مصرف به شــمار می روند.وی 
با اشاره به ششمین اقدام فراگیر توزیع برق با محور 
عبــور از پیک ۱۴۰۰، گفت:  این اقدام فراگیر که با 
هدف آمادگی عملیاتی و اجرایی برای گذر از پیک 
طراحی و اجرا می شود، شامل ۴ محور اصلی مقابله 
با دســتگاه های رمز ارز غیرمجاز، تعدیل روشنایی 
معابر شــهری و بین شهری، بررسی آماده به کاری 
سامانه های برق من و ۱۲۱ و ارزیابی آماده به کاری 

مولدهای اضطراری  است.
متولی زاده با بیان این که در این اقدام فراگیر بیش 
از ۵۰۰۰ نفر از پرسنل عملیاتی توزیع برق در سراسر 
کشــو در قالب ۱۲۰۰ گروه عملیاتی حضور دارند، 
خاطرنشان کرد: از آنجا که مراکز استخراج رمز ارز 
بــه عنوان پدیده ای جدید در زمینه مصرف برق به 
شــمار می روند، با هماهنگی های صورت گرفته، 
مراکز مجاز اســتخراج در ایام پیــک از مدار خارج 
خواهند شد و برخورد با مراکز غیرمجاز نیز از طریق 

تعامل با نهادهای ذیربط انجام می شود.
وی  ازعلاقمندان به حضور در حوزه استخراج رمز 
ارز خواســت که با اخذ مجوزهای لازم، به صورت 
قانونی در این زمینه فعالیت کنند.مدیرعامل توانیر در 
خصوص فعالیت های صورت گرفته برای برقراری 
تعادل تولید و مصرف برق نیز خاطرنشــان کرد: در 
ســال گذشته بیش از ۲۹۰ هزار قرارداد همکاری با 
مشــترکان بزرگ و کشاورزان امضا شد که در سال 
جاری این تعــداد به ۳۵۰ هزار قــرارداد همکاری 

افزایش یافته است.

اخباراخبار

ضرورت همکاری اعضای اوپک برای تأمین عرضه پایدار انرژی
رئیس هیئت عامل اوپک تأکید کرد:

تابستان بسیار سختی 
برای تامین برق پیش 
رو داریم

24 هزار ماینر 
غیرمجاز در استان 
تهران کشف شد

معاون هماهنگی توزیع توانیر، افزایش دما، استفاده بخش کشاورزی از چاه های 
آب به دلیل خشکسالی و تولید کمتر برق از نیروگاه های برقابی را، دلایل سخت 
بودن تابستان امسال دانست.غلامعلی رخشانی مهر با اشاره به اینکه چند اقدام 
مهم باید انجام دهیم تا دچار خاموشی نشویم گفت: بر اساس شرایط موجود، 
باید همکاری های ما در بخش صنعت و کشــاورزی بیشتر شود که این اتفاق 
افتاده است پارسال ۲۹۴ هزار مشترک صنعتی و کشاورزی با ما همکاری کردند 

که امسال این رقم به ۳۵۰ هزار رسیده است.

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق استان تهران گفت: از آغاز مقابله با 
ماینرهای غیر مجاز حدود ۲۴ هزار ماینر در ســطح استان تهران کشف و 
جمع آوری شــد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقــل از توزیع نیروی برق 
اســتان تهران، تیموری اظهار داشت: از آغاز مقابله با ماینرهای غیر مجاز 
حدود ۲۴ هزار ماینر در سطح استان تهران کشف و جمع آوری شده که به 
اســتناد گزارش پلیس اقتصادی کشور حدود ۲۲ درصد کشفیات ماینر غیر 

مجاز در کشور متعلق به استان تهران بوده است.

مدیرعامل پتروشیمی تخت جمشید پارس عسلویه:

ایران از واردات هگزان و پنتان بی نیاز شد

وزیر نفت:

تحریم نبود، سرمایه گذاری در صنعت پتروشیمی ۲ برابر می شد

تخت جمشــید  پتروشــیمی  مدیرعامل 
پــارس عســلویه بــه رفــع دغدغــه 
پتروشــیمی های کشــور بــرای تأمین 
هگزان و پنتان بــا بهره برداری از طرح 
اکسیر حلال عسلویه اشاره کرد و گفت: 
ایران از واردات این دو محصول اساسی 

برای پتروشیمی ها بی نیاز شد.
به گــزارش خبرنگار شــانا، محمدرضا 
 ۳۰ )پنجشــنبه،  امــروز  اخــوان 
بهره برداری  آییــن  در  اردیبهشــت ماه( 
از طرح اکسیر حلال عســلویه با اشاره 
به اینکه این واحد زیرمجموعه شــرکت 
پتروشــیمی تخت جمشید پارس عسلویه 

اســت، اظهار کرد: این طرح برای تولید 
۴۰ هزارتن هگزان و ۱۰ هزار تن پنتان 

راه اندازی شده است.
وی بــا بیان اینکه واحد اکســیر حلال 
عســلویه با هــدف رفع حلقــه مفقوده 
حلال های  بــرای  پتروشــیمی  صنعت 
پلی اتیلن و پلی اســتایرن ها طراحی شده 
اســت، افزود: اکسیر حلال عسلویه یک 
هگزان  تاکنون  اســت؛  پیشــران  واحد 
و پنتــان از کــره و هند و کشــورهای 
دیگــر وارد می شــد که با احــداث این 
واحــد وارداتــی نداریم و نــگاه بزرگی 
به صادرات هم شــده اســت.مدیرعامل 

پتروشــیمی تخت جمشید پارس عسلویه 
حجم ســرمایه گذاری طرح اکسیر حلال 
را ۴۸ میلیون دلار عنوان کرد که به طور 
کامل از ســوی بخش خصوصی تأمین 

شده است.
اخوان ادامه داد: پیش بینی می شــود این 
طرح حداقــل ۳۰ میلیــون دلار درآمد 
ارزی برای کشور و ۱۰ میلیون دلار نیز 

فروش داخل داشته باشد.
وی با اشاره به اینکه با افتتاح این طرح، 
پتروشیمی های کشــور دیگر دغدغه ای 
برای مــاده هگزان که ماده ای بســیار 
فرار و اساســی در واحدهاست نخواهند 

داشــت، گفت: این محصــول از طریق 
پتروشــیمی  شــرکت های  به  لوله  خط 
منطقه منتقل می شــود. این شــرکت ۶ 
کیلومتر خط خوراک رفت و برگشت در 
منطقه در این یک ســال طراحی کرده 
تا اکسیر حلال برای دریافت ۲۶۰ هزار 
تــن رافینت از پتروشــیمی نوری آماده 
تخت جمشید  پتروشیمی  باشد.مدیرعامل 
دانش،  اینکه  بیــان  با  پارس عســلویه 
فرآیند و کاتالیست تولید هگزان و پنتان 
در کشــور بومی سازی شده است، اظهار 
کــرد: دانش فنی، طراحی و کاتالیســت 
این طرح از سوی اکســیر نوین فرآیند 

آســیا و بالغ بر ۹۰ درصد تجهیزات لازم 
نیز از داخل تأمین شده است.

به گفتــه وی، اجــرای اکســیر حلال 
دوران  در  نفــر   ۱۲۰ بــرای  عســلویه 
بهره برداری و بــرای ۶۰۰ نفر در زمان 

ساخت اشتغالزایی ایجاد کرده است.
اخوان ادامه داد: نصب طرح اکسیرحلال 
عســلویه در ۱۲ ماه از اردیبهشــت ماه 
پارســال تا اردیبهشت امسال در شرایط 
کرونایی انجام شده است که این الگویی 
برای طرح هایی اســت که در کشور در 
حال انجام اســت زیرا زمان برای بخش 

خصوصی بسیار مهم است.

وزیــر نفت با بیان اینکه در شــرایط 
۳ میلیارد  از  بیــش  تحریم ســالانه 
دلار در صنعت پتروشــیمی از سوی 
بخــش غیردولتــی ســرمایه گذاری 
شــده اســت، گفت: اگر تحریم ها را 
نداشــتیم و می توانستیم از فاینانس، 
منابع مالی و ســرمایه گذاری خارجی 
اســتفاده کنیم، بی شــک این مقدار 
برابــر   ۲ از  بیــش  ســرمایه گذاری 

می شد.
به گزارش خبرنگار شانا، بیژن زنگنه 
امروز )پنجشــنبه، ۳۰ اردیبهشت ماه( 
از سه  بهره برداری رســمی  آیین  در 
طرح پتروشــیمی که با دستور رئیس 
ویدیوکنفرانس  به صورت  و  جمهوری 
بیان این مطلب اظهار  با  برگزار شد، 
کــرد: اســتفاده از فاینانــس، منابع 
مالــی و ســرمایه گذاری خارجی به 
آن معنا نیســت که به مسائل داخلی 
توجه نمی کنیم بلکه به آن معناســت 
کــه افزون بر منابــع داخلی از منابع 

استفاده کنیم. خارجی هم 
وی تصریــح کــرد: در صنعت نفت 
حرکتــی شــروع شــده و امیدواریم 
ادامــه پیدا کند و آن این اســت که 
بر  متکی  ســرمایه گذاری ها  عمــده 
داخلــی  ظرفیت هــای  از  اســتفاده 
اســت؛ یعنی زنجیره ای از اشتغال در 
صنایع ســاخت تجهیزات، خدمات و 
و صدها  آمــده  به وجود  راه انــدازی 

کارخانه و کارگر فعال شده اند.
به قول مان عمل کردیم

وزیر نفت بــا بیان اینکه بــا افتتاح 
به  پتروشــیمی،  امــروز  طرح  ســه 
قولــی که دربــاره بهره بــرداری از 
عمل  دادیم  پتروشــیمی  طــرح   ۱۷
کردیــم، تصریــح کــرد: در دولت 
طــرح   ۳۲ دوازدهــم  و  یازدهــم 
با ظرفیــت ۳۴ میلیون  پتروشــیمی 
تن به بهره برداری رســیده اســت و 
ظرفیــت پتروشــیمی از ۵۶ میلیون 
تن به بیش از ۹۰ میلیون تن رسیده 
اســت. در طول یکسال اخیر ظرفیت 
پتروشــیمی ۳۸ درصد رشــد داشته 
است که بی سابقه ترین رشد در تاریخ 

صنعت پتروشــیمی در طول یکسال 
به شمار می رود.

پتروشــیمی  طرح های  ارزش  زنگنه 
کــه تاکنون به بهره برداری رســیده 
اســت را ۱۷ میلیارد دلار عنوان کرد 
در  ســرمایه گذاری  مجموع  گفت:  و 
صنعت پتروشــیمی در هشــت سال 
گذشــته بیــش از ۲۵ میلیــارد دلار 
بوده که بخشــی از آن افتتاح شده و 
بخشی دیگر از طرح های جهش دوم 
امســال یا اوایل ســال آینده افتتاح 

می شود.
پتروشــیمی  طــرح  بــه  وی 
مسجدســلیمان به عنــوان یکــی از 
طرح هایی کــه امروز به بهره برداری 
می رســد اشــاره کرد و افزود: بسیار 
خوشــحالم در مسجدسلیمان طرحی 
با ظرفیت تولید ســالانه یک میلیون 
و ۷۶۰ هزار تــن اوره و آمونیاک با 
میلیــون دلار   ۸۵۰ ســرمایه گذاری 
بازنشستگی  صندوق  می شود.  افتتاح 
سرمایه گذاری  طرح  این  در  کشوری 

کرده است.
وزیر نفت گفت: مــا همچنین اجازه 
و موافقــت ایجاد یــک پتروپالایش 
در این منطقــه را متکی بر گازهای 
همــراه نفت داده ایم و امیدواریم این 

طرح هم اجرا شــود تا در این منطقه 
که محــل تولد صنعــت نفت ایران 
انجام  است ســرمایه گذاری بیشتری 

شود.
زنگنه ادامه داد: متانول پتروشــیمی 
سبلان  دیگر طرحی است که امروز 
رســد.  می  رســمی  بهره برداری  به 
ســرمایه گذاری ۴۰۶ میلیون دلاری 
این طرح از سوی گروه انرژی سپهر 
و هلدینگ پتروفرهنگ انجام شــده 
اســت و ظرفیت آن یــک میلیون و 
۶۵۰ میلیــون تن متانول در ســال 
اســت. محصولات این پتروشــیمی 
به میــزان ســالانه ۴۱۰ میلیون تن 

است. صادراتی 
بهره برداری  بــا  کــرد:  تصریح  وی 
متانول  تولید  این طرح، ظرفیــت  از 
کشــور به ۱۴ میلیون تن در ســال 
می رســد که بــا برنامــه ریزی های 
انجــام شــده ۵ میلیون تــن از این 
میزان وارد زنجیــره تولید پروپیلن و 
تا هم  پایین دستی می شود  طرح های 
نیاز داخــل تامین و هم بازار خارجی 

متعادل شود. متانول 
وزیــر نفت از طرح پنتــان و هگزان 
پتروشــیمی اکســیر حلال به عنوان 
آخریــن طرحــی کــه امــروز بــه 

و  برد  نــام  بهره بــرداری می رســد 
در  دلار  میلیــون   ۴۸ داد:  توضیــح 
این طرح ســرمایه گذاری شده است 
و ظرفیــت تولید ســالانه آن نیز ۵۰ 

هزار تن اس.
تحول در غرب کشور

زنگنه بــا بیان اینکه بــا افتتاح این 
طرح ها ۱۰ طرح از بسته جهش دوم 
باقــی می ماند که تــا پایان ۱۴۰۰ و 
اوایــل ۱۴۰۱ بــه نتیجه می رســد، 
اظهار کــرد: با افتتــاح این طرح ها، 
میلیون   ۱۰۰ بــه  پتروشــیمی  تولید 
تن در ســال که هدف برنامه است، 

می رسد.
وی افــزود: ۴۰ طرح جهش ســوم 
پتروشــیمی نیــز فعال اســت که با 
تولید محصولات  آنها  از  بهره برداری 
پتروشــیمی بــه ۱۳۳ میلیون تن در 
ســال بــه ارزش ۳۷ میلیارد دلار بر 
مبنــای قیمت هــای پایه ســال ۹۵ 
خواهد رســید. میانگین پیشرفت این 

طرح ها حدود ۳۰ درصد است.
عملیــات  آغــاز  از  نفــت  وزیــر 
مگاپروژه هــای خــوراک ترکیبی در 
هفته هــای آتی خبــر داد و توضیح 
داد: مگاپــروژه هرمــز بــا ظرفیت 
۵.۸ میلیــون تن و نفــت و گاز آریا 

با ظرفیت ۴.۸ میلیــون تن از جمله 
آنها هستند که قرار است محصولات 
جدیــد تولید کنند. این طرح ها که به 
طرح های جهش ســوم اضافه شده، 
قرار اســت تا ســال ۱۴۰۶ به بهره 

برسند. برداری 
اســت  قــرار  داد:  ادامــه  زنگنــه 
جمــع  طرح هــای  از  مجموعــه ای 
توســعه  نفت،  همراه  گازهای  آوری 
میدان هــای گازی، پالایشــگاه گاز، 
پتروشیمی و پایین دستی نیز در غرب 
کشــور با مجموع سرمایه گذاری ۲.۵ 
میلیارد دلار در خردادماه آغاز شــود 
کــه معتقدم تحولی در غرب کشــور 

ایجاد خواهد کرد.
وی با بیان اینکه ما برای ریل گذاری 
مناســب در توسعه صنعت پتروشیمی 
چارچــوب کلــی طرح هــای برنامه 
هفتم توســعه را نیــز تدوین کردیم، 
تصریح کــرد: در ایــن چارچوب بر 
راهبــرد توســعه و تکمیــل زنجیره 
و  محصولات  تنوع بخشــی  و  ارزش 
زنجیره  افزوده در چهار  ارزش  ایجاد 
تاکید  بنزن  اتیلن و  پروپیلن، متانول، 

شده است.
از  با بهره برداری  به گفته وزیر نفت، 
ایــن طرح ها ۲۰ محصــول جدید به 
افزوده  پتروشیمی  محصولات صنعت 

می شود.
زنگنه ادامه داد: بســیار خوشــحالم 
همکاران مــان در مجموعــه صنعت 
پتروشــیمی به تعهــدی که به مردم 
و شــما )رئیــس جمهــوری( دادند 
عمل کردنــد. نقش دولــت در این 
طرح هــا تخصیص خوراک و حمایت 
از شــرکت ها بود و سرمایه گذاری از 

سوی خودشان تامین شده است.
وی در پایان از همه دست اندرکاران 
مهمی  نقش  که  پتروشــیمی  صنعت 
در تامین ارز کشور در این سال های 
تحریــم ایفا کردنــد قدردانی کرد و 
گفت: اگــر بتوانیــم آنگونه که حق 
مــردم و صنعت پتروشــیمی اســت 
عمل کنیم خیلی ســریعتر می توانیم 

ایجاد کنیم. رشد، توسعه و اشتغال 
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یک فعال بخــش حقوق حمــل ونقل 
بیــن المللی مالیات بر ارزش افزوده را از 
پدیده هایی دانست که اقتصاد مملکت و 
صنعت حمل و نقــل را زمین گیر کرده 

است.
یونس جاوید در گفتگو با خبرنگار پول نیوز 
و با بیان این مطلب افزود: در دنیا مالیات 
بر ارزش افزوده به این معناست که وقتی 
کســی کالایی را می خــرد، ۹ درصد به 
عنوان ارزش افزوده بــه آن کالا اضافه 
می شود. در ایران دولت مالیات بر ارزش 
افزوده را قبل از تولید نهایی یک کالا، از 
تمام عناصر تشکیل دهنده قیمت نهایی 
گرفته است، از کرایه حمل گرفته تا انواع 
بیمه هایی که کامیون ها اســتفاده می 
کنند، از محمولــه هایی که وارد گمرک 
می شــود، از حقوق ورودی که صاحب 
کالا بایــد بدهد و دوباره این کالا باید از 
گمرک حرکــت کند و با حمل داخلی به 
مقصد موردنظر برسد و مورد استفاده قرار 

گیرد.
وی افــزود: در همه ایــن مراحل، کرایه 
حمل و نقل، بیمه هــا و حقوق ورودی 
کالا دولت ۹ درصــد را دریافت کرده و 
جالب آنکه پــس از تعیین قیمت نهایی، 
درنهایت ۹ درصد را هــم به آنها اضافه 
این سیســتم مالیات بگیری  می کنند و 

درنهایت هم تورم زاست و هم مشکلات 
جدی برای اقتصاد و ترانزیت و معیشت 

به همراه خواهد داشت.
جاویــد یادآور شــد: جالــب اینکه حتی 
در محمولــه هایی ترانزیتــی که به هر 
نحوی دچار مشــکلاتی از قبیل قاچاق 
یا ســرقت و حتی از بین رفتن محموله 
در اثر حوادث و عذر موجه می شــوند و 
قرار اســت که بیمه ترانزیت، مبادرت به 
پرداخت حقــوق ورودی کالا به گمرک 
کند، ۹ درصد هم به عنوان مالیات ارزش 

افزوده دریافت می کند.
وی همچنین گفت: در تهیه بسته جامع 
حمل و نقل که به منظور درج در برنامه 
پنج ساله ششم در نظر گرفته شده است، 

صرفاً عناصر داخلی سیستم حمل و نقل 
مطمح نظر واقع شــده و ســایر عوامل 
تاثیرگذار در بهره وری صنعت ترانزیت، 

نادیده انگاشته شده اند.
جاویــد افزود: با این نــگاه، موفقیت در 
ترانزیت، تابع توجه جدی به ســایر حوزه 
هایی اســت که در بهره وری و موفقیت 
آن تاثیر مســتقیمی دارند، بطوری که به 
درســتی باید گفت کــه ترانزیت، تابعی 

وابسته است و مستقل نیست.
وی ادامه داد: شرایط رقابتی برای جذب 
کالا بــرای ترانزیت و امکان پایداری در 
این حوزه، مســتلزم تغییر نگاه به تعدیل 
ساختار اقتصادی و تحقق اهداف مذکور 
و توســعه حمل و نقل بیــن المللی به 

عنوان ابزار کار ترانزیت و توســعه بوده 
و نیازمند تمهیداتی است که در دو گروه 

مشخص قابل تقسیم بندی است.
جاوید در این راســتا تشــریح کرد: یک 
گروه عواملی هستند که در اختیار برنامه 
ریزی نبوده و نمی توان انتظار داشت که 
کلیه پارامترهای آن در قالب برنامه های 
مشخص نظیر رخدادها و عوامل منطقه 
ای و بین المللی از ســوی کشور ترسیم 
شــود؛ اما، گروه دوم عواملی هستند که 
بــه طور منطقی می تــوان در مورد آنها 
برنامه ریزی کرد.وی ادامه داد: از جمله 
این مــوارد می توان به تنظیم و تصویب 
قوانیــن و مقــررات و آییــن نامه های 
مناســب و مقتضی، اصلاح ساختارهای 
مالیاتی و بیمه متناســب با نیاز ترانزیت، 
تعدیــل حقــوق ورودی و تعرفــه های 
گمرکی، تقویت و آموزش نیروی انسانی، 
تالیف مولفــه های تاســیس و فعالیت 
شــرکت های دانش بنیــان و با کیفیت 
لازم و هماهنــگ کــردن فعالیت های 
ذی مدخل و اثرگذار در توسعه و ارتقای 
بهره وری حمل و نقل متناسب با اهداف 

ترانزیت اشاره کرد.
جاوید اضافــه کرد: لــذا نمیتوان گفت 
که مشــکلات ترانزیــت صرفا فرهنگی 
یــا اقتصادی یا سیاســی اســت؛ چون 

مشکلات کشــور مجموعه ای از همین 
ساب سیستم های موجود است و مشکل 
در تمام بخش  های سیاسی، اقتصادی، 

روابط بین المللی و فرهنگی وجود دارد.
وی بــا تاکید بــر اینکه حتــی ما نمی 
توانیــم بگوییم نظام آموزش در ترانزیت 
ما بی تاثیر اســت، اظهار داشت: آموزش 
نــه صرفاً روی خــود ترانزیت و حمل و 
نقل، بلکه آموزش کســانی مدنظر است 
که می خواهند در این حوزه فعال باشند. 
از طرفی، میزان حقوق یک راننده و یک 
کارمند گمرک شاغل در بندرعباس و در 
آن گرمای هوا، بــر حوزه حمل و نقل و 
اخلاقیات افرادی کــه فعالیت می کنند، 
تاثیرگذار است. چون همه این عوامل با 

همدیگر در ارتباط هستند.
انجمن شــرکت های  رئیــس ســابق 
حمــل و نقل بین المللی ایــران با بیان 
از آفت های  اینکه بخشــی نگری یکی 
تحلیل هــای نظری و تئوریــک ما بوده 
اســت، ادامه داد: ما باید از بخشی نگری 
دوری کنیــم. باید ببینیــم که به عنوان 
مثال مالیات بر ارزش افزوده و ۹درصدی 
که دولت از تولیدکنندگان می گیرد، چه 
تاثیری بر حــوزه حمل و نقل و ترانزیت 
یا نظر یک مصــرف کننده راجع به یک 

کالا دارد.

بانک مرکزی نواقص مهم »طرح 
قانون بانک مرکزی« را اعلام 

کرد
هیات عامل بانک مرکزی در جلســه عصر چهارشــنبه 
خــود ضمن ابراز نگرانی شــدید از تصویب کلیات طرح 
مســئولیت، اهداف، ساختار و وظایف بانک مرکزی ج.ا.ا، 
با برشــمردن اهم نارسایی ها در این خصوص، نسبت به 
خســارات جبران ناپذیر اجرای آن در نظام پولی و بانکی 

کشور هشدار داد.
در جلســه چهارشنبه بیست و نهم اردیبهشت ماه، هیات 
عامل بانک مرکزی که به ریاست همتی رئیس کل بانک 
مرکزی برگزار شد، موضوع طرح بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران که کلیات آن در جلسه مورخ ۱۴۰۰/۲/۲۶ 
مجلس شورای اســلامی به تصویب رسید، مجدد مورد 
بحث و بررســی قرار گرفت. در این جلســه هیات عامل 
بانک مرکزی ضمن ابراز نگرانی شدید نسبت به این طرح 
در خصوص خسارات جبران ناپذیر اجرای آن در نظام پولی 

و بانکی کشور هشدار داد.
اهم نارسایی هایی که در این جلسه مورد نقد و بررسی قرار 

گرفت، به شرح زیر است:
۱- عدم طی مسیر صحیح قانون گذاری در خصوص این 

طرح به عنوان یک قانون مادر و بلندمدت
۲- عدم بهره گیری از ظرفیت های بســیار وسیع جامعه 
نخبگانی کشــور در تدوین طرح و بی توجهی به انباشت 
تجارب غنی موجود در داخل کشــور در حوزه بانکداری و 

بانکداری مرکزی
۳- استفاده حداقلی از نقطه نظرات کارشناسان دستگاه های 
ذیربط، صرفاً در قالب نظرخواهی و بدون اعمال مهم ترین 

نقطه  نظرات مطرح شده
۴- خــروج از محــدوده قانون گــذاری و ورود به حوزه 

سیاست گذاری و حتی مقررات گذاری در متن قانون
۵- پیش بینی مجرای نسخ هر یک از مواد قانون بانک 

مرکزی به عنوان یک قانون مادر توسط قوانین عادی
۶- تقلیل اختیارات و اقتدارات بانک مرکزی

۷-عدم توجه به اســتقلال قوا و دخالت دادن هر سه قوه 
مجریه، مقننــه و قضاییه در امور بانک مرکزی و متعاقباً 

تشدید وابستگی این بانک.
۸- توســعه تعجب برانگیز روشــهای عزل رئیس کل و 

مخدوش شدن استقلال بانک مرکزی
۹- عدم ترمیم مهمترین خلاء قانونی موجود در خصوص 
مدیریت سلطه مالی به عنوان یکی از مهمترین موتورهای 

خلق نقدینگی
۱۰- ابهام در خصوص مواجهه با شقوق مختلف نرخ سود 

بانکی
۱۱- تدویــن اهداف بعضاً غیر عملیاتی، خارج از ظرفیت 

بانکداری مرکزی و احیاناً متعارض
۱۲- کاهش اقتدار عملیاتی به دلیل آشــفتگی روابط در 

برخی ارکان تصمیم گیر
۱۳- ایجاد ســاختار نامتوازن و فاقد قابلیت اجرا در ارکان 

بانک
۱۴- ســپردن مهمترین امور بانــک مرکزی به اعضای 
غیراجرایی و غیرپاســخگو که موجب اتخاذ تصمیم های 

انتزاعی و غیر اجرایی می شود
۱۵- آشفتگی و ناکارآمدی شدید در وظایف حسابرسی، 

نظارتی، واحدهای حاکمیت شرکتی و هیات نظار
۱۶- ایجاد ساختار مدیریت شورایی و از بین بردن وحدت 

فرماندهی در بانک مرکزی
۱۷- حذف بدنه کارشناســی و مدیریــت بانک از نظام 

تصمیم سازی سیاست گذاری و مقررات گذاری
۱۸- تفوق اعضای غیر اجرایی و غیر پاســخگوی هیات 

عالی بر رئیس کل و بدنه اجرایی
۱۹- ادغام مراجع سیاستگذاری، مقررات گذاری، نظارت 

و اجرا
۲۰- واگــذاری مهمترین اختیارات سیاســت گذاری و 

مقررات گذاری به شوراهایی با اعضای غیر مرتبط
بر همین اساس مقرر شــد مجموعه نواقص و ایرادهای 
کلیات طرح مســئولیت ،اهداف، ساختار و وظایف بانک 
مرکزی طی مکاتبه ای رســمی نیز بــه رییس محترم 

مجلس شورای اسلامی اعلام شود.

آزادی 14 زندانی با کمک کارکنان 
بانک صادرات خراسان رضوی

 کارکنان بانک صادرات استان خراسان رضوی با کمک 
دو میلیارد و ۶۲۰ میلیون ریالی به ستاد دیه استان برای 
آزادی زندانیان جرائم غیرعمد، آزادی ۱۴ زندانی را رقم 

زدند.
 کیومرث جهانبانی، مدیرشــعب این بانک در اســتان 
خراســان رضوی در حاشیه نشســت با مدیرعامل ستاد 
دیه اســتان، با اعلام این خبر، افــزود: در جهت ایفای 
مســئولیت اجتماعی کارکنان بویژه در ایام ماه مبارک 
رمضان بیش از ۱۱۰ هزار بســته معیشــتی به صورت 
شــبکه ای و هماهنگ و صدها کمک معیشــتی دیگر 
توســط کارکنان امور شعب خراســان رضوی به مردم 
عزیز کشورمان و استان اهدا شده است.وی در خصوص 
سایر کمک های بانک صادرات استان خراسان رضوی به 
زندانیان معســر افزود: از ۳۰ میلیارد ریال اعتبار مصوب 
برای کمک به آزادی زندانیان نیازمند، بیش از ۵ میلیارد 
ریال تســهیلات با نرخ ۴ درصد تاکنون پرداخت شده و 
این کمک ها همچنان به معرفی شــدگان از سوی ستاد 
دیه اســتان ادامه دارد.مدیر شعب بانک صادرات استان 
خراسان رضوی خاطر نشان ساخت: کارکنان این بانک 
در استان خراســان رضوی برای حمایت از دانش آموزان 
منطقه چهچه شهرستان کلات تعداد ۳۳ تبلت خریداری 
و به دانش آموزان عزیز اهدا کردند. همچنین این بانک 
تاکنون ضمن حمایت از مشــاغل آسیب دیده از ویروس 
کرونا مبلغ ۹۶۸ میلیارد ریال تسهیلات با نرخ ۱۲درصد 

در اختیار مردم شریف استان قرار داده است.

سرمد برای سومین سال 
متوالی روابط عمومی برتر 

صنعت بیمه شد
روابط عمومی بیمه ســرمد برای ســومین ســال 
متوالی بــه عنوان روابط عمومی برتر صنعت بیمه 

کشور شناخته شد.
مراســم اختتامیــه هشــتمین جشــنواره روابط 
عمومی هــای برتر صنعت بیمه کشــور با حضور 
ســلیمانی رئیس کل، رحیم مصدق معاون طرح و 
توســعه، مفید امینی معاون نظارت، جلیلی قاسمی 
مدیرکل حوزه ریاســت، مصطفی زندی مدیرکل 
روابــط عمومی و روابط بین الملــل بیمه مرکزی 
و داوود زارعیان به عنــوان نماینده هیات داوران 

جشنواره برگزار شد.
در این مراســم، روابط عمومی بیمه ســرمد برای 
ســومین ســال متوالی موفق شــد عنوان روابط 
عمومی برتر صنعت بیمه کشور را از آن خود کرده 
و تندیس و لوح تقدیر این جشنواره را کسب کند.

تندیس این جشــنواره به دلیــل ارتباطات درون 
سازمانی به روابط عمومی بیمه سرمد تعلق گرفت. 
روابط عمومی بیمه سرمد در سال های پیش نیز در 
بخش خلاقیت و نــوآوری و فعالیت در حوزه های 
فرهنگی روابط عمومی برتر صنعت بیمه شده بود.

به انتخاب بیمه مرکزی:
بیمه کوثر رتبه نخست روابط 

عمومی  صنعت بیمه را کسب کرد
معاونت ارتباطات، امور مشــتریان و بازاریابی بیمه 
کوثر به انتخاب بیمه مرکزی و با کســب ۶ عنوان 
برتر، رتبه نخســت جشــنواره روابط عمومی  های 

صنعت بیمه را کسب کرد.
به گزارش گــروه بانک و بیمه پول نیوز، به همت 
بیمه مرکزی جمهوری اســلامی ایران هشتمین 
جشــنواره »روابط عمومی هــای صنعــت بیمه«، 
هم زمــان بــا ۲۷ اردیبهشــت، روز ارتباطــات و 

روابط عمومی برگزار شد.
معاون ارتباطات، امور مشــتریان و بازاریابی بیمه 
کوثر با اشــاره به اینکه در ســال گذشته به علت 
همه گیری کرونا این همایش برگزار نشــد، گفت: 
برای همایش امسال ۹ محور »انتشارات«، »ارتباط 
با رســانه ها«، »امور تبلیغاتــی«، »روابط عمومی 
الکترونیک«، »مطالعات )پژوهش های اجتماعی(«، 
»ارتباطات )درون ســازمانی و برون ســازمانی(«، 
»مدیریت و برنامه ریزی«، »ســلامت و بیمه« و 
»خلاقیت و نوآوری« از طرف بیمه مرکزی اعلام 
شد تا روابط عمومی های صنعت با ارایه فعالیت ها، 
عملکــرد و محصولات خود به رقابــت بپردازند.
احمدرضا عصاری کســب جوایز متعدد از ســوی 
بیمه کوثر در جشــنواره های گذشــته را نشان از 
عملکرد بیمه کوثر در راســتای برنامه ها و اهداف 
بیمه مرکزی به منظور توسعه فرهنگ بیمه دانست 
و افــزود: در جشــنواره ۱۴۰۰، هیات داوران حمید 
شــکری خانقاه، داود زارعیان، حمید ضیایی پرور، 
احمد یحیایی ایله ای و سیدشــهاب سید محسنی 
پس از بررســی آثار دریافتی رتبه های اول تا سوم 
را در هر محــور معرفی کردنــد و مطابق انتظار، 
بیمه کوثر با کســب دو عنــوان اولی، یک عنوان 
دومی و ســه عنوان سومی با موفقیت به کار خود 
در این جشنواره پایان داد.وی کسب ۶ عنوان برتر 
را بهترین عملکرد در بین روابط عمومی های صنعت 
دانســت و افــزود: بیمه کوثر در بخــش »ارتباط با 
رســانه ها« و »پژوهش های اجتماعی« رتبه اول، در 
بخش »مدیریت و برنامه ریزی« رتبه دوم و در بخش 
»انتشارات«، »خلاقیت و نوآوری« و »امور تبلیغات« 
رتبه سوم را به دست آورد.احمدرضا عصاری با تشکر از 
همکاران معاونت ارتباطات، امور مشتریان و بازاریابی 
که با تلاش و حمیت مثال زدنی خود توانستند بستر 
کسب این دستاوردها را فراهم کنند، خاطرنشان کرد: 
ماهیت کار روابط عمومی بین بخشی است و بی تردید 
اگر پشتیبانی همیشگی هیات مدیره، همکاری معاونان 
و مدیران ستادی و هماهنگی سرپرستی های استانی 
و نیــز حمایت های مدیر، معاون، روســای ادارات و 
همکاران اداره کل روابط عمومی و امور بین المللی بیمه 
مرکزی نبود حصول موفقیتی در این ســطح و قرار 
گرفتن در قله روابط عمومی صنعت بیمه برای شرکت 

میسر نمی شد.

دیدار مدیرعامل بیمه ایران 
با کارکنان روابط عمومی

روز ملی ارتباطات و روابــط عمومی، روزی برای 
یــادآوری اهمیت و نقش حیاتــی هنر - صنعت 
روابــط عمومی در دنیای بی انتهــای  ارتباطات و  
مهم ترین هنر روابــط عمومی نیز برقراری ارتباط 
صادقانه و خیرخواهانه با مردم و ایجاد اعتماد بین 

مردم و دستگاه های اجرایی است.
سید مجید بختیاری مدیرعامل بیمه ایران با بیان 
این مطلب در دیدار با کارشناســان روابط عمومی 
این شرکت که به مناســبت روز ملی ارتباطات و 
روابط عمومی انجام شد، از اقدامات و فعالیت  های 
این اداره کل قدردانی و تشــکر کرد.در این دیدار 
که در فضایی صمیمی برپا شــد، مدیرعامل بیمه 
ایران، ضمن تبریک روز ارتباطات و روابط عمومی 
در خصوص اقدامات و فعالیت های روابط عمومی 
با کارکنان این واحد به گفتگو پرداخت و همکاران 
این حــوزه نیز نظرات ودیدگاه های خود را مطرح 

کردند.

اخباراخبار

مالیات بر ارزش افزوده اقتصاد مملکت را زمین گیر کرده است
 یونس جاوید کارشناس رسمی دادگستری مطرح شد:

ایلان ماسک 
به جایگاه سوم 
ثروتمندترین های 
جهان سقوط کرد

زیان بورس تا 
پایان امسال جبران 
می شود؟

ثروت ایلان ماسک، موسس تسلا، به دنبال سقوط ارزش سهام این خودروساز، سقوط 
کرد و حالا او به جایگاه سوم ثروتمندترین های جهان نزول کرده است.

این اتفاق پس از آن می افتد که ارزهای مجازی با توییت های خود باعث سقوط شدید 
قیمت بیت کوین و ارزهای مجازی دیگر شد.ماســک که همین چند وقت پیش در ماه 
مارس به جایگاه ثروتمندترین مرد جهان دســت یافته بــود، اندکی بعد جایگاه اول را 
دوباره به جف بزوس واگذار کرد و حالا طبق فهرســت میلیاردرهای بلومبرگ، ثروت 
او از برنارد آرنوت، مالک بزرگترین شــرکت تولیدکننــده کالاهای لوکس، ال وی ام اچ، 

پایین تر آمده است.

بورس در ابتدای کانال یک میلیون واحد ســرگردان اســت و حالا سال 
۱۴۰۰ در حالــی وارد آخرین ماه فصل بهار می شــود که همچنان احیای 
برجام و وضعیت انتخابات ریاســت جمهوری دو ابهام مهم اقتصاد و بازار 

سرمایه است.
به گزارش پــول نیوز، بورس همچون ســایر بخش هــای اقتصاد ایران 
معطل نتیجه دو رویداد مهم ســال ۱۴۰۰ یعنی مذاکرات وین و انتخابات 

ریاست جهموری دوره سیزدهم است.

مدیرعامل سابق بیمه حافظ بیان کرد؛

فرهنگ سازی برای فروش محصولات جدید، وظیفه اصلی شرکت های بیمه

طی امضای تفاهم نامه با بنیاد برکت انجام شد؛

حمایت بانک صادرات ایران از ایجاد ۲٧٠ هزار شغل

رییس کل بانک مرکزی:

بانک مرکزی از رونق بازار سرمایه استقبال می کند

مدیرعامل ســابق بیمه حافظ گفت: وظیفه شرکت های 
بیمه و صنعت بیمه در کشور، فرهنگ سازی برای فروش 
محصولات جدید است بر همین اساس باید محصولات 
جدید بیمه ای را ارائه و بر اســاس آن معرفی محصول 

صورت گیرد.
به گزارش پول نیوز، محمود رضا خوش کیش مدیرعامل 
سابق بیمه حافظ و عضو شورای عالی بیمه در خصوص 
فعالیت استارت آپ های بیمه ای در کشور به خبرنگار پول 
نیوز گفت: صنعت بیمه می تواند به عنوان یک شاخص 
اصلی برای آن کشــور در جهان محسوب شود بنابراین 

اقتصاد جهانی به سوی فضای مجازی و استارت آپ های 
بیمه ای حرکت می کند.

وی افــزود: در آینده ای نه چنــدان دور، صنعت بیمه در 
کشور ما هم به آن سمت و سو حرکت خواهد کرد که به 
سوی جهانی شدن قدم بردارد در شورای عالی بیمه هم 
بر این موضوع تاکید فراوان است و آیین نامه های مرتبط 
بــا کارگزاری ها که می خواهند به صورت آنلاین فعالیت 
کنند، تصویب شــده و در حال پیگیری است همچنین 
امروزه برخــی کارگزاری های رســمی آنلاین بیمه، به 
رســمیت شناخته شــده و فعالیت خود را آغاز کرده اند.

مدیرعامل ســابق بیمه حافظ مطرح کرد: بنای فروش 
آنلاین بیمه در کشور بر پایه اعتماد بوده که در کشور ما 
بر اساس فضای چهره به چهره صورت می گیرد و هیچ 
زمان نمی توان اعتمادی که میان نماینده و بیمه گذار در 

فضای چهره به چهره وجود دارد را نادیده گرفت.
مدیرعامل ســابق بیمه حافظ در پاسخ به این سوال که 
چرا ضریب نفوذ بیمه توســط استارت آپ های بیمه ای 
افزایش نمی یابــد؟ عنوان کرد: به دلیــل اینکه اعتماد 
مردم به فضای مجازی و خرید انترنتی روند افزایشــی 
ندارد ضریب نفوذ بیمه توسط این استارت آپ ها به عدد 

بالایی نمی رســد برهمین اساس برای خرید بیمه نامه، 
خرید چهره به چهره را ترجیح می دهند.خوش کیش در 
خصوص اقدامات صنعت بیمه برای افزایش ضریب نفوذ 
بیمه توسط استارت آپ ها گفت: وظیفه شرکت های بیمه 
و صنعت بیمه در کشــور، فرهنگ ســازی برای فروش 
محصولات جدید است بر همین اساس باید محصولات 
جدید بیمه ای را ارائه و بر اســاس آن معرفی محصول 
صورت گیرد که در کنار آن اعتماد مردم به صنعت بیشتر 
شــده و با فروش بیه نامه ضریب نفوذ بیمه در کشــور 

افزایش می یابد.

امضــای تفاهم نامه بانک صادرات ایران 
در آغاز عملیــات اجرایــی ایجاد ۲۷۰ 
هزار شــغل در سال »تولید، پشتیبانی ها 
و مانع زدایی ها« با بنیاد برکت به منظور 
بهبود وضعیت معیشت خانوارهای ساکن 
در مناطق محروم و کمتر توســعه یافته 
و توانمندســازی اقتصادی و اجتماعی با 
اولویت کســب و کارهای خرد و خانگی 

انجام خواهد شد.
به گزارش روابط  عمومی بانک صادرات 
ایــران،  قائم مقــام مدیر عامــل بانک 
صادرات ایران در آیین امضای تفاهم نامه 
۱۰ بانک بزرگ کشــور با بنیاد برکت با 
عنوان »فصل همدلــی و برکت« که با 
حضور محمد مخبر، رئیس ستاد اجرایی 
فرمان حضرت امام خمینی)ره(، مدیران 
عامل و اعضــای هیئت مدیره بانک ها و 
موسسات مالی برگزار شد، اظهار داشت: 
بانک صــادرات ایران بــرای حمایت از 
خدمات و طرح های بنیاد برکت آمادگی 
کامل دارد و به همین منظور تفاهم نامه ۶ 
هزار میلیارد ریالی با این بنیاد برای کمک 

و پشتیبانی از توسعه اشتغالزایی در کشور 
امضــا کرده و امیدواریــم که خدمتگزار 

مردم شریف ایران اسلامی باشیم.
رضا صدیق افزود: ایجاد ۲۲۰ هزار شغل 
به آســانی امکان پذیر نیست بلکه افراد 
زیادی با تلاش شــبانه روزی موفق به 
انجام این کار شده اند و از این رو حرکت 
انجام شده توســط بنیاد برکت حرکتی 

بسیار شایسته است.
وی افــزود: بانک ها همــواره در خدمت 
تولید و اشــتغال در کشــور بوده اند و با 
نگاهــی بــه طرح های بزرگــی که در 
کشور راه اندازی شــده می توان دریافت 
کــه خدمات بزرگی توســط بانک ها به 
بار نشســته  است. آثار خدمات و حمایت 
در اجــرای طرح های بــزرگ در صنایع 
پتروشیمی، سیمانی، بزرگراه ها، هتل ها، 
بیمارســتان ها، خودروســازها و ســایر 
زیرســاخت های مختلف اقتصادی وجود 
دارد که با استفاده از تسهیلات و حمایت 

بانک ها ایجاد شده است.
قائــم  مقام مدیر عامــل بانک صادرات 

ایــران گفت: علاوه بر ایــن، خدمات و 
حمایــت بانک ها در بخش اشــتغالزایی 
کوچک و خرد نیــز همچنان ادامه دارد. 
به نحوی که در ســال گذشته رقمی در 
حدود ۸۰۰ هزار میلیارد ریال تسهیلات 
به واحدهــای تولیــدی در بخش های 
مختلف صنعت، معدن، تجارت، مسکن 
و ... پرداخت شــده که ۳۰۰ هزار میلیارد 
ریال آن در حمایت از بنگاه های کوچک 
و متوسط پرداخت شده و حرکت بزرگی 
برای توجه به مشاغل کوچک که اشتغال 
مستقیم ایجاد می کنند، به حساب می آید.
صدیق پرداخت تســهیلات حمایتی به 
بخش های آســیب دیده از کرونا در سال 
گذشته را نیز مورد توجه قرار داد و افزود: 
در سال گذشته بیش از ۵۷ هزار کسب و 
کار آسیب دیده از کرونا از بانک صادرات 
ایران تسهیلات حمایتی دریافت کردند 
تا بتوانند به راحتی به فعالیت خود ادامه 
دهند.در این مراسم محمد مخبر، رئیس 
ستاد اجرایی فرمان حضرت امام خمینی 
)ره( با ابراز خرسندی از مشارکت بیشتر 

بانک های بزرگ کشــور از جمله بانک 
صادرات ایران در طرح های اشــتغالزایی 
بنیاد برکت، اظهار امیدواری کرد که ۲۷۰ 
هزار شغل در نظر گرفته شده برای سال 

جاری تا ۴۰۰ هزار شغل افزایش یابد.
وی گفت: امکانات خدادادی کشور چند 
صد برابر مشکلات موجود است. در سال 
گذشته و با امکانات محدود بنیاد برکت 
و تلاش پرســنل خود، موفق شدیم ۲۵ 
درصد اشتغال ایجاد شده کشور را به خود 

اختصاص دهیم.
مخبر با اشــاره به وجود منابع و امکانات 
فــراوان در کشــور، تاکید کــرد: اینها 
سرمایه های اصلی نیســتند بلکه مردم 
سرمایه های اصلی هستند. مزیت واقعی 
ما در کشور نیروی انسانی است که باید 
برای ایجاد اشــتغال بیشتر سرمایه های 
عظیم خدادادی را به صحنه بیاوریم. هنر 
بنیاد برکت در این بوده که کار را با مردم 

و برای مردم آغاز کرده  است.
وی با اشــاره به اهمیت مشاغل خرد و 
کوچک در دنیا، افزود: ۶۰ درصد اشتغال 

پیشرفته ترین کشــورها از طریق ایجاد 
همین مشــاغل خرد اســت و در برخی 
مواقع تا ۳۰ درصــد تولید ناخالص این 
کشــورها از طریق همین مشاغل انجام 
می شــود. نسل جوان کشور در حال گذر 
از سن اشتغال است و ایجاد اشتغال صرفا 
یک فعالیت عادی نیســت، بلکه اساس 

فعالیت جامعه است.
امضــای تفاهم نامه بانک صادرات ایران 
در آغاز عملیــات اجرایــی ایجاد ۲۷۰ 
هزار شــغل در سال »تولید، پشتیبانی ها 
و مانع زدایی ها« با بنیاد برکت، به منظور 
بهبود وضعیت معیشت خانوارهای ساکن 
در مناطق محروم و کمتر توســعه یافته 
و توانمندســازی اقتصادی و اجتماعی با 
اولویت کســب و کارهای خرد و خانگی 
مبتنــی بــر مزیت های نســبی مناطق 
انجام شد که بر اســاس آن اعطای وام 
قرض الحسنه اشــتغالزایی به طرح های 
معرفی شده توسط این بنیاد در چارچوب 
تفاهم نامه و ضوابط جاری بانک صورت 

خواهد گرفت.

 رییس کل بانک مرکــزی پیش بینی 
پذیری اقتصاد را پیش نیاز ثبات بازارها 
دانســت و گفت: در مقام مسوول بازار 
پولی کشور معتقدم که ثبات همه بازارها 
در راســتای یکدیگر اعــم از بازارهای 
پولی، ســرمایه، تولیــد و کار از اهمیت 
بالایی برخوردار اســت و در این زمینه 
بانک مرکــزی از رونق بازار ســرمایه 

حمایت می کند.
به گزارش روز پنجشــنبه ایرنا از روابط 
عمومی بانــک مرکــزی، »عبدالناصر 
همتی« در دیدار با فعالان بازار سرمایه 
بــا تاکید بر اینکه رویکرد بانک مرکزی 
حمایت از بازار سرمایه است، افزود: یکی 
از محورهای اعتقادی اقتصادی شخصی 
من این اســت که مشکل ما در اقتصاد 
عــدم تکامل بازارهــای مالی و به طور 

ویژه بازارسرمایه است.  

وی بــا بیان اینکه ابتدای ســال ۱۳۹۹ 
اقتصاد کشــور با شــرایط حادث شده 
ناشی از شیوع ویروس کرونا مواجه شد، 
گفت: در نتیجهٔ شیوع همه گیری کرونا 
فعالیت های اقتصادی کشــور به شدت 
کاهــش یافت؛ در این بیــن با تصویب 
ســتاد ملی مبــارزه با کرونــا ۷۵ هزار 
میلیارد تومان در اردیبهشت ماه ۱۳۹۹، 
برای کمک به معیشــت خانوارها و نیز 
اعطای تســهیلات یک میلیون تومانی 
و بخش هــای مختلف اقتصادی مطرح 
شــد. از طرفی برای تحقــق این رقم، 
بانک مرکزی نیز نســبت به آزادسازی 
۲۰ هزار میلیارد تومان ســپرده قانونی 

بانکها نزد بانک مرکزی کرد.  
همتی با بیان اینکه مجموع این اتفاقات 
موجب شــد عرضه پول از تقاضای آن 
پیــش بیفتد، ادامــه داد: بنابراین تحت 

این شــرایط بانک ها با بیش از ۷۰هزار 
میلیــارد تومان منابع مــازاد بین بانکی 
مواجه شدند و نرخ بین بانکی به شدت 
کاهش یافت و بانک مرکزی به منظور 
حفظ ثبات بازارها و جلوگیری از بحران 
پولی ناچار شــد نرخ بازار بین بانکی را 
درمحدوده ۱۲-۱۴ درصد قرار دهد. در 
حالیکه درحالت عادی بانکها همیشــه 
۱۰-۱۵ هــزار میلیارد تومــان پول نزد 
بانــک مرکزی داشــتند. ایــن ادعا که 
بانک مرکزی نرخ بهــره بین بانکی را 
کاهش داد، صحیح نیســت.رییس کل 
بانک مرکزی با بیان اینکه از رونق بازار 
ســرمایه حمایت می کنیم، تصریح کرد: 
در مقام مسئول بازار پولی کشور، معتقدم 
که ثبات همه بازارها در راستای یکدیگر 
اعم از بازارهای پولی، ســرمایه تولید و 
کار از اهمیت بالایی برخوردار اســت و 

در این زمینه بانک مرکزی از رونق بازار 
سرمایه حمایت می کند.

به گفته وی،  انتظــارات تورمی بر نرخ 
ســود بانکی  موثر است و از این رو امید 
است کاهش انتظارات تورمی، منجر به 

کاهش تورم و نیز کاهش نرخ شود.
همتــی با بیان اینکه بازارها نســبت به 
انتظارات از حساسیت بالایی برخوردارند، 
گفت: تمام بازارها نســبت به تغییرات و 
انتظارات از حساسیت بالایی برخوردارند 
و این امر تنها منحصر به بازار ســرمایه 
نیســت.  رییس کل بانــک مرکزی با 
تأکید بر این مهــم که درخصوص رمز 
ارزها نباید شــتابزه عمل کــرد، اظهار 
کــرد: تراکنش های حــوزه رمزارزها از 
پیچیدگی هــای خاص خــود برخوردار 
است و تنها با بستن شتابزده درگاه های 
بانکی مشــکلات برطرف نمی شــود. 

البته در ایــن زمینه دولت کارگروهی را 
با مســئولیت بانک مرکزی تعیین کرده 
است و جلســاتی نیز در این باره برگزار 
شــده اســت.وی گفت: بانک مرکزی 
در هر حال هشــدارهای لازم را درباره 
مخاطرات رمزارزها مطرح کرده است و 
البته در این مسیر تلاش می کنیم هرچه 
ســریع تر با همکاری دولــت و مجلس 
شورای اسلامی تصمیماتی اتخاذ کنیم.  
همتی ادامه داد: ضروری اســت یادآور 
شــوم اقتصاد باید از پیش بینی پذیری 
لازم و ثبات برخوردار باشــد و از حالت 

دستوری و دخالت خارج شود.
نرخ تسعیر دارایی های بانکها، نرخ ارز، 
مباحث کلان اقتصادی، نرخ سود بانکی، 
رمزارزها و ... از جمله مباحث طرح شده 
از ســوی فعالان بازار ســرمایه در این 

جلسه بود.
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یک کارشــناس بــازار مســکن گفت: 
برنامه های  منتظــر  اقتصــادی  عالان  ف
رییس جمهور آینده هســتند تا بر اساس 
آن در بخشــهای سودآور سرمایه گذاری 
کننــد؛ رییس جمهور بعــدی تا بخواهد 
برنامه هــای خود را اجرایــی کند زمان 
می برد و دســت کم تا شــش ماه آینده 
انتظــار معجزه درخصــوص کاهش یا 

افزایش قیمت مسکن نداریم.
عباس زینعلی در گفت وگو با ایسنا اظهار 
کرد: تجربه ادواری نشــان می دهد بازار 
مســکن در یک بازه زمانی، بدون توجه 
به رشــد قیمــت خانه، رونــق می گیرد 
و نقدینگــی به ســمت خریــد خانه یا 
معاملات  نتیجه  در  می رود.  ساخت وساز 
افزایــش می یابد تا زمانــی که فعالان 
اقتصــادی متوجه شــوند ظرفیتی برای 

رشد وجود ندارد.
وی افزود: بخــش عمده ای از معاملات 
مســکن در کشــور ما از نوع سوداگری 
اســت. فعالان این بازار تعــدادی واحد 
بعد  خریــداری می کنند،  یا  می ســازند 
نگه می دارنــد و با افزایــش قیمت به 
تدریــج وارد بازار می کننــد. با توجه به 
اینکه هم اکنــون تقاضای موثری که از 

توان مالی برخوردار باشــد وجود ندارد و 
ابزارهای دولت مثل تســهیلات بانکی 
به پای قیمتها در بازار مسکن نمی رسد، 
بــازار وارد رکود شــده و ســرمایه های 
بالقوه ای که قابلیت ورود به این بخش را 

دارد سرگردان است.
زینعلــی تصریح کرد: کســانی هم که 
نقدینگی فعال دارند معمولا با سودآوری 
هر بازار به آن سمت می روند که در حال 
حاضر چنین شــرایطی در بازار مسکن 
وجود نــدارد. علــت رکود فعلــی بازار 
مسکن، نزدیک شدن خط افقی به نقطه 
اوجی اســت که پس از هر رونق ادواری 

شــکل می گیرد. عواملی مثل انتخابات 
ریاســت جمهوری و مذاکرات هسته ای 

هم به رکود فعلی دامن زده است.
وی با بیان اینکــه هزینه های تحمیلی 
به دولت در بخش یارانه ها بســیار زیاد 
اســت افــزود: در دوران اپیدمی کرونا 
دولــت فقــط می تواند به رتــق و فتق 
زندگی جاری مــردم بپردازد و به همین 
لحاظ توانی بــرای نقش آفرینی در بازار 
مسکن یا شارژ مالی متقاضیان ندارد. در 
نتیجه نبض بازار در دست کسانی است 
که با ســرمایه های خود نوسانات را رقم 
می زننــد. همانطور که گفتــم این افراد 

هم دست نگه داشــته اند تا ببینند بعد از 
انتخابات چه پیش می آید.

ایــن کارشــناس دربــاره آینــده بازار 
مســکن در ســال ۱۴۰۰ گفت: تا شش 
ماه آینده کــه هیچ اقدامــی نمی توان 
در بخــش مســکن انجــام داد. رییس 
جمهور نمی تواند معجزه کند. تا بخواهد 
مستقر شود و برنامه های خود را در این 
حوزه اجرایی کند زمــان می برد. بعد از 
آن هم بســتگی به ایــن دارد که تا چه 
اندازه کاربلد باشــد و البته برنامه هایش 
از طــرف نهادهــا و قوا مثــل مجلس، 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و دیگر 
بخشها حمایت شود.به گفته زینعلی، اگر 
یک اجمــاع کلی روی یــک نفر ایجاد 
شــود، به ریاست جمهوری برسد و همه 
برنامه هــای او را حمایت کنند، در چهار 
ســال اول می تواند وضعیت بازار مسکن 
را ســر و سامان بدهد. کسی که انتخاب 
می شود باید بتواند حجم عظیم نقدینگی 
را کنتــرل کند تا با هجوم به بازارها، آن 
بخشــها را دچار التهاب نکنــد. در غیر 
این صورت همیــن وضعیت که دهه ها 

دچارش بوده ایم ادامه می یابد.
وی بــا بیان اینکه در کوتــاه مدت هیچ 

پناهگاهــی برای ســرمایه گذاری وجود 
ندارد گفت: در شرایط کنونی که بخشهای 
مولد دچار مشکل شده اند تنها بخشی که 
می ماند حوزه ارز یا ارزهای دیجیتال که 
دولت هــم آن را پذیرفته اســت. با این 
عادتــی هم کــه صاحبــان نقدینگی به 
ریسکهای بالا دارند به این سادگی خود 
را درگیر بازارهای مســکن، خودرو، دیگر 
کالاهــا و حتی طلا نمی کننــد. بنابراین 
انتظار داریم که شاهد ثبات نسبی قیمت 

در بخشهای مذکور باشیم.
متوسط قیمت مسکن در تهران 

۲۹.۳ میلیون تومان
بنابراین گزارش، فروردین ســال ۱۴۰۰ 
متوســط قیمت یک متر مربع مســکن 
در شــهر تهران ۲۹ میلیون و ۳۲۰ هزار 
تومان بوده که نســبت به ماه قبل ۳.۱ 
درصد کاهش و در مقایسه با ماه مشابه 
ســال قبل ۹۱.۷ درصد افزایش نشــان 
می دهد. طبــق اعلام بانــک مرکزی 
همچنین تعداد معاملات انجام شــده در 
ایــن ماه معادل ۲.۱ هزار فقره بود که از 
کاهش ۶۰ درصد نســبت به ماه گذشته 
و افزایش ۶۸ درصد در مقایســه با ماه 

مشابه سال گذشته حکایت دارد.

 پروژه آزادراه همدان
  به کرمانشاه امسال 

اجرایی می شود
 اســتاندار کرمانشــاه با تاکید بر ضرورت اجرای پروژه 
آزادراه همدان به کرمانشــاه گفت: این پروژه تا چند ماه 

آینده عملیاتی خواهد شد.
به گزارش خبرنگار ایرنا، هوشنگ بازوند روز پنجنشبه در 
نشست شورای برنامه ریزی و توسعه استان در سرسرای 
شهدای دولت اســتانداری، اظهارداشت: کلنگ اجرای 
این پروژه را تا پایان فعالیت دولت تدبیر و امید به زمین 

خواهیم زد.
وی تصریح کرد: مســیر این آزاد راه همدان- اسدآباد- 
کنگاور- صحنه- بیســتون خواهد بــود و وزارت راه و 
شهرســازی هم پذیرفته و سرمایه گذارانی هم هستند 

که پای کار بیایند.
استاندار کرمانشــاه اعتبار لازم برای اجرای این طرح را 
هفت هزار میلیارد تومان اعلام و تصریح کرد: سرمایه 
گذار بخش خصوصی اگر وارد این پروژه شود می تواند 

تا ۲۵ سال از این پروژه منفعت ببرد.
بازوند افزود: برای شــروع عملیات اجرایی این پروژه به 
همراه اســتاندار همدان نامه ای بــه معاون اول رییس 
جمهور زده ایم و مســیر را مشخص کرده ایم تا اجرای 

آن نهایی شود.
وی تصریح کرد: در حال حاضر وزیر راه دســتور اجرای 
این پروژه را داده و فراخوان جذب ســرمایه گذاران هم 

داده شده است.
ایجاد 40هزار شغل با اجرای پروژه های 

نفت و گاز
نماینده عالی دولت در استان کرمانشاه در ادامه با اشاره 
به سرمایه گذاری های بزرگ وزارت نفت در طرح های 
مهم توسعه ای استان در حوزه نفت و گاز گفت: در خرداد 
ماه عملیات اجرایی هشت طرح بزرگ با سرمایه گذاری 
۵۵ هزار میلیارد تومان و اشتغالزایی بیش از ۴۰ هزار نفر 

در استان آغاز می شود.
بازوند افزود:  البته پتروشیمی اسلام آباد غرب شروع شده 
و روند پیشرفت مناسبی هم دارد که مجموع این طرح 
ها از اقدامات بزرگ اقتصادی کشور است و نقطه عطفی 

در توسعه و شکوفایی اقتصاد استان محسوب می شود.
وی در ادامه طرح های وزارت نفت در استان را تشریح 
کرد و ضمن تشــکر از »شــهریار حیــدری«؛ نماینده 
قصرشیرین، گیلانغرب و سرپل ذهاب، »مجتبی بخشی 
پور«؛ نماینده اسلام آباد غرب و دالاهو و »علی رضایی« 
نماینده هرســین، کنگاور و صحنــه و »آرش لهونی« 
نماینده اورامانات به لحاظ پیگیری دلسورانه این طرحها، 
یادآور شــد: پتروشیمی اسلام آباد غرب، پالایشگاه گاز 
سیروان گیلانغرب، پتروشیمی کلهر شیمی، صنایع پایین 
دستی پتروشیمی در سنقر کلیایی، کنگاور، پاوه و اسلام 
آباد غرب از جمله طرح های مهمی هستند که یا شروع 
شده اند و یا در نیمه اول خرداد ماه عملیات اجرایی آنها 

آغاز می شود.
استاندار کرمانشــاه از حمایت های دلسوزانه و پیگیری 
های خالصانه مهندس زنگنه وزیر نفت به لحاظ تحقق 
این طرح ها و مســاعدت در بحران های زلزله، سیل، 
کرونا و کمک به کاهش آســیب های اجتماعی تقدیر 
و تشــکر کرد و گفت: در تسهیل امور مرتبط با مکان 
یابی و تسریع در فرآیندهای کاری نمایندگان شهرستان 
های مطروحه همکاری و تعامل مناســبی داشتند که 
جای تشــکر دارد و سایر شهرستانها هم شرایط شروع 

کار را دارند.
1400 سال تحول اقتصادی کرمانشاه

مقام ارشــد اســتان ادامــه داد: برای پالایشــگاه گاز 
گیلانغرب جانمایی شــده و همه مجوزها نیز اخذ شده 
و برای پتروشــیمی کلهر شــیمی با یک میلیارد دلار 
سرمایه گذاری نیز در انتظار اعلام نظر گروه تخصصی 
کارشناسان برای شروع کار هستیم که در واقع مجموع 
این طرح ها نشــان می دهد سال ۱۴۰۰ سال طلایی 

اقتصاد استان می شود.
بازوند در ادامه گفت: شــغل با سخنرانی پشت تریبون 
ایجاد نمی شود بلکه محصول تلاش و کار دلسوزانه و 
شــبانه روزی است به گونه ای که برای هر شغل الان 
باید بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ میلیون تومان سرمایه گذاری جذب 
کرد.وی ضمن تأکید بر تلاش شبانه روزی و دوچندان 
در ســال ۱۴۰۰ برای تحقق شعار سال اظهار داشت: از 
مدیران دستگاه های اجرایی انتظار دارم بر اساس سند 
تحقق شعار سال که با همکاری اتاق بازرگانی و مراکز 
علمی تهیه شده در مسیر مانع زدایی و پشتیبانی از تولید 
گام بردارند.وی افزود: در اولین جلسه شورای گفت و گو 
دولت و بخش خصوصی در پنجم فروردین ماه ســال 
۱۴۰۰ با توجه به ظرفیت اتاق بازرگانی، مقرر شد سندی 
برای تحقق شــعار ســال با رویکرد رفع موانع و انجام 
پشتیبانی از تولید تدوین شود و امروز این سند به عنوان 
راهبرد در اختیار دستگاه های ذی ربط قرار می گیرد که 
تکالیف و وظایف هر بخش به نحو مطلوب انجام شود.
کاهش 7.۳درصدی بیکاری کرمانشاه در 

هشت سال اخیر
نماینده عالی دولت در استان کرمانشاه به کاهش متوالی 
نرخ بیکاری در چهار ســال گذشــته نیز اشاره کرد و 
خاطرنشان ساخت: بر اساس گزارش مرکز آمار ایران نرخ 
بیکاری سالانه اســتان کرمانشاه در سال گذشته ۱۴.۹ 
درصد اعلام شد که این عدد کمترین نرخ بیکاری استان 
در هشت سال گذشته بوده و روند کاهشی چشمگیری 
را از ســال ۹۵ نشان می دهد.بازوند افزود: نرخ بیکاری 
استان کرمانشاه پس از ثبت رکورد ۲۲.۲ درصد در سال 
۱۳۹۵ در چهار سال گذشته با همدلی، همراهی، تلاش 
و کوشش مستمر و بر اساس سند اشتغال روند کاهشی 
و نزولی را داشته است به گونه ای که در سال ۱۳۹۶ به 
۲۱.۷ ، ســال ۹۷ به ۱۸.۷، سال ۹۸ به ۱۵.۷ و نهایتاً در 
سال ۹۹ به ۱۴.۹ درصد رسید یعنی ۷.۳ درصد کاهش 

را را داشته ایم.

ارائه تخفیفات هدفمند برای 
خطوط کشتیرانی در بنادر کشور

عضو هیئت عامل ســازمان بنــادر و دریانوردی 
گفت: ارائــه تخفیفات هدفمند به فعالان بندری 
از قبیــل خطوط کشــتیرانی، صاحبــان کالا و 
ســرمایه گــذاران در تدوین تعرفه های ســال 

جاری مدنظر قرار گرفته است.
بــه گزارش خبرگزاری تســنیم فرهــاد منتصر 
کوهساری اظهار کرد: در خصوص ویژگی های 
تعرفه خدمات بندری در ســال ۱۴۰۰، اقدامات 
لازم از ســوی اداره کل ترانزیک، لجســتیک و 
توافقنامه های سازمان بنادر و دریانوردی مدنظر 

قرار گرفته است.
وی ادامــه داد: همچنین با برگزاری جلســه با 
فعالان اقتصادی و سازمان های ذی ربط در این 
خصوص از جمله انجمن کشــتیرانی و خدمات 
وابســته، اتحادیه مالکان کشــتی، انجمن پایانه 
داران ایــران و...ضمن اخذ نظرات ارائه شــده، 

تدوین تعرفه ها انجام شده است.
وی افــزود: اقدام مهم دیگــری که مدنظر قرار 
گرفــت، اخــذ نظر پیشــنهادی بنــادر و انجام 
اصلاحــات لازم در ردیف هــای تعرفه ای در 

راستای شفاف سازی بوده است.
معاون امور بندری و اقتصادی ســازمان بنادر و 
دریانوردی با بیان اینکه بازنگری کتابچه تعرفه 
های خدمات دریایی و بندری در دستورکار قرار 
گرفته است، عنوان کرد: ارائه تخفیفات متعدد و 
هدفمند به فعالان در حوزه بنادر از قبیل خطوط 
کشــتیرانی، صاحبان کالا و ســرمایه گذاران از 
دیگــر راهبردهای موثر در تدویــن تعرفه های 

سال ۱۴۰۰ است.
کوهســاری با اشاره راهبردهای جدید در تدوین 
تعرفه ها در ســال جاری، ادامه داد: مواردی از 
قبیل کاهش هزینه خطوط کشتیرانی ایرانی در 
شــرایط تحریم، تقویت ناوگان سنتی و کاهش 
هزینه آنهــا، حمایت از فعالیــت های جدید در 
حوزه بنادر از جمله حمایت از فعالیت کشتیرانی 

رو-رو در بنادر شمالی و...مدنظر است.
بــه گفته وی، در مجموع مــی توان اعلام کرد 
که در تدوین تعرفه های خدمات امور دریایی و 
بندری سال ۱۴۰۰ از جمله ارائه الگوهای جدید 
تعرفه گذاری در این ســال، ایجاد تســهیلات 
لازم در خصوص اجرای تعرفه از ابتدای ســال 
۱۴۰۰، اصلاح هدفمند تخفیفات مورد نظر کالا 
و کشــتی به ذی نفعان اصلی، مورد توجه قرار 

گرفته است.
معاون امور بندری و اقتصادی ســازمان بنادر و 
دریانوردی گفت: انجــام اقدامات مربوطه باعث 
می شــود علاوه بر افزایــش بازدهی اقتصادی 
برای فعالان اقتصادی نیازهای ســازمان بنادر و 
دریانوردی در این حوزه تحت پوشش قرار گیرد.
کوهســاری افزود: به طور حتــم قیمت گذاری 
بهینــه خدمات بنــدری و دریایی باعــث ارتقا 
عملیــات تخلیه و بارگیــری و پهلودهی امن را 

برای شناورها به دنبال خواهد داشت.

نصب چراغ های اپروچ باند ۳۵ 
راست فرودگاه زاهدان 

چراغ هــای اپروچمدیرکل فرودگاه های اســتان 
سیســتان و بلوچستان از نصب چراغ های اپروچ 
باند ۳۵ راســت فــرودگاه بین المللی شــهدای 

زاهدان خبر داد.
علي جزیني زاده، مدیرکل فرودگاه های اســتان 
سیســتان و بلوچســتان در گفت وگو با خبرنگار 
پایگاه خبــری وزارت راه و شهرســازی گفت: 
 )Civil work( پروژه اجرای عملیات عمرانی
و نصــب چراغ های تقرب دقیق )PALS( باند 
۳۵ راســت فرودگاه بین المللی شهدای زاهدان 
همزمان با ایجاد مدار، کابل کشــی و قرار دادن 
ترانس در مدار به منظور عملیاتی شدن باند ۳۵ 

راست انجام شد.
وی افزود: این سیســتم کمــک بصری باعث 
افزایش ضریب ایمنی پروازها در شــرایط جوی 
نامناســب دیدکم )مه آلود،ابــري ، طوفان( در 

هنگام تقرب برای فرود هواپیماها می شود.
جزینــی زاده در ادامــه بیان کــرد: باند جدید 
فــرودگاه بین المللی شــهدای زاهــدان که در 
ســنوات گذشته احداث شده اســت اما به دلیل 
برخــی محدودیت ها بطور کامــل عملیاتی نبود 
کــه با پیگیری های به عمــل آمده و رفع موانع 
پروازی در آینده اي نزدیک شاهد عملیاتی شدن 
باند فرودگاه بین المللی شهدای زاهدان خواهیم 

بود.
مدیــرکل فرودگاه های ســیتان و بلوچســتان 
در پایان گفت: تبدیل شــدن بــه هاب منطقه، 
ایمن و امن تریــن فرودگاه منطقــه، اتصال به 
شــبکه جهانی و ارائه شبکه حمل و نقل پایدار به 
منظور خدمت رساني به آحاد مردم، ارائه خدمات 
فرودگاهــی و ناوبــری هوایــی، فراهم آوردن 
بســتری ایمن و امن براي خدمــات هوانوردی 
و غیــر هوانــوردی، رعایت حقوق مســافران، 
اقتصادی شدن فرودگاه و ... از اهدافی است که 
فرودگاه بین المللی شهدای زاهدان در پی کسب 
آن است.گفتني است؛ این پروژه با اعتباري بالغ 
بــر ۳۸ میلیارد ریال از محل اعتبارات شــرکت 
فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران، با حمایت های 
اداره کل تســهیلات و ســامانه های فرودگاهی 

توسط بخش خصوصي اجرا شد.

اخباراخبار

انتظار معجزه در بازار مسکن نداریم
عباس زینعلی کارشناس بازار مسکن:

افزایش 5/2 
درصدی تردد در 
محورهای برون شهری

اهداف ما، افزایش 
ایمنی در سطح 
محورهای مواصلاتی 
برون  شهری است

در شبانه روز گذشــته ، براساس آخرین اطلاعات دریافتی از ۲۲۸۸ ترددشمار فعال در 
محورهای برون شهری ، نسبت به روز قبل ۵/۲ درصد افزایش تردد را نشان می دهد.
براساس تصاویر دریافتي از دوربین هاي نظارتي ، سامانه های ترددشمار وگشت های 
شــعب راهداری سراسر کشور ، در حال حاضر به استثناي محورهاي مسدود و ممنوع 
ذیلَا ذکر شده ،  مابقي محورهاي مواصلاتي کشور باز و تردد در آن ها به روال عادي 
در جریان اســت. طي شبانه  روز گذشته ، براساس آخرین اطلاعات دریافتي از ۲۲۸۸ 
ترددشمار فعال در محورهاي برون شهري ، نسبت به روز قبل ۲.۵ درصد افزایش تردد 

را نشان مي دهد.

 صباغ زاده مدیرکل دفتر توســعه ایمنی راه و حریم ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای ضمن بازدید از پروژه های در دســت اجرای اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای اســتان کرمانشاه اظهار داشت: اهداف ما، افزایش ایمنی در سطح محورهای 

مواصلاتی برون  شهری است.
صباغ زاده مدیرکل دفتر توســعه ایمنی راه و حریم ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای ضمن بازدید از پروژه های در دســت اجرای اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای اســتان کرمانشاه اظهار داشت: اهداف ما، افزایش ایمنی در سطح محورهای 

مواصلاتی برون  شهری است.

مدیرکل بنادر و دریانوردی بوشهر:

شرایط تخلیه کالای کشتی های تا ۴۵ هزار تنی در بندر بوشهر فراهم است

وزیر راه و شهرسازی:

۵۱٠ هزار نفر در کشور واجد شرایط دریافت اقدام ملی مسکن هستند

مسافران پرتکل های فرانسه را جدی بگیرند

پرواز فوق العاده تهران پاریس تهران در سوم خرداد

مدیــرکل بنادر و دریانوردی بوشــهر 
گفــت: در خصوص بندر بوشــهر این 
امکان وجود دارد تا بخشــی از کالای 
کشــتی های با ســایز ۴۰ تا ۴۵ هزار 
تنی بدون هزینه تخلیه و با تجهیزات 

موجود در لنگرگاه تخلیه شود.
به گزارش خبرگــزاری مهر به نقل از 
ســازمان بنادر و دریانوردی، سیاوش 
ارجمنــدزاده در رابطه بــا پهلوگیری 
کشــتی های با ظرفیــت ۳۰ هزار تن 
و حتی بالاتر در بندر بوشــهر، اظهار 
کرد: با لایروبی صورت گرفته در سال 
۹۸ و ۹۹، کانال دسترسی بندر بوشهر 
آمــاده پذیرش کشــتی های ۳۰ هزار 
تن و حتی بالاتر شــد و رایزنی برای 
پذیرش کالای اساســی در دستور کار 

قرار گرفت.
وی ادامــه داد: از نیمــه دوم ســال 
گذشــته بارگیــری و صــادرات مواد 
معدنی با کشــتی های ۳۰ هزار تنی و 
بالاتر انجام و در ســال ۹۸ و ۹۹ نیز 
مجموعــاً هفت کشــتی ۱۳ هزار تنی 

برنج پهلوگیری شد.
مدیــرکل بنادر و دریانوردی بوشــهر 
با اشــاره به اینکه در ســال ۱۴۰۰ با 
رایزنی های صورت گرفته با شــرکت 
بازرگانــی دولتــی، آمادگــی پذیرش 

کشــتی های ۳۰ هــزار تنــی در بندر 
بوشــهر اعلام شــد، گفت: در نهایت 
برای اولین بار کشتی ۳۱ هزار و ۶۰۰ 
تنــی حامل کالای کیســه ای برنج از 
مســیر بندر بوشــهر وارد کشور شد و 
قرار است این رویه تداوم داشته باشد.

ارجمندزاده افزود: امیدوار هســتیم که 
کل برنج وارداتی کشــور را از مســیر 
بوشــهر توزیع کنیم و بــرای پذیرش 
گنــدم نیز اعلام آمادگــی کرده ایم و 
امکان پذیرش کشتی های ۳۰ هزار تن 

و بالاتر را در بندر بوشهر داریم.
وی با اشــاره به اینکــه عملکرد بندر 

بوشهر برای تخلیه کالا مناسب است، 
اظهار داشــت: خوشبختانه کشتی ها با 
دموراژ روبرو نمی شوند و پتانسیل بندر 
بوشهر برای پذیرش کالاهای اساسی 
مناسب بوده و شرکت بازرگانی دولتی 
نیز پس از مشــاهده عملکردها راغب 
شد تا شــرایط پذیرش کشتی های با 
ســایز بزرگ تر را در بندر بوشــهر به 
منظور تخلیه کالاهای اساســی فراهم 

کند.
مدیرکل بنادر و دریانوردی بوشــهر با 
بیان اینکه سیاســت ســازمان بنادر و 
دریانوردی بر توزیع کالاهای اساســی 

از مســیر بنادر مختلف کشــور است، 
عنــوان کرد: تا پیــش از این رویه به 
گونــه ای بود که تمرکز بــر بندر امام 
)ره( متمرکز شده بود و شاهد ترافیک 
کالاهای اساســی در این بندر بودیم، 
اما هــم اکنون شــرایط بــه نحوی 
مطلوب تغییر کرده و مســیر جاده ای 
کوتاه تری از بنادر مختلف برای توزیع 
کالاهای اساســی در داخل کشور طی 

می شود.
ارجمندزاده ادامه داد: قرار بر این است 
که تمرکز تخلیه کالاهای اساســی در 
یک بندر کشور نباشد و اینگونه شاهد 

توزیع راحت تر و مســیر کوتاه تر برای 
جابجایی کالا باشیم.

وی با اشــاره به اینکه پســکرانه بندر 
بوشهر شامل اســتان بوشهر و بخشی 
اصفهــان  فــارس،  ن های  ا ت ـ سـ ا ز  ا
و کهگیلویــه و بویــر احمــد اســت، 
خاطرنشان کرد: اگر شاهد توزیع گندم 
از مســیر بندر بوشهر باشــیم، فاصله 
زمینی کوتاه تــری برای توزیع کالا به 
برخی از استان های کشور طی خواهد 
شــد که در نهایت بــه کاهش هزینه 

تمام شده کالای مربوطه می انجامد.
مدیرکل بنادر و دریانوردی بوشــهر با 
اشاره به سیاست گذاری سازمان بنادر 
در راستای تسهیل توزیع از طریق عدم 
تمرکززدایی، گفــت: با رایزنی صورت 
گرفته با شرکت بازرگانی دولتی شاهد 
پهلوگیری کشــتی های ســایز بزرگ 
در حــوزه کالاهای اساســی در بنادر 
مختلف کشور هســتیم و در خصوص 
بندر بوشــهر نیز این امکان وجود دارد 
تا بخشی از کالای کشتی های با سایز 
۴۰ تا ۴۵ هزار تنی بدون هزینه تخلیه 
و با تجهیزات موجود در لنگرگاه تخلیه 
شــود و زمانی که کشــتی به درافت 
مناسب رســید، بخش باقی مانده کالا 

در اسکله تخلیه شود.

 وزیر راه و شهرســازی گفت: ۵۱۰ هزار 
نفر در کشــور واجد شرایط دریافت اقدام 

ملی مسکن معرفی شدند.
به گزارش مهر، محمد اســلامی پیش از 
ظهر پنجشــنبه در آئین بهره برداری از 
پروژه های عمرانی و آغاز عملیات اجرایی 
ســه هزار و ۵۰۰ واحد مســکونی طرح 
اقدام ملی مسکن شهر جدید بهارستان با 
بیان اینکه شهرهای جدید با ایده مرحوم 
کازرونی در سال ۷۰ در کشور پایه گذاری 
شد، اظهار داشــت: همواره در این زمینه 
توجه ما به اجرای طرح های با کیفیت و 
آینده دار اســت و از ایــن رو حاصل این 
اقدامات این اســت که امروز به ۲۴ شهر 

جدید رسیده ایم.
وی با بیان اینکه ما اجازه توقف در تفکر 
راه اندازی شهرهای جدید را ندادیم، ادامه 
داد: برنامه ریزی هــا با گونه ای شــد که 
شهرهای جدید تنها برای خوابگاه نباشد 

و زندگی در آن جریان داشته باشد.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه امروز 
ســاز و کارهای اجرایی و نحوه پیمان ها 
و معاهــدات کاری باید بدون وقفه دنبال 
شود، ادامه داد: این امر به ویژه در ساخت 
و سازها نکته کلیدی است همه فعالان در 

این زمینه باید مورد توجه باشد.
روند انعقاد قرار داد با پیمانکاران 

مسکن تغییر کرد

وی با بیــان اینکه قراردادهای فیکس با 
پیمانکاران پایه گذاری اشــتباه بوده که 
در وزارت راه و شهرســازی آن را حذف 
کردیم، گفت: باید روند به گونه ای باشد 
که در صورت عدم اجرای تعهدات امکان 

لغو قرارداد وجود داشته باشد.
اســلامی با تاکید بر اینکه ۵۱۰ هزار نفر 
در کشور واجد شرایط دریافت اقدام ملی 
مسکن معرفی شــدند، گفت: متقاضیان 
را با توجه به ظرفیت معیشــتی که دارند 
بررســی می کنیم چرا که به سامانه رفاه 
وصل شده ایم و برنامه ریزی ها منطبق با 

این تنظیمات انجام شده است.
استفاده از ظرفیت مردمی برای 

بهره برداری از اقدام ملی مسکن
وی با بیــان اینکه در طــرح اقدام ملی 
مسکن سعی داشته ایم از ظرفیت مردمی 
نهایت بهره برداری را داشــته باشــیم، 
ادامه داد: واگــذاری زمین در این بخش 
به صــورت گروهی بوده اســت و مردم 
اســتقبال خوبی داشتند وبا فعالیت شبانه 

روزی این طرح را اجرایی می کنند.
وزیر راه و شهرسازی گفت: ما تنها اجرای 
مقررات ملی ســاختمان را در اجرای این 

پروژه ها نظارت خواهیم کرد.
وی بــا بیــان اینکه مجتمع ســازی در 
کلانشــهرها در طرح اقدام ملی مسکن 
در دستور کار است، اضافه کرد: سهم وام 

بانکی نیــز در این زمینه به ۳۰۰ میلیون 
تومان افزایش خواهد یافت تا سازنده فراغ 

بال بیشتری را داشته باشد.
در آزادراه ها با پیمانکاران مشکل 

داریم
اســلامی در ادامه در خصوص وضعیت 
راه های استان اصفهان نیز ابراز داشت: در 
حوزه آزادراه ها با شرکت های سرمایه گذار 
دچار مشکلات زیادی هستیم و در محور 
آزادراه اصفهان -کاشان این مشکل وجود 
دارد.وی ادامه داد: محور مرغ ومحیار باید 
با ترافیک شــهری همخوانی پیدا کند و 
باید مسئولان هر چه زودتر این وضعیت 

را ساماندهی کنند.

پرواز فوق العاده مسیر تهران به پاریس و 
بالعکس در روز سوم خردادماه سال جاری 

)۲۴ می( انجام می شود.
بــه گــزارش خبرگــزاری مهــر، پرواز 
فوق العاده در مســیر تهران به پاریس و 
بالعکس در روز سوم خردادماه سال جاری 

)۲۴ می( انجام می شود.
این پرواز در ســاعت ۷:۲۵ دقیقه با پرواز 
شــماره ۷۳۳ از فــرودگاه حضرت امام 
خمینــی )ره( به مقصد فرودگاه شــارل 

دوگل پاریس پرواز می کند و در ســاعت 
۱۱ وارد این فرودگاه می شود.

بازگشــت این پرواز در ســاعت ۱۲:۳۰ 
دقیقه فرودگاه شارل دوگل را ترک و در 
ساعت ۲۰:۴۵ دقیقه در فرودگاه حضرت 

امام خمینی )ره( به زمین می نشیند.
گفتنی اســت مقامات بهداشــتی کشور 
فرانسه رویه ای را برای مسافران ورودی 

به این کشور اعلام کرده اند.
بر اســاس رویه صادره شده، مسافران با 

ویزای تایپ C توریستی تا اطلاع ثانوی 
نمی توانند به این کشور مسافرت کنند و 
تنها دارندگان پاسپورت و اقامت اتحادیه 
اروپا، ایســلند، نروژ، سوئیس و انگلیس، 
 Laissez-Passer دارندگان برگه
و ویزای تایپ D فرانسه دارای اعتبار و 
مســافران به صورت ترانزیت بین المللی 

می توانند به این کشور سفر کنند.
بر اســاس این اطلاعیه، داشــتن برگه 
تأییدیه از سفارت برای دارندگان ویزای 

خانوادگــی تایپ C جهت پیوســتن به 
 C خانــواده و ویزای دانشــجویی تایپ
الزامی می باشد و در صورت داشتن ویزای 
پزشکی تایپ C جهت درمان، می بایست 
کلمه COURT SEJ.CIRC در 

ویزا درج شده باشد.
مســافران ورودی به این کشــور توجه 
نمایند تمامی مجوزهای اقامت صادره در 
فرانســه که اعتبار آنها در بازه زمانی ۱۵ 
ژوئن سال ۲۰۲۰ لغایت ۱۶ مارس سال 

۲۰۲۰ به پایان رســیده است، به صورت 
خودکار و بدون نیاز به انجام مراحل اداری 

تا ۶ ماه تمدید شده است.
شایان ذکر است تمامی مسافران بالای 
۱۱ ســال در پروازهای ورودی به کشور 
فرانســه باید قبل از پرواز اقدام به انجام 
آزمایش PCR نمایند و گواهی جواب 
منفی تست کرونا در محدوده ۷۲ ساعت 
مانده بــه پرواز را به زبان انگلیســی به 

همراه داشته باشند.
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شنبه 1 خرداد 1400
  سال چهارم  شماره 778 

رئیس قوه قضاییه در جهت اجرای مقررات 
آیین دادرســی کیفری و قانون مجازات 
اسلامی »دستورالعمل نحوه انتشار احکام 
دادگاه  ها و برگزاری دادگاه علنی« را ابلاغ 

کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، ســید ابراهیم 
رئیسی رئیس قوه قضائیه در جهت اجرای 
مقررات آئین دادرســی کیفــری و قانون 
مجازات اســلامی »دســتورالعمل نحوه 
انتشــار احکام دادگاه ها و برگزاری دادگاه 

علنی« را ابلاغ کرد.
متن این آئین نامه به شرح زیر است:

مــاده ۱- حکــم محکومیــت قطعــی 
موضوع صــدر ماده ۳۶ قانــون مجازات 
اســلامی در جرایم موجب حــد محاربه 
و افســاد فــی الارض و در جرایم موجب 
تعزیر درجه های یــک تا چهار و نیز جرم 
کلاه برداری درصورتی کــه مال موضوع 
جرم بیش از یک میلیارد ریال باشــد، جز 
در مواردی که دادگاه انتشار آن را موجب 
اخلال در نظــم و امنیت جامعه بداند، به 
دستور قاضی اجرای احکام کیفری با نام 
و مشــخصات محکومین منتشر خواهد 
انتشار حکم  شد. درصورتی که ممنوعیت 
به موجب رأی دادگاه مقرر نشــده باشــد، 
قاضــی اجرای احــکام به محض وصول 

پرونده موظف به انتشار حکم است.
تبصــره ۱- درصورتی که انتشــار حکم 
محکومیت به تشخیص دادستان، به دلیل 

گذشــت زمان با تغییرات وضعیت امنیتی 
جامعه در زمان اجرای حکم به مصلحت 
نباشــد، مراتــب بــه دادگاه صادرکننده 
حکم اعــلام می شــود. دادگاه با رعایت 
جوانب امنیتــی و مصالح اجتماعی اعلام 
نظر خواهد نمــود و درصورتی که نیازمند 
مشــورت با مقامات عالی قضائی باشــد، 
دادگاه مراتب را به نحو مقتضی اســتعلام 

خواهد نمود.
تبصره ۲- انتشار حکم موضوع این ماده 
در یکی از روزنامه های منتشره در استانی 
که محاکمه در آن انجام شده است صورت 
می گیــرد. در این مورد و در کلیه مواردی 
که انتشار حکم در روزنامه انجام می شود، 
رسانه ها می توانند حکم منتشر شده را باز 

نشر نمایند.
مــاده ۲- در جرایم موضــوع تبصره ماه 

۳۶ قانون مجازات اسلامی درصورتی که 
میزان مال موضوع جــرم ارتکابی بیش 
از یک میلیارد ریال باشــد، انتشــار حکم 
محکومیت به وسیله قاضی اجرای احکام 
در رســانه ملی یا یکــی از روزنامه های 
کثیرالانتشار الزامی است. اعم از اینکه در 

حکم دادگاه مقرر شده یا نشده باشد.
ماده ۳- در مــواردی که دادگاه به موجب 
بند )س( ماده ۲۳ و بند )چ( ماده ۲۰ قانون 
مجازات اسلامی، شخص را علاوه بر حد، 
قصاص یا تعزیر به مجازات تکمیلی انتشار 
حکــم محکوم کرده یا مجــازات جرمی 
انتشــار حکم محکومیت قطعی اســت، 
دادنامه مطابق مفاد تبصره دو ماده یک و 
ماده ۴ این دستورالعمل منتشر خواهد شد.

مــاده ۴- درصورتی کــه دادنامه طولانی 
باشــد، خلاصه ای از رأی دادگاه مشتمل 

بر نام و مشــخصات محکومین، عناوین 
مجرمانه و اقدامــات ارتکابی مجرمین و 
میزان مجازات مقرر، حسب مورد در یکی 
از روزنامه های محلی یا کثیرالانتشــار و 
»دادنامه تفصیلی« در سامانه اختصاصی 
»انتشــار آرا محاکــم« قــوه قضائیه که 
حداکثر ظــرف ۲ ماه پــس از ابلاغ این 
دستورالعمل توســط مرکز آمار و فناوری 
اطلاعات قوه قضائیه جهت انتشار احکام 
به ترتیب با اولویت آرا دیوان عالی کشور، 
دادگاه کیفــری یک و ســایر دادگاه ها و 
مراجــع قضائی ایجاد می گردد، منتشــر 

خواهد شد.
مــاده ۵- در غیــر از موارد منــدرج در 
مواد فوق، کلیــه آرا دادگاه ها بدون نام و 
مشخصات شاکیان و متهمان و خواهان ها 
و خوانــدگان با حفظ حریــم خصوصی 
اشخاص، به نحوی که محتوای رأی منتشر 
شده موجب شناخته شدن هویت اصحاب 
دعوی نگردد، جهت نقد و بررسی توسط 
حقوقدان ها و آحاد جامعه منتشــر خواهد 
شد، مگر اینکه حسب مورد به تشخیص 
قاضی اجرای احکام یا قاضی صادرکننده 
انتشار آن ها خلاف عفت عمومی یا امنیت 

ملی باشد.
ماده ۶- محاکمــات در دادگاه ها به صورت 
علنی انجام می شــود، مگر در موارد مندرج 
در ماده ۳۵۲ قانون آئین دادرسی کیفری که 
دادگاه قرار غیرعلنی بودن محاکمه را صادر 

می کند. قاضی دادگاه موظف اســت دلایل 
غیرعلنی شدن محاکمه را در قرار ذکر کند.

ماده ۷- منظــور از علنی بودن محاکمه، 
عــدم ایجاد مانع برای حضور اشــخاص 
حقیقی یا خبرنگاران و اصحاب رســانه با 
توجه به ظرفیت دادگاه اســت. در صورت 
اخلال در نظم دادگاه توسط افراد حاضر، 
قاضی دادگاه مطابق ماده ۳۵۴ قانون آئین 

دادرسی کیفری اقدام می نماید.
مــاده ۸- درصورتی کــه انتشــار جریان 
رســیدگی و گزارش پرونده در محاکمات 
علنی که متضمن مشــخصات شاکی و 
متهم اســت به جهاتی از قبیل حفظ نظم 
عمومی و ترمیم وجدان جمعی خدشه دار 
شــده، به تشخیص دادستان کل کشور و 
تأیید رئیس قوه قضائیه ضروری باشــد، 
جریان رســیدگی با ذکر نام و مشخصات 

متهم منتشر خواهد شد.
مــاده ۹- منظــور از روزنامــه در ایــن 
دســتورالعمل اعم از نســخه کاغذی یا 

الکترونیکی آن می باشد.
ماده ۱۰- رؤســای دادگستری استان ها 
بر حســن اجرای این دستورالعمل نظارت 
خواهند کرد و هــر ۶ ماه یک بار گزارش 
آرا انتشــار یافته را برای حوزه ریاســت 
قــوه قضائیه ارســال خواهند کــرد. این 
دســتورالعمل در ۱۰ ماده و ۲ تبصره در 
تاریخ ۲۷/۲/۱۴۰۰ به تصویب رئیس قوه 

قضائیه رسید.

ماسک زدن جایگزین فاصله  
فیزیکی نمی شود

متخصــص بیماری های عفونی و گرمســیری 
رعایــت  جایگزیــن  ن  د ز ســک  ا م  : ــت ف گ
فاصله گــذاری فیزیکی نمی شــود چــرا که در 
کنار رعایت فاصله اجتماعی باید از ماســک نیز 

استفاده کرد.
عاصفــه عباس زاده روز جمعــه در گفت وگو با 
خبرنــگار اجتماعی ایرنا بــا تاکید براینکه مردم 
با رعایت پروتکل های بهداشــتی، از حضور در 
مناطق پرخطر و آلوده خــودداری کنند، افزود: 
علاوه براینکه فاصله اجتماعی باید رعایت شود  
اســتفاده از ماسک اســتاندارد نیز باید همراه با 

حفظ این فاصله انجام شود.
وی اظهار داشــت: خواب کافــی، خنده کافی، 
مصــرف مایعــات و میوه جــات کافی نقشــی 
اساســی در تقویت سیستم ایمنی بدن به منظور 

پیشگیری از کرونا ایفا می کند.
یــن متخصــص بیماری هــای عفونــی و   ا
گرمســیری همچنین با اشــاره به تاثیر مهر و 
محبت در تقویت سیســتم ایمنی بدن گفت: در 
حال حاضر مقــالات معتبر علمــی در دنیا نیز 
نشــان می دهد، بی توجهی و بی مهری به میزان 
شدیدی سیســتم ایمنی بدن را تضعیف و ابتلا 
به برخی از بیماری ها نظیر ســرطان و ســکته 

قلبی را افزایش می دهد.
به گفته عبــاس زاده، این عامل بیش از مصرف 
ســموم شــناخته شــده و انــواع بیماری های 
زمینــه ای همچون دیابت می تواند خطر ابتلا به 

سرطان وسکته قلبی را افزایش دهد.
وی افزود: بنابراین در ســطح کلان جامعه باید 
برای سلامت روان شهروندان نیز بودجه کافی 
اختصاص داده شــود. بدون شک برنده پاندمی 
کرونا نیز یک کشــور با تامین زمان، اعتبارات 
و نیروی انســانی ماهر و مکفی برای مقابله با 

این بحران است.
عبــاس زاده در ادامه با اشــاره به اهمیت حفظ 
مســئولیت شــهروندی در این مقطــع تاریخی 
تاکید کــرد: حفــظ و پذیرش این مســئولیت 

مستلزم فرهنگ سازی در کشور است.
وی افــزود: به عنــوان مثال، برخــورد با یک 
ارباب رجوع در شــرایط فعلی باید مثبت اندیشی 
و همدلــی را تقویــت کند و این مهــم نیازمند 

آموزش است.
عبــاس زاده یادآور شــد: امروز تبعــات روانی 
بحران کرونا می تواند کادر بهداشــت و درمان 
کشور را هم تحت تاثیر قرار دهد، بنابراین برای 
حفظ سلامت روان این قشــر نیز باید اقدامات 

اساسی طراحی شود.
وی با اشــاره به انتظار شــهروندان از پرسنل 
درمان نیز در شــرایط کنونــی اضافه کرد: گاه 
کادر بهداشــت و درمــان خود درگیــر تبعات 
روانــی این بحران می شــوند، امــا از نیاز خود 
به رفتاردرمانــی و روان  درمانی بی اطلاع  بوده 
یا قادر بــه تامین هزینه این درمان  نیســتند و 
این مســاله نیازمند حمایت هــای تخصصی در 
این زمینه است.این متخصص خاطرنشان کرد: 
اکنون مطابق با منابع علمی هم درمان قطعی و 
شناخته شده برای معالجه کرونا وجود نداشته و 
جامعــه نیز باید از پیگیری اخبار زرد )غیرمعتبر( 
در خصــوص درمان این بیمــاری خودداری و 
جسم و روان خود را در معرض خطر قرار ندهد.

وی تاکید کرد: مردم در این شــرایط همچنین 
در ســطح فــردی، خانواده و محــل کار با هم 
مهربان باشــند، با مهر ومحبت و لبخند سیستم 
ایمنی بدن را نیز تقویت کنند، که بدون شــک 
برنده این پاندمی کشوری خواهد بود که لبخند 
و بهداشــت روان را نیــز )در کنار مبارزه با این 

بیماری( در جامعه ارتقا دهد.
به گزارش ایرنا، ویــروس کرونا عامل بیماری 
کووید ۱۹ از اواخر ســال ۲۰۱۹ در شهر ووهان 
چین مشاهده و در مدت کوتاهی در همه جهان 
منتشــر شــد؛ به طوری که ســازمان بهداشت 
جهانی در اسفند ۹۸ )فوریه ۲۰۲۰( بروز پاندمی 

)همه گیری جهانی( این بیماری را تأیید کرد.
بر اســاس آمار رسمی کشــورها ویروس کرونا 
تاکنون حــدود ۱۴۶ میلیون نفــر را در دنیا به 
طور قطعی مبتلا کرده و حدود ســه میلیون نفر 
نیز بر اثــر بیماری کووید ۱۹ جــان خود را از 
دســت داده اند.ویروس کرونا با دســت آلوده یا 
عطسه، ســرفه و حتی قطرات تنفسی از طریق 
دهــان، بینی و چشــم منتقل می شــود. تنگی 
نفس، خســتگی و بدن درد، اختلال در بویایی 
و چشایی و مشــکلات گوارشی از جمله علائم 
بیماری کووید ۱۹ اســت. بیــش از ۸۰ درصد 
مبتلایــان به ویروس نیز دچــار بیماری خفیف 
می شــوند.جهش ویروس کرونا در انگلســتان، 
بزریل، هندوســتان و آفریقا که موجب افزایش 
ســرایت، بیماری زایــی و مرگ و میر شــده، 
نگرانی های جدیدی را در جهان به وجود آورده 

است.

تاملی در پرونده قتل خانوادگی
عذرا فراهانی

چطور ممکن اســت یک زوج سالخورده مرتکب چند 
فقره قتل شده باشند و بتوانند سال ها در آرامش در کنار 
هم زندگی کنند و اصولا هیچ وقت در شرایط لو دادن 

یکدیگر قرار نگیرند.
هرچه زمان بیشــتری از کشــف جنایــت هولناک 
در محلــه اکباتان و در خانــواده خرمدین می گذرد 
جزییات ترســناک تری افشا می شــود. تا دیروز پدر 
بابک خرمدین علت قتل پسرش را علاوه بر ارتباط 
نامشروع بابک با چند دختر، تجاوز بابک به خواهرش 
اعلام کرده بود. او از اینکه پسرش را به قتل رسانده 
و جنازه اش را مثله کرده، اظهار خوشحالی و آرامش 
می کرد. او حتی در صحنه های بازسازی جرم با این 
بهانــه که بابک به دخترهای زیــادی از جمله دختر 
خودش یا همان خواهر بابک که از قضا چند ســال 
پیش مفقود شده، تجاوز کرده است، از وقوع قتل ابراز 
خوشحالی کرده بود.  صبح همه ایرانیان امروز با خبر 
تلخ تری در این پرونده آغاز شــد. پدر و مادر بابک، 
قتل آرزو، دخترشــان و دامادشان را که هر کدام در 
سال های متفاوتی مفقود شده بودند، گردن گرفتند و 
به شرح جزییات آن پرداختند تا در این ایام کرونایی 
بهت و وحشــت را در جامعه فریاد بزنند. چند ساعت 
بعد دوســتان آرزو دست به  کار شدند و سکوت چند 
ساله شان را شکستند و گفتند آرزو در دوران نوجوانی 
از ســوی پدرش مورد تجاوز واقع شده و مادر او هم 
از این تجاوز مطلع بوده است.اما نکات قابل توجهی 
در این پرونده وجود دارد که شــاید هر بخشی از آن 
باید سال ها توسط کارشناسان علمی و اجتماعی مورد 

بحث و بررسی قرار گیرد. 
۱- فرزندکشی که البته در کشور ما بی سابقه نبوده ولی 
در این پرونده تکرار فرزندکشی از سوی پدر آن هم با 
آرامــش و اطمینان خاطری که همه ما در فیلم حمل 

جنازه در آسانسور شاهد بودیم. 
۲- تکرار فرزندکشی با فاصله چند سال

۳- مفقود شدن دو نفر )آرزو و همسرش( تحت عنوان 
زوج در چند سال متوالی و عدم پیگیری اقوام و آشنایان 

و حتی عدم مداخله دوستان نزدیک.
آیا مفقود شــدن این زوج آن قــدر بی اهمیت بود که 
هیچ کدام از اقوام، آشــنایان، دوستان یا حتی خانواده 
شوهر آرزو متوجه یا مشکوک نشدند. یا اگر مشکوک 

شدند چرا پیگیری نکردند تا ردی از آنها پیدا کنند؟ 
۴- چطور ممکن اســت یک زوج سالخورده مرتکب 
چند فقره قتل شده باشند و بتوانند سال ها در آرامش در 
کنار هم زندگی کنند و اصولا هیچ وقت در شرایط لو 

دادن یکدیگر قرار نگیرند.
۵- نکته آخر اینکه چگونه است که زن و مردی دختر 
و داماد )خواهرزاده( خود را به قتل رسانده اند و سال ها 
بدون دغدغه در جامعه و در کنار من و شــما حضور 

داشتند.
امید است طی مراحل رسیدگی در این پرونده عجیب 
و غریب پر از ابهام، در کنار مسوولان جنایی و قضایی، 
روانشناسان و جامعه شناسان و آسیب شناسان اجتماعی 
حضور داشته باشند تا علل وقوع این حوادث را بتوانند 

خیلی دقیق و موشکافانه مورد بررسی قرار دهند.

کاربران صرافی »کریپتولند« به 
سایت گرداب مراجعه کنند

 معــاون اجتماعــی پلیس فتا ناجــا اعلام کرد: 
با توجه به دســتگیری مدیران مختلف صرافی 
»کریپتولنــد« به اتهام اخلال در نظام اقتصادی 
کشور؛ مالباختگان این صرافی می توانند مدارک 
و ادعای خود را در خصوص میزان ســرمایه از 

دست رفته؛ به سایت گرداب ارائه کنند.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رســانی پلیس، 
ســرهنگ رامین پاشایی از دســتگیری متهم 
اصلــی پرونــده به نــام »س. الف« و ســایر 
اعضای این باند ســازمان یافته به اتهام اخلال 
در نظام اقتصادی کشــور با دســتور دادسرای 
ویــژه جرایم اقتصــادی خبــر داد.وی اظهار 
داشــت: همه اعضای این صرافــی می توانند 
مــدارک و ادعاهــای خود را در مــورد میزان 
ســرمایه موجود در این صرافی بــا مراجعه به 
ســایت gerdab.ir/fa/forms/۵  بــه 
منظور بررســی و رســیدگی ثبت کنند.معاون 
اجتماعــی پلیس فتا با هشــدار بــه کاربران و 
متقاضیان ســرمایه گذاری در بــازار رمز ارزها 
و بورس ارزهای خارجــی در خصوص عواقب 

کلاهبرداری های این حوزه هشدار داد.
سرهنگ پاشــایی از مردم خواست: در صورت 
نیاز به کســب اطلاعات بیشتر در این خصوص 
بــا مراجعه بــه ســایت پلیس فتا بــه آدرس 
https: //www.cyberpolice.ir یا با 
شــماره تماس ۰۹۶۳۸۰ از خدمات مشاوره ای 
و راهنمایی های همکاران پلیس ســایبری در 

سراسر کشور بهره مند شوند.

یادداشتاخبار

خبر

دستورالعمل انتشار احکام دادگاه ها و برگزاری دادگاه علنی ابلاغ شد
از سوی رئیس قوه قضائیه:

200 فوتی جدید 
کرونا در کشور

 پارکینگ غیرمجاز
 در شمال تهران 
تخلیه شد

طبق اعلام وزارت بهداشــت، در ۲۴ ساعت گذشــته ۲۰۰ فوتی ناشی از 
کرونا و همچنین شناســایی ۱۱هزار و ۲۵۰ بیمــار جدید کووید -۱۹ در 

کشور گزارش شد.
به گزارش ایســنا، بنابر اعلام مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
بهداشت تا کنون دو میلیون و ۴۲۲ هزار و ۷۶۵ نفر دُز اول واکسن کرونا و 
۴۴۵ هزار و ۲۰۱ نفر نیز دُز دوم را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های 

تزریق شده در کشور به دو میلیون و ۸۶۷ هزار و ۹۶۶ دُز رسید.

شــهردار منطقه یک گفــت: پارکینگ غیر مجاز خودروهــای توقیفی و 
تصادفی، به درخواســت اهالی محله دارآباد تخلیه و به پهنه فضای ســبز 
برگردانده شد.به گزارش خبرگزاری مهر، سید حمید موسوی، اظهار داشت: 
این پارکینگ بیش از ۱۰ سال محل پارک خودروهای توقیفی و تصادفی 
با مالکیت خصوصی و در پهنه فضای ســبز دارآباد بود که به دلیل آلودگی 
هوا، آلودگی صوتی و ایجاد منظر نازیبای شهری باعث سلب آرامش اهالی 

این محله شده بود.

مدیرعامل سازمان ورزش شهرداری تهران 

مجموعه های ورزشی پایتخت بازگشایی  می شوند

سردار رضایی اعلام کرد

موردی که امنیت انتخابات را تهدید کرده باشد نداشتیم

مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران اعلام کرد؛

آغاز اجرای طرح طبقه بندی مشاغل در اتوبوسرانی پایتخت

ایرنا نوشت: مدیرعامل سازمان ورزش شهرداری تهران با 
اشاره به آماده کردن مجموعه های ورزشی پایتخت برای 
فعالیت مجدد، گفت: این مجموعه ها، با کاهش موج شیوع 

ویروس کرونا بازگشایی می شود.
این موضوع در دیدار »کاوه صدقی« رییس انجمن باشگاه 
داران پایتخت و »امیر محسنی« مدیرعامل سازمان ورزش 

شهرداری تهران مطرح شد.
همچنین در این دیدار ابتدا گزارشــی در راستای عملکرد 
انجمن باشــگاه داران در ماه های اخیر ارائه و در ادامه به 
کارزار »درخواســت ممانعت از ورشکستگی باشگاه های 

ورزشی و بیکاری مربیان و پرسنل باشگاه ها« اشاره شد.
در این نشست اعضای انجمن صنفی باشگاه داران ورزشی 
استان تهران، در خصوص پیگیری های مالیات بر ارزش 

افزوده به اظهار نظر پرداختند و با اشاره به این موضوع که 
سازمان ورزش شهرداری تهران با ۱۱۰۰ باشگاه یکی از 
بزرگترین باشگاه داران ورزشی کشور است و موضوع برای 

ورزش کاران شهر تهران بسیار مهم است، اشاره شد.  
براین اساس اعضای صنف باشگاه داران ورزشی با اشاره به 
نشست مشترک خود و فدراسیون پزشکی و ورزشی، بحث 
اهمیت تهویه سالن های ورزشی برای بازگشایی باشگاه 
ها حتی در اولویت یک کاری ستاد کرونا را مطرح کردند.  
رییس صنف باشگاه داران تهران در این نشست با اشاره به 
مصوبه شورای شهر تهران در سال ۱۳۸۴ گفت: طبق این 
مصوبه اجازه فعالیت باشگاه ها در اماکن مسکونی به شرط 
اخذ مجوزهای لازم، از پلیس راهور، آتش نشانی، اداره کل 
تربیت بدنی و ... کار ورزشی صادر شده است. با این وجود 

شهرداری نواحی جلوی فعالیت این مجموعه ها را با وجود 
اخذ همه مجوزها می گیرند و در همین زمینه درخواست 
تغییر کاربری و تعرفه های تغییر کاربری به تجاری مطالبه 

شده است.
مدیرعامل سازمان ورزش شــهرداری تهران در این باره 
برای حــل این موضوع قول مســاعد داد که با توجه به 
فشــارهای مادی و معنوی که باشگاه ها در دوران کرونا 
متحمل شــده اند، تمام تلاش خود را برای عدم کاهش 
ســرانه ورزشی شهر تهران به واســطه این قانون انجام 

خواهد داد.  
محسنی با تاکید بر اینکه کرامت مربیان و انجمن صنفی 
باشگاه داران ورزشی مسئله بســیار مهمی است، گفت: 
آکادمی سازمان ورزش شهرداری تهران در خدمت جامعه 

ورزش خواهد بود تا با توسعه دانش انجمن صنفی باشگاه 
داران است و با آموزش حداکثری به آن بتوان در خصوص 

جایگاه واقعی و فرهنگی مربیان فرهنگسازی کرد.  
به گفته مدیرعامل سازمان ورزش شهرداری تهران، این 
آموزش های به لحاظ اهمیت شخصیتی و توجه اجتماعی 
به مربیان مانند معلمان، آتش نشانان و پلیس که شغل با 

کرامتی است، بتوانیم به آن بپردازیم.
محسنی اضافه کرد: نه تنها در کنار باشگاه های ورزشی 
شــهر تهران خواهیم بودبلکه یک هزار و ۱۰۰ باشــگاه 
سازمان ورزش شــهرداری تهران در کنار انجمن خواهد 
بود تا با افزایش ســرانه ورزشی و افزایش امکان استفاده 
شــهروندان از اماکن ورزشــی موجبات سلامت و نشاط 

شهروندان را بوجود آوریم.

جانشــین فرمانــده ناجا ضمــن اعلام 
اینکه هیچ موردی کــه بخواهد نظم و 
امنیت انتخابــات را برهم بزند گزارش 
نشده است، نســبت به سخنان یکی از 
نامزدهای انتخابات که حرف از تحریم 

انتخابات زد، واکنش نشان داد.
به گزارش خبرنگار مهر، ســردار قاسم 
رضایی جانشــین فرمانــده ناجا صبح 
امــروز در بازدید از نمایشــگاه اقدامات 
و دســتاوردهای پلیس تهــران بزرگ 
اظهار داشــت: با توجه به شعار امسال 
که تولید، پشتیبانی ها و موانع زدایی ها 
بود، ناجا به عنوان یک سازمان انقلابی 
و مردمی با مــدال افتخار خادمان مردم 
این شعار را ســرلوحه کار خود قرار داد 
و در موضوعات مختلف سعی در اجرایی 

کردن این شعار داشت.
وی افــزود: وقتی از تولیــد حرف می 
زنیم یعنی تمام کارهایی که در راستای 
شــکوفایی در تمام جوانــب می توانیم 
انجام دهیم ماننــد اقدامات مقابله ای با 

واردات غیراصولی را انجام دهیم.
وی با اشــاره به موانع زدایی ها اظهار 
داشــت: اقداماتی مانند مقابله با قاچاق، 
افــراد مخل امنیت در زمره موانع زدایی 

ها قرار دارد.
جانشــین فرمانده ناجا تصریح کرد: ناجا 
یک سازمان هوشمند، انقلابی و مردمی 
اســت که با هدف گذاری هــا و دنبال 
کردن تفکرات انقلابی، اقدامات به موقع 

را انجام می دهد.
رضایی ادامــه داد: امروز که به صورت 
میدانی بخشــی از زحمات و تلاش های 
هوشمندانه ناجا در تهران بزرگ را شاهد 
بودیــم، دریافتیم که به شــدت حقوق 
شــهروندی و تلاش های مأمورین ناجا 

رعایت می شود.
وی گفت: کســی که حقوق شهروندی 
و قانون را رعایــت نکند، حریف پلیس 
است. در اصل این افراد با رعایت نکردن 

قانون، حریف مردم هستند.
جانشین فرمانده ناجا افزود: بیش از ۹۰ 
درصد مردم قانــون را رعایت می کنند 
و تنها تعداد معدودی هســتند که اقدام 
به هنجارشــکنی می کنند. بــه عنوان 
مثال فــردی که پلاک خودروی خود را 
مخــدوش می کند در واقع خلاف قانون 

انجام داده است.
وی اظهار داشــت: یکی از موضوعات 
مــورد توجــه و قابل اهمیــت برای ما 

فضای مجازی اســت. دشمنان فضای 
مجــازی را مورد هدف قــرار داده و با 
بحث هایی همچون قمار، خرید و فروش 
سلاح، کلاهبرداری و غیره سعی در بر 

هم زدن امنیت در جامعه را دارند.
رضایی یادآور شد: معاملات ناصحیح را 
در فضای مجازی رواج دادند تا مردم را 
به خود مشغول کنند. همین جا به مردم 
اعلام می کنم اگر به دنبال این معاملات 

بروند، بازنده اصلی خود آنها هستند.
جانشــین فرمانده ناجا افزود: به عنوان 
پلیس و از طرف ناجا به مخلان و بر هم 
زنندگان نظم فضای مجازی اولتیماتوم 

جدی می دهم که ما با پلیس فتا، شما را 
رصد می کنیم و به شدت با شما برخورد 

می کنیم.
وی با اشــاره به برخــورد قاطع پلیس 
با افرادی که در جامعه ایجاد اســترس 
می کنند، تصریــح کرد: کیــف قاپان، 
سارقین، زورگیران و افرادی مانند اینها 
که سعی در بر هم زدن نظم و امنیت را 
دارند، در رصد کامل ما هستند و با آنها 
برخورد می کنیم.رضایی ادامه داد: قاچاق 
سلاح یکی دیگر از خط قرمزهای پلیس 
است. ســلاح هایی که در ۵ روز گذشته 
در تهران کشف شده است، بخشی برای 

کشــور آمریکا بوده و این یعنی شیطان 
بزرگ سازنده آن بوده است.

جانشــین فرمانــده ناجــا خطــاب به 
ســردمداران آمریکا اظهار داشت: مردم 
ما شما را دشمن خود می دانند و به شما 
بدبین هستند و با این رفتارها خودتان را 

بیشتر از چشم مردم ما می اندازید.
وی بــا اشــاره به موضع گیــری های 
برخی از کاندیداهای انتخابات در رابطه 
با تحریــم انتخابات، گفــت: همین جا 
اعلام می کنم که شــما یک صفر بیشتر 
نیستید. شما چه به پای صندوق بیایید یا 
نیایید مردم خودشــان می دانند چه کنند 
و انتخابات دقیق و هوشمندی را دارند. 
اگر بخواهیــد کاری انجام دهید پلیس 

قطعاً با شما برخورد خواهد کرد.
رضایی در پاســخ به سوال خبرنگار مهر 
مبنی بــر اینکه آیا تا بــه حال موردی 
از هنجارشــکنی بــرای انتخابات پیش 
رو داشــته اید یا خیر؟ خاطرنشان کرد: 
خوشــبختانه تا به الان چیزی گزارش 
نشــده اما اراذل و اوبــاش، قاچاقچیان 
ســلاح و محکومین فــراری را به طور 
ویژه تحت نظــر داریم تا مبــادا برای 

انتخابات مشکلی به وجود آورند.

مدیرعامل شــرکت واحد اتوبوســرانی 
تهران گفت: نســبت بــه اجرای طرح 
طبقه بندی مشــاغل کارگــری اقدام 
شده و تا پایان سال این طرح عملیاتی 

می شود.
به گــزارش خبرگزاری مهــر، محمود 
ترفع با اعلام اینکه اجرای طرح طبقه 
بندی مشــاغل، پرداخــت معوقات و 
تحویل لباس کار رانندگان در دســتور 

کار اســت، افــزود: شــرکت واحد به 
اســتناد قانون کار، نســبت به اجرای 
طرح طبقه بنــدی مشــاغل کارگری 
اقــدام کرده و با توجه بــه آغاز فرآیند 
اجرایی کار، ان شــاءالله پس از اتمام 
کار مشــاور و اخذ تاییدیه های لازم تا 
پایان ســال شــاهد عملیاتی شدن آن 
خواهیم بــود.وی همچنین اظهار کرد: 
به منظور ایجاد انگیزه و تقویت روحیه 

خدمتی کارگران شرکت واحد با توجه 
به تخصصی شــدن مشاغل و پست ها 
از سال های گذشــته، با پیگیری های 
بــه عمل آمده مجوزهــای لازم برای 
بازنگری طرح، اخذ و ســال گذشته به 
تصویب هیئت مدیره شــرکت رسیده 

است.
ترفع با بیان اینکــه ملزومات حفاظت 
فردی مطابق قانون کار برای کارگران 

شرکت واحد، خریداری و تحویل شده 
اســت، تصریح کرد: در خصوص لباس 
کار نیز مناقصه برگزار شــده و در حال 
تهیه آن هستیم، همچنین در خصوص 
موضوع شیر و کیک کارگران، سهمیه 
شــیر تا پایان اســفند ۱۳۹۹ در فیش 
حقوقی مــاه جاری پرداخــت و برای 
فروردین و اردیبهشــت به زودی اقدام 

خواهد شد.

مدیرعامل شــرکت واحد اتوبوســرانی 
تهــران بــا اســتقبال از ورود اعضای 
شورای شــهر تهران به مباحث مربوط 
به این شرکت خاطرنشــان کرد: البته 
استمداد و انتظار داریم شورای شهر با 
انجام اقدامات حمایتی و مساعدت های 
مالی در جهت حل مسائل و مشکلات 
رانندگان و کارکنان شرکت واحد، بیش 

از گذشته در کنار این شرکت باشد.



یــک داوطلب انتخابات ریاســت جمهوری گفت: 
مشــکل ناکارآمــدی در کشــور، یک مشــکل 
فراجناحی و فرادســتگاهی اســت. ما نمی توانیم 
بگوییــم که فقط دولت ناکارآمد اســت بلکه کلیه 

دســتگاه ها با چالش ناکارآمدی مواجه هستند.
محســن هاشــمی می گوید: همه روسای جمهور 
ایران جز آیت الله هاشــمی رفسنجانی تاکنون از 
کمبود اختیارات صحبــت کرده اند. در اکثر حوزه 
ها جز دولت نهادهــای دیگر حاکمیتی هم ممکن 
است حضور یا تاثیر داشته باشند که برای استفاده 

از اختیارات دولت باید با آنها تعامل داشت.
وی معتقد اســت: شــما شرایط ســال ۸۴، ۹۲ و 
۱۴۰۰ را مقایسه کنید که در هر سه دوره گفتمان 
دولت مســتقر در انتخابات با اقبال مواجه نشــد؛ 
چــرا که مردم از عدم تحقق وعده ها ســرخورده 
شــده بودند. اصولا من به دو دوره بودن دولت ها 
اعتقاد ندارم چــرا که معمولا دولت ها برای حفظ 
محبوبیت خود و کسب مجدد رای تصمیماتی می 

گیرند که ممکن اســت به صلاح کشور نباشد.
»خبرگــزاری دانشــجویان ایــران« بــه عنوان 
رســانه برآمده از دانشــگاه در آســتانه انتخابات 
ریاســت جمهوری به دنبال این است که با انجام 
گفت وگوهایــی با شــخصیت های دانشــگاهی و 
نخبــگان و فعــالان سیاســی )محمدرضا عارف، 
مصطفــی هاشــمی طبا، جهانبخــش محبی نیــا، 
علــی مطهری، غلامرضــا مصباحی مقدم، عباس 
آخونــدی، محمد رضــا تاجیــک، مرتضی نبوی، 
حمیدرضا طیبی، حســین دهقان، محمد هاشمی، 
محمدرضــا پورابراهیمی، صادق خرازی، عزت الله 
ضرغامی، علی شــمخانی و حسن ســبحانی( به 
آسیب شناسی علل و عوامل ناکارآمدی دولت های 
پیشین و موانع کارآمدی دولت ها بپردازد تا از این 
طریــق بتوان چگونگی انتخــاب دولت کارآمد در 

ســیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری را به 
بحث و بررسی گذاشت.«

مشــروح گفت وگوی ایســنا با محســن هاشمی 
رئیس شــورای شــهر تهران ، داوطلب انتخابات 
ریاســت جمهوری و رئیس شورای مرکزی حزب 

کارگزاران سازندگی را در زیر می خوانید:
- چــرا دولت هــا در دوره هــای اخیر 
کارآمــدی لازم برای تحقق شــعارها و 

وعده های خود را نداشته اند؟
مشــکل ناکارآمــدی در کشــور، یک مشــکل 
فراجناحی و فرادستگاهی اســت و ما نمی توانیم 
بگوییم که فقط دولت ناکارآمد اســت، بلکه کلیه 
دســتگاه ها با چالش ناکارامدی مواجه هستند که 
بخشی ناشــی از تعارضات سیستماتیک و تداخل 
در وظایــف وفعالیت هاســت. بخشــی دیگر از 
ناکارآمــدی به خاطر عدم انســجام درونی دولت 
است. در هر دســتگاهی رییس یا وزیر و مسئول 
ســازمان، باید ناهماهنگی ها را برطرف کند، اما 
وقتی موضوع هماهنگی چند وزارتخانه و سازمان 
مجزا می شــود این هماهنگی باید توسط رییس 
جمهــور یــا معاونین وی ایجاد شــود که یکی از 
مشکلات دولت عدم پیگیری و صرف وقت کافی 
از ســوی رییس جمهور در حوزه هماهنگی درون 

دولت است.
ریشه ســوم ناکارآمدی هم عدم عملگرایی و واقع 
گرایی دولت ها در تعیین اهداف و برنامه اســت. 
گاه مــی بینیم دولت در زمینه ای شــعار می دهد 
و هــدف گذاری مــی کند که امــکان تحقق آن 
را نــدارد و بــه همین دلیل در رســیدن به هدف 
ناکام مــی ماند و مردم از حمایت آن ســرخورده 
می شوند. شما شــرایط سال ۸۴، ۹۲ و ۱۴۰۰ را 
مقایســه کنید که در هر ســه دوره گفتمان دولت 
مســتقر در انتخابات با اقبال مواجه نشد؛ چرا که 

مردم از عدم تحقق وعده ها سرخورده شده بودند.
-چرا مشــکلات اقتصــادی، اجتماعی، 
سیاســی و بیــن المللی کشــور نه تنها 
کم نمی شــود بلکه به مرور بیشــتر هم 
می شــود؟ آیــا عوامل مشــترکی برای 

ناکارآمدی دولت ها می توان برشمرد؟
به بخشی از دلایل اشــاره کردم، اما می توان به 
این موضوع پرداخت که دولت باید بداند سیاســت 
خارجی در ســطوحی بالاتر از قــوه مجریه یعنی 
در ســطح عالی نظام تعیین می شــود و اگر می 
خواهــد در سیاســت خارجی و دیپلماســی موفق 
باشد باید اعتماد و همراهی همه نهادهای موثر را 
جلب کند. اینکه ما حوزه سیاســت خارجی را ابزار 
سیاســت داخلی و تضعیف رقبای خود قرار بدهیم، 
قطعا پشتوانه دیپلماسی دولت را تضعیف می کند؛ 
بنابراین به نظرم برای رســیدن به ریشــه ایجاد 
مشکل، باید رویکرد دولت ها را مورد مطالعه قرار 
داد. اگر دولت به جای حل مســاله به سوی کسب 
قدرت بیشــتر و تعارض برود، طبیعی است که با 
چالش مواجه می شــود، اما اگر مساله محوری و 
حل معضل عینی را به عنوان اولویت خود انتخاب 
کنــد، طبیعتا مــی تواند با دیگــر عوامل موثر در 

تصمیم سازی واجرا تعامل برقرار کند.
- آیا نهادهای دیگر در ناکارآمدی دولت 
تاثیر داشته اند؟ آیا موازی کاری با دولت 

در ایجاد مشکلات موثر بوده است؟
نمی توانیم نقش مــوازی کاری و دخالت در کار 
قــوه مجریه را انکار کنیم، اما باید به این ســوال 
پاســخ دهیم که چگونه بایــد با این موازی کاری 
ها و دخالــت ها برخورد کرد. مثالی می زنم، آیت 
الله هاشــمی رفسنجانی در دوران سازندگی با این 
مســاله مواجه شــد که نیروهای نظامی که توان 
اجرایی و لجســتیک بالایی در جنگ داشتند، در 
دوران صلح بیکار شــده بودند و طبیعتا این میزان 
نیرو و امکانات نباید بدون اســتفاده بماند چون از 
فرصت به تهدید تبدیل می شــود و این امکانات 
صــرف تضعیف دولت می شــد. ابتــکار آیت الله 
هاشــمی رفسنجانی در دولت سازندگی استفاده از 
ظرفیت اجرایی و لجســتیک نیروهای نظامی در 
حوزه عمران و ســازندگی بــود و با این اقدام هم 

هزینه های بازســازی وا نجام پروژه های بزرگ 
را کاهــش داد و هم توانمنــدی نیروهای نظامی 
از یک تهدید به یک فرصــت برای دولت تبدیل 
شــد که البته این مســاله بعدها به افراط کشیده 
شــد که برای اســتفاده صحیح، این توانمندی در 
چارچوب اصل ۱۴۷ قانون اساســی باید کنترل و 

هدایت شود.
- به نظر شــما رییس جمهور اختیارات 
لازم برای تحقق وعده ها و حل مشکلات 

کشور را دارد؟
همه روســای جمهور ایران جز آیت الله هاشــمی 
رفســنجانی تاکنون از کمبــود اختیارات صحبت 
کرده اند، البته شــهید رجایــی که حدود یک ماه 
رییس جمهور بود مستثناســت، اما سایرین تصور 
مــی کردند که رییس جمهور اختیار کافی را برای 
اداره کشور ندارد. در دهه نخست انقلاب که نظام 
پارلمانی را شاهد بودیم، عملا اینطور بود و رییس 
جمهور نقشــی تشریفاتی داشت اما پس از اصلاح 
قانون اساســی رییــس جمهور اختیــارات زیادی 
دارد که البته باید در اســتفاده از این اختیارات با 
هوشــمندی عمل کند. در اکثر حوزه ها جز دولت 
نهادهای دیگر حاکمیتی هم ممکن اســت حضور 
یا تاثیر داشــته باشد که برای استفاده از اختیارات 
دولت باید بــا آنها تعامل داشــت و دیدگاه های 
آنان را در نظر گرفت. این تعامل اگرچه شــاید در 
بخشی ســرعت تحقق اهداف را کاهش دهد، اما 
مانع تقابل و تنشــی می گردد که کل دولت را در 

معــرض تهدید قرار داده و دچار چالش می کند.
- یکی از مســائلی که برخــی به عنوان 
علت ناکارآمدی دولت های مختلف به آن 
اشــاره می کنند موضوع فساد و همچنین 
بی عدالتی اســت؛ چرا این مشــکل 4۲ 
سال بعد از انقلاب هنوز حل نشده است؟ 

آیا حل آن منوط به اقدام دولت است؟
مبارزه با فســاد موضوعی اســت که باید با دقت 
و عمق کارشناســی درباره آن صحبت شود؛ چرا 
که رویکردهای شــعاری طی ۲۰ ســال گذشــته 
جواب منفی داده و به اســم مبارزه با فساد، فساد 
گســترش یافته اســت. باید به این پرسش پاسخ 
داد که کشــورهایی که در مبارزه با فســاد، رانت، 

تبعیض و تخلفات موفق بــوده اند، آیا از رویکرد 
حذفی، مصداقی و پرونده سازی استفاده کرده اند 
یا آنکه با شکســتن انحصارهــا و ایجاد رقابت و 
شفافیت، سرچشمه های فساد و رانت را خشکانده 

اند؟
رهبر انقلاب در ســال ۱۳۸۰ در مــورد مبارزه با 
فساد رهنمود دقیقی داده اند که در همه جای دنیا 
مبارزه با فساد، کار دولت است چرا ما قوّه قضاییّه 
را مســئول این کار می کنیم؟ مــن به این حرف 
معتقدم. معتقدم مبارزه با فســاد، در درجه اوّل کار 
خود دولت است. بخش قضا مربوط به مرحله آخرِ 
کار اســت. این ســخن به معنای آن نیست که ما 
همان روش های قضایی و امنیتی و برخورد را در 
دولت انجام بدهیــم، بلکه تاکید دارد که از روش 
جهانی مبارزه با فســاد یعنی خشکاندن سرچشمه 
رانت از طریق شکســتن انحصار، ایجاد رقابت و 
شفافیت اســتفاده کنیم. اقتصاد شــفاف و رقابتی 
بزرگترین دشمن رانت وتبعض است، اما متاسفانه 
کســانی که مدعی مبارزه با فساد هستند در عمل 

با رقابت و شفافیت مخالفت می کنند.
- مســاله اساســی این روزهای مردم، 
مســاله  اقتصادی اســت. همه داوطلبان 
انتخابــات در وزارت کشــور هم به این 
مسأله اشاره کرده و اعلام کردند برنامه 
برای ما این مشــکلات دارنــد، اما چرا 
دولت های مختلف نتوانسته اند این مساله 

را حل کنند؟
دلیل آن می توانــد تناقض در رویکــرد وبرنامه 
ها باشــد. اگر مــا می خواهیم مشــکل اقتصاد را 
حــل کنیم باید تنش را در حوزه سیاســت داخلی 
وخارجــی کاهش دهیــم نه آنکه تشــدید کنیم. 
اگــر ما بــه دنبال افزایــش رفاه وقــدرت خرید 
مردم هســتیم باید بار دولت را ســبک کنیم، در 
اقتصاد دخالــت نکنیم و بگذاریم بخش خصوصی 
به تصدی گری و ایجاد شــغل بپردازد. اگر ما به 
دنبال کاهش تورم هســتیم باید کسری بودجه و 
هزینــه های دولت را کاهش دهیــم نه اینکه آن 
را مرتب افزایش دهیم. اگــر برنامه دولت دارای 
انســجام و اهداف همگرا باشد، طبیعتا موفق تر از 
زمانی اســت که دچار تشتت و اهداف واگرا باشد. 

این مشــکل را برخی از برنامــه ها و دولت های 
گذشته داشته اند.

- چرا کشــور در بخش اقتصادی مانند 
بخش دفاعی دســتاورد قابــل دفاعی 
ندارد؟ ریشه مشکل کجاست؟چرا هر بار 
با اعمال تحریم و فشــار خارجی، اقتصاد 
کشور دچار تلاطم های شدید می شود؟ 
تورم افزایش می یابد و ارزش پول ملی 
کم شده و در نتیجه سفره مردم کوچکتر 

می شود.
چرا ما باید برای موفق دادن بخش دفاعی کشور، 
بخش اقتصادی را تضعیف کنیم؟ به عنوان کسی 
که از ســال ۱۳۶۵ در صنایع دفاعی و موشــکی 
کشور حضور داشته است می گویم که اگر صنایع 
دفاعی کشــور موفق بوده است، حاصل کار دولت 
ها و بخش اقتصاد اســت که سرمایه ومنابع مورد 
نیاز آن را تامین کرده اســت. تفاوت بخش دفاعی 
با سایر بخش های صنعتی آن است که در بخش 
دفاعــی توجیــه اقتصادی تعیین کننده نیســت و 
گاهــی محصول مورد نظر با هــر هزینه ای باید 
تولید شود و تامین این ســرمایه به عهده اقتصاد 
اســت. تورم و کاهش ارزش پــول ملی، حاصل 
کســری بودجه دولت اســت یعنی باید ما مخارج 
خــود را با منابــع متوازن کنیم که دچار کســری 
بودجه نشــویم و این نیازمند یک نگرش کلی ونه 

بخشی گرایانه در مجموعه نظام است.
- آیا شــما به عنوان داوطلب انتخابات 
ریاســت جمهوری راهی برای افزایش 
کارآمدی دولت دارید؟ بــه گونه ای که 
بعد هشت سال مردم منتظر رفتن دولت 

شما نباشند.
اصولا من به دو دوره بودن دولت ها اعتقاد ندارم 
چرا که معمــولا دولت ها برای حفــظ محبوبیت 
خود و کسب مجدد رای تصمیماتی می گیرند که 
ممکن است به صلاح کشور نباشد. اگر ما رویکرد 
مساله محور را انتخاب کرده و برای حل هرمساله 
زمان بندی و منابــع و الزامات را تعیین کنیم و با 
نقشه راه درســت به هدف برسیم، دیگر مردم در 
پایان دور دوم دولت ها به خاطر عدم تحقق وعده 

ها دچار سرخوردگی نمی شوند.

فعالان بازار ارز پیش بینی می کنند قیمت دلار در اولین 
روزهای هفته پیش رو با کاهش مواجه شــود چرا که 
شگردهای دلالان برای فزایش قیمت بی ثمر مانده و 

تقاضا به کف رسیده است.
بازار ارز در هفته اخیر تلاطم بسیار بالایی را شاهد بود 
به طوری که با معکوس شدن روند ریزشی قیمت ها ، 
دلالان تلاش گســترده ای را برای بازگرداندن سطح 
قیمــت ها به کانال ۲۳ هزار تومان به کار بســتند اما 
در نهایــت دلار در آخرین روز هفته با از دســت دادن 
محدوده حمایتی ۲۲ هزار و ۸۰۰ تومان در بازار آزاد به 

کف کانال ۲۲ هزار تومان نزدیک شد.
 در عین حال در صرافی های بانکی نیز بهای هر دلار 
آمریکا ۲۲ هزار و ۲۲۹ تومان بود که کاهشــی بسیار 
اندک را نسبت به روزهای میانی هفته نشان می دهد . 
حضور دلار در این محدوده قیمتی نشان دهنده وسعت 
اندک دامنه نوسان این ارز مهم در بازار ارز ایران است.

 توقف روند ریزشی قیمت ها در بازار ارز در شرایطی رخ 
داد که برخــی منابع خبری به نقل از مقام های آگاه از 
عدم دستیابی به نتیجه در مذاکرات وین خبر دادند . این 
دســت اخبار البته با واکنش مقامات دولتی همراه شد . 
صریح ترین واکنش را علیرضا معزی، معاون ارتباطات 

و اطلاع رســانی دفتر ریاســت جمهوری داشت . وی 
در توئیتی نوشــت: این بار منبع آگاه به کمک دلالان 

ارز آمد.
این اتفاقات در نهایت سبب شد دلار از آستانه ۲۰ هزار 
تومــان بار دیگر به محدوده ۲۲ هــزار تومان رود کند 
و قیمت یورو نیز به کانال ۲۷  هزار تومان وارد شــود 
اما تمام تلاش ها و جوسازی ها نتوانست افزایشی را در 
تقاضای دلار در بازار ایجاد کند و شمار اندک خریداران 
مهمترین دلیلی بــود که مانع از تحقق اهداف دلالان 

برای بالا بردن قیمت ارز شد.
بررسی نمودار نوسان قیمت دلار و یورو در این هفته نیز 
نشان می دهد، در مجموع بهای این دو ارز روند صعودی 
یا نزولی محسوســی نداشته و قیمت ها در بخش های 
مختلف بازار روند ایستایی را طی کرده است. این پدیده 
در حالی رخ داد که به اعتقاد کارشناسان بازار ارز، پس 
از پایان دور پیشین مذاکرات وین و عدم حصول نتیجه 
قطعی از این مذاکرات، بخشی از فعالان بازار با نگرانی 
نســبت به نتیجه پایانی تلاش ها برای احیای برجام، 
اقدامات خود را تنظیــم کرده اند و به همین دلیل بازار 
در وضعیت نامشخص به سر می برد و گاهی با افزایش 

و گاهی با کاهش قیمت ها مواجه است.

دلارهای خانگی می آیند؟
در حالــی که ریزش قیمت ارز برخی ســرمایه گذاران 
خرد و نوسان گیران را برای عرضه مجدد دلار به بازار 
ارز مجــاب کرد و میزان فروش دلار افزایش یافت اما 
در نهایت فعالان بازار این روزها در فاز احتیاط به ســر 

می برند .
 یکــی از صرافان در پاســخ بــه این ســئوال که ایا 
رونــد عرضه ارزهای خانگی در بازار متوقف شــده یا 
خیر؟می گوید: صرافان فعــلا از خرید امتناع می کنند 
و همین امر سبب شده معاملات در بازار به کف برسد. 
بررسی ها نشان می دهد میزان عرضه در سامانه نیما در 
هفته اخیر از میزان تقاضا فزونی گرفت و این نکته نیز 

موید کاهش تقاضای خرید ارز در بازار است.
خبرهای رســیده از وین حالا مثبت تر از قبل اســت. 
اظهارات صریح مقامات روسی درباره دستیابی به توافق 
خود ســیگنالی مثبت برای بازار ارز تلقی می شود . به 
نظر می رســد با افزایش سطح خوش بینی ها نسبت به 
به دســتیابی به وافق از یک سو و همچنین با کاهش 
تقاضای خرید از سوی دیگر ،قیمت ارز روندی کاهشی 
را در اولیــن روزهــای هفته تجربه کنــد. دور جدید 
مذاکرات ایران در وین از روز چهارشنبه  آغاز شده است.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟

06Wednesday 20 January 2021 جمادی الاولی 1۴۴2سه شنبه 01 بهمن 1399| سال چهارم | شماره 70۴    صاحب امتیاز و مدیرمسئول: محمد حیدری8
   زیر نظر شورای سردبیری

  آدرس: تهران، اتوبان نواب، بالاتر از میدان جمهوری، خیابان 
ارومیه شرقی،  پلاک 104  صندوق پستی: 765 - 1318

  شماره تماس: 66568491 - 021
نمابر: 66948723 - 021

  چاپ و لیتوگرافی: کاروکارگر

رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

اسلحه خطرناک و خاموش!
پاول کوزینسکی، با انتشار کارتونی  به تهدیدات استفاده نادرست و افراطی از فضای مجازی و شبکه های اجتماعی پرداخت.

محسن هاشمی:

به دو دوره بودن دولت ها اعتقاد ندارم

پیش بینی صرافان از بازار ارز و نتایج مذاکرات 

قیمت دلار در هفته اول خرداد کاهشی است 
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 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی


